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Ker novih grobnih polj ni, pokojni-
ke tudi položijo v grob, kjer so poko-
pani drugi, daljni sorodniki. Situacija, 
ko občina, ki je dolžna skrbeti za 
pokopališko dejavnost, za pokopa-
vanje pokojnih nima prostora, je sila 
neugodna tako za občino kot svojce. 
„Res je, da se na koncu najde rešitev, 
vendar postopek pri svojcih pušča 
grenak priokus. Občinska uprava 
ima zelo natančen kataster pokopa-
lišča in lahko v vsakem trenutku svoj-
cem pojasni, kje je še kakšno prosto 
mesto. V glavnem so to prosta mes-
ta grobov, ki so jih svojci opustili in 
odpovedali najemnine. Ob sklenitvi 
novih najemnih pogodb za ta mesta 

pride do težav, saj novi najemniki ne 
želijo grobov svojih sovaščanov, ki 
so jih poznali in so pred časom umrli. 
V izogib tem neugodnim situacijam 
je občinska uprava poiskala projek-
tanta, projektno podjetje Plan B iz 
Ljubljane. Ta je sprojektiral razširitev 
pokopališča (terasasta ureditev pro-
ti vežici z novimi grobnimi polji), pot 
od vežice do zgornjega pokopališča, 
parkirišče in obnovo vežice. Končna 
verzija projekta predvideva dela po 
sklopih, vsakega bo možno izvajati 
samostojno in nemoteče za izvajanje 
pogrebov,“ je v dopisu med drugim 
pojasnil destrniški župan Vladimir 
Vindiš.

Svetniki milijonski 
projekt obnove 
pokopališča zavračajo

O investiciji na pokopališču so se 
na svetu občine Destrnik mnenja 
kresala že konec leta 2016. Takrat je 
bil predstavljen projekt, za katere-
ga bi občina v petih letih namenila 
okrog milijon evrov. Investiciji v ta-
kšnem fi nančnem obsegu je večina 
svetnikov nasprotovala. Enakega 
mnenja so tudi danes. Zavedajo se, 
da je širitev pokopališča nujna, saj 
grobnih polj primanjkuje, a da je 
cena za projekt previsoka. Denarja 

za ureditev pokopališča v proračunu 
občine Destrnik ni niti za leto 2018, ki 
so ga destrniški svetniki potrjevali na 
seji v marcu.

Za prvo fazo in nova 
grobna polja 400.000 €

Da bi pokopališče, ki je na vrhu 
griča, razširili, bo treba izvesti zah-
teven gradbeni poseg. Na pobočju, 
velikosti 70 x 26 m in višine deset 
metrov, bi zgradili betonske oporne 
zidove (škarpe). „Ti bi držali teren in 
oblikovali terase. Po terasah bi bila 
speljana cesta na pokopališče. S to 

rešitvijo ne bi več uporabljali javne 
ceste za pogrebni sprevod od vežice 
do zgornjega obstoječega pokopa-
lišča. Na vsaki terasi oz. platoju bi 
uredili grobna polja, skupaj okrog 
sto, kar bi zadostovalo za pokope za 
naslednjih 30 let. Na terasah na no-
vem delu pokopališča bi uredili poti, 
vodovodno napeljavo z vodnjaki, 
mesta za odlaganje odpadkov, na-
mestili klopi in poskrbeli za zasaditev 
z drevesi, grmovnicami in plazilkami, 
ki bi se razraščale po opornih zido-
vih. Eno izmed treh teras lahko na 
željo občanov namenimo za žarne 
pokope. V sklopu prve faze bi uredili 
še parkirišče. Vse našteto bi občino 

predvidoma stalo 400.000 evrov. 
V drugi fazi, vredni okrog 360.000 
evrov, bi obnovili in dogradili poko-
pališko vežico,“ je povedal župan 
Vindiš in dodal, da je urejanje poko-
pališča dolgoročna investicija za nas-
lednjih nekaj desetletij. „Nedavno 
smo imeli štiri pogrebe v enem ted-
nu. S širitvijo pokopališča ne more-
mo več odlašati. Začeti moramo čim 
prej. Sredstva bi poskusili zagotoviti 
tudi iz državnega proračuna po 21. 
členu Zakona o fi nanciranju občin, 
nekaj nepovratnih in nekaj povra-
tnih,“ je še razložil župan Destrnika 
Vladimir Vindiš.

Destrnik � Na pokopališču primanjkuje prostora za pokope

Pride trenutek, ko pokojnega nimajo kam pokopati …
V občini Destrnik je problematika pomanjkanja prostora na pokopališču vse bolj v ospredju. Če že ima družina grob, do težav načeloma ne pride, saj po-
kojnega položijo k pokopanim svojcem. Drugače je, ko družina svojega groba z najožjimi pokopanimi svojci nima in je treba najti kompromisno rešitev.

Foto: MZ

Na pokopališču na vrhu griča novih grobnih polj ni. Občinska uprava in župan predlagata, da se pokopališče 
razširi po pobočju navzdol proti pokopališki vežici.

Ornitolog Dominik Bombek iz 
Društva za opazovanje in proučeva-
nje ptic Slovenije je povedal: »V bliži-
ni nasipa in v vodi smo opazili nekaj 
kadavrov rečnih galebov, nato pa se 
je izkazalo, da so galebi poginjali kar 
sproti. Med letom so strmoglavljali 
in v nekaj minutah poginili.« V nekaj 
urah je poginilo okoli 150 ptic, kar naj 
bi predstavljalo slabih 10 % populacije 
teh živali na območju. Ornitologi so o 
dogodku takoj obvestili policijo in ve-
terinarsko inšpekcijo, gasilci Prosto-
voljnega gasilskega društva Ptuj so 
živalska trupla odstranili in jih predali 
dežurnemu delavcu veterinarsko-hi-
gienske službe. Zaradi teme so morali 
intervencijo prekiniti; nadaljevali so jo 
naslednje jutro.

Vzrok masovnega pogina je prav 
gotovo zastrupitev, a je o podrob-
nostih še preuranjeno soditi, je dejal 
Bombek: »Kje, kako in s čim so se 
ptice zastrupile, ne vemo. Rečni ga-
lebi se hranijo tako z nevretenčarji 
kot vretenčarji, niso pa semenojedi. V 
tem letnem času, ko kmetje orjejo oz. 
kakorkoli dvigujejo zemljino in jo zač-
nejo obdelovati, so galebom zelo za-
nimive njivske površine. Tam največ-
krat brskajo za deževniki in drugimi 

nevretenčarji. Galebi se sicer hranijo 
tako na vodnih kot na njivskih povr-
šinah. Včasih so se tudi na smetiščih, 
vendar je tega v zadnjih letih manj, saj 
so smeti zapakirane v folijo.«

Snov mora biti 
izredno strupena

Mesto zastrupitve torej še ni zna-
no, so pa ornitologi na dan dogod-
ka opazili prelet rečnih galebov z 
njivskih površin južno od Ptujskega 
jezera. Ornitolog je razložil: »Rečni 
galebi se sicer prehranjujejo tudi na 
Ptujskem jezeru, na manjših rekah in 
vzdolž reke Drave. Vendar pa bi se, 
če bi do zastrupitve prišlo tam, prav 
gotovo zastrupile tudi ribe.« Zato se 
nagiba k domnevi, da je do okužbe 
oz. zastrupitve prišlo na poljedelskih 
površinah: »Vendar pa do rezultatov 
analiz ne bi dajal roke v ogenj.«

Našli so tudi nekaj poginulih kanj, 
druge vrste ptic se niso zastrupile. 
»Kanje so ujede, prehranjujejo se s 
kadavri. Očitno so žrle poginule rečne 
galebe in zato tudi same poginile. Po 
tem sklepam, da mora biti strup zelo 
močan,« je pojasnil Bombek. Pristavil 
je, da sta tako Dravsko kot Ptujsko 

Foto: ČG

Poginule rečne galebe so na čolnih pobrali gasilci Prostovoljnega gasilskega društva Ptuj.

Ptuj, Spodnje Podravje � Masovni pogin rečnih galebov ob Ptujskem jezeru

Dan, ko so ptice padale z neba
V soboto v večernem mraku so ornitologi med rednim delom, štetjem ptic na Ptujskem jezeru, nizvodno od čistilne naprave V soboto v večernem mraku so ornitologi med rednim delom, štetjem ptic na Ptujskem jezeru, nizvodno od čistilne naprave 
opazili masovni pogin rečnih galebov. Strokovnjaki domnevajo, da gre za zastrupitev z zelo toksično snovjo, za natančnejša opazili masovni pogin rečnih galebov. Strokovnjaki domnevajo, da gre za zastrupitev z zelo toksično snovjo, za natančnejša 
pojasnila bo treba počakati izsledke analiz.pojasnila bo treba počakati izsledke analiz.

Foto: Občina Destrnik

V skladu z idejno zasnovo projekta bi pobočje od vežice do pokopališča škarpirali, uredili tri terase z okrog sto 
grobnimi polji in pot, ki bi povezovala vežico z zgornjim pokopališčem.
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Nekateri očitno še vedno nimajo 
niti osnovne ekološke ozaveščenosti. 
V Cestnem podjetju Ptuj, ki so kot 
koncesionar pristojni za čiščenje ob-
cestja glavnih in regionalnih cest na 
našem območju, opažajo, da so smeti 
ob cesti še vedno zelo pereč problem 
naše družbe. Posamezniki namreč 
smeti malomarno odvržejo kar skozi 
okna svojih vozil. »Kot lahko vsi upo-
rabniki cest ugotovijo, se ob cestah 
pojavlja veliko smeti. Velik problem 
s smetmi so predvsem ceste, ki so 
bolj prometno obremenjene. Opaža-
mo namreč, da veliko ljudi odmeta-
va smeti kar iz avtomobilov ali pa jih 
puščajo na parkiriščih ob cestah. Z 
veliko količino smeti so obremenje-
ni tudi odseki cesti, ki vodijo v smeri 
proti mejnim prehodom z Republiko 
Hrvaško. Ugotavljamo tudi, da po-
samezniki smeti od doma ali pa iz vi-
kendov deponirajo kar v bližini cest. 
Iz tega lahko ugotovimo, da ponekod 

še vedno ni urejeno pobiranje smeti 
iz gospodinjstev,« je pojasnil Dušan 
Sagadin iz Cestnega podjetja Ptuj, 
ki je še dodal, da se v posameznih 
primerih srečujejo tudi s kosovnimi 
odpadki, kot so jogiji in podobno, ki 
jih nemarneži odlagajo kar ob cestah. 
Po njegovih besedah pa smetilcev ni 
mogoče odkriti.

Lani ob cestah pobrali 
614 vreč smeti

Čiščenje obcestja ter odvoz smeti s 
počivališč so delavci ptujskega podje-
tja začeli takoj po končani zimski služ-
bi. Aktivnosti intenzivno izvajajo v po-
mladanskem času, občasno pa tudi v 
preostalem delu leta, še razloži Saga-
din: »Čiščenje obcestja se izvaja ročno 
s pobiranjem smeti. Smeti pobiramo 
v temu namenjene vreče, ki jih odla-
gamo v trajna odlagališča v centru za 
ravnanje z odpadki. V preteklem letu 

je bilo na območju pobranih 614 vreč 
smeti (mešani odpadki).«

Velik delež odpadkov 
odložijo domačini

Tudi na Direkciji RS za ceste, ki 
upravlja približno 6000 km glavnih in 
regionalnih cest ter več kot 500 poči-
vališč, poročajo, da je smeti ob cestah 
veliko. Predvsem so moteči kosovni 

odpadki v gozdovih ob cesti. Kot opa-
žajo, pa se količina smeti v obcestnem 
pasu bistveno ne spreminja. »Opaža-
mo tudi, da če postavimo več košev na 
postajališčih, prinašajo tudi več smeti. 
Zelo velik delež odpadkov odložijo do-
mačini v bližini opremljenih počivališč, 
velikokrat prinesejo odpadke kar v 
vrečah. Na osnovi najdenih dokumen-
tov v smeteh koncesionarji občasno 
tudi prijavijo posamezne povzročitelje 

pristojni inšpekciji, vendar povratne 
informacije o ukrepih Direkcija nima. 
Prav tako pa opažamo, da mnogo 
udeležencev v prometu smeti še ved-
no odmetava iz prevoznih sredstev,« 
so sporočili s službe za odnose z jav-
nostmi Direkcije za ceste in dodali, da 
so najbolj zasmeteni odseki na relaciji 
Šentilj–Maribor–Ptuj–Gruškovje, Tra-
te–Lenart–Ptuj in ob glavnih cestah 
na Koroškem.

Za pobiranje 
in odvoz odpadkov lani 
več kot pol milijona 
evrov

Kot so še sporočili, je čiščenje 
območja ceste in obcestnega dela 
glavnih in regionalnih cest, ki so v 
upravljanju Direkcije, v pristojnosti 
koncesionarja. Pobiranje in odvoz 
odpadkov sta nas ob državnih cestah 
in parkiriščih lani stala vsega sku-
paj več kot 586.000 evrov (244.470 
evrov za čiščenje obcestnega pasu 
in 341.741 za čiščenje parkirišč skupaj 
z odvozom smeti), od tega 45.779 
evrov za 755 km cest na celotnem 
mariborskem koncesijskem območju 
ter 14.395 evrov za 281 km cest na 
Ptujskem.

Zanimalo nas je še, ali sploh in na 
kak način Direkcija preverja koncesio-
narje, ki so zadolženi za to delo. Kot 
so nam sporočili, poleg papirnatega 
poročanja (mesečni plan čiščenja in 
dnevnik, v katerem koncesionar vodi 
izvedena dela) izvajajo tudi nadzor na 
terenu. »Koncesionarji za dela, za ka-
tera je težko izmeriti količino, običaj-
no naredijo tudi posnetek pred opra-
vljenim delom in po njem. Količino 
pobranih odpadkov pa dokazujejo z 
dokumentacijo o tehtanju odpadkov 
in računom iz najbližjega centra za 
zbiranje odpadkov,« še dodajo.

Podravje � Odpadki ob cestah

Najhuje ob cesti proti mejnemu prehodu
Še pred spomladansko čistilno akcijo, ki so se ji pridružile tudi nekatere občine v Spodnjem Podravju, smo ob državni cesti Ptuj–Ormož, predvsem med 
Borovci in Moškanjci, opazili številne smeti, vrečke, pločevinke in plastenke, ki uničujejo naravo in kazijo podobo.

Foto: ML

Na tak prizor smo pred kratkim naleteli ob robu gozda ob glavni cesti v naselju Prvenci.

Ogromne kazni za smetenje 
Za puščanje, odlaganje in nenadzorovano ravnanje z odpadki 

v naravnem okolju je v uredbi o odpadkih predpisana globa 
od 10.000 do 30.000 evrov za pravno osebo, z globo od 6.000 do 
20.000 evrov se kaznuje samostojnega podjetnika, od 2.000 do 
4.100 evrov pa odgovorno osebo pravne osebe oz. odgovorno 
osebo samostojnega podjetnika posameznika. Fizično osebo pa 
se za tak prekršek kaznuje z globo od 100 do 300 evrov.

Župan Miran Senčar je na 
upravno sodišče vložil tožbo 
zaradi odprave sklepov, ki jih je 
mestni svet potrdil na sejah 5. 
in 19. februarja. Četudi so sklepi 
posredovani v presojo sodišču, 
so do odločitve sodnega orga-
na veljavni. Tako določa zakon 
o upravnem sporu. Ni pa nujno, 
da je tako. Isti zakon predpisu-
je, da lahko upravno sodišče na 
predlog tožnika (župana) odloži 
izvajanje sklepa do izdaje pravno-
močne odločbe, če bi se tožniku 
zaradi izvajanja sklepa zgodila 
težko popravljiva škoda. Župan 
Senčar je predlog za odlog izvr-
šitve akta oz. tako imenovano 
začasno odredbo na sodišče vlo-
žil v četrtek, 29. marca. Sodišče 
o zahtevi za začasno odredbo 
praviloma odloči v sedmih dneh. 
Do odločitve je sklep mestnega 
sveta, kakor da je suspendiran, 
torej začasno neveljaven. Mestni 
svet v upravnem sporu zastopa 
odvetnica Helena Neudauer, si-
cer tudi mestna svetnica. Člani 
sveta so jo kot svojo zastopnico 
imenovali na dopisni seji, ki je 
bila izvedena v minulem tednu. 
Župana MO Ptuj Mirana Senčarja 

v sporu zastopa odvetniška pisar-
na Mayr&Pavlovič.

O pet milijonov evrov težkem 
razpisu ta čas teče tudi posto-
pek na Državni revizijski komisiji. 
Ptujsko gradbeno podjetje GP 
Projecting je na vsebino razpisa 
vložilo revizijo. Po mnenju predla-
gatelja je v razpisu več domnev-
no spornih točk in dikcij. Med 
drugim naj bi razpis nedopustno 
omejeval konkurenco in določe-
ne profi le ponudnikov postavljal 

v privilegiran položaj. Državna 
revizijska komisija o ptujskem pri-
meru, ki ga je prejela 13. marca, še 
ni odločila. Na MO Ptuj so pojas-
nili, da je predvideni zakonski rok 
za odločitev komisije 20 delovnih 
dni. Izteče se danes. Od odločitve 
obeh državnih organov, upravne-
ga sodišča in državne revizijske 
komisije, bodo odvisni nadaljnji 
postopki v zvezi z razpisom. To 
bo verjetno jasno v nekaj dneh. 
Če bo upravno sodišče ugodilo 
županovi zahtevi po začasni od-
redbi, mu s tem daje zeleno luč, 
da sklepa mestnega sveta o raz-
veljavitvi razpisa ni dolžan izvaja-
ti. Postopek izbire izvajalca lahko 
po tem scenariju nadaljuje – a pod 
pogojem, da tudi državna revizij-
ska komisija ugotovi nespornost 
vsebine razpisne dokumentacije. 
Če sodišče predlogu za začasno 
odredbo ne bo ugodilo, je župan 
sklep mestnega sveta, da razpis 
razveljavi, dolžan upoštevati in iz-
vajati. Ampak se bo tega verjetno 
branil. V vsakem primeru pa bo 
za nadaljevanje postopka najbolj 
merodajna odločitev revizijske 
komisije.

Ptuj � Politika se seli na sodišče

Župan toži mestni svet
Mestna občina (MO) Ptuj je rok za oddajo in odpiranje ponudb za obnovo 
tržnice prestavila že osemkrat. Konec marca je župan na upravnem sodišču 
sprožil tudi upravni spor, saj se ne strinja z odločitvijo mestnih svetnikov, ki 
so izglasovali sklep o razveljavitvi pet milijonov evrov težkega razpisa.

Foto: Črtomir Goznik

Prvič v sodobni zgodovini mesta 
Ptuj se je zgodilo, da je župan (Mi-
ran Senčar) proti mestnemu svetu 
vložil tožbo. Mestni svet bo na sodi-
šču zastopala odvetnica Helena Ne-
udauer, tudi sama mestna svetnica, 
župana pa ptujska odvetniška pi-
sarna Mayr&Pavlovič.

Foto: ČG

Ornitolog Dominik Bombek iz Društva za opazovanje in proučevanje ptic 
Slovenije (levo) domneva, da so se ptice zastrupile na bližnjih njivah.

polje z različnimi fi tofarmacevtskimi 
sredstvi kar precej kontaminirana: 
»Če bi vprašali na kmetijski svetovalni 
službi, pa bi zagotovili, da so ta škro-
piva neškodljiva oz. so uporabljena v 
mejah dovoljenega …«

Na ptujskem območnem uradu 
Uprave RS za varstvo hrane, vete-
rinarstvo in varstvo rastlin so vzeli 
vzorce kadavrov za analizo, da bi 
ugotovili, katera snov je povzročila 
pogin. Poslali so jih v Ljubljano, na 
rezultate še čakajo. Bombek je opo-
zoril, da mora biti snov izredno to-
ksična: »Ptice pri zastrupitvah moč 
navadno izgubljajo počasi, tokrat pa 
so poginile zelo hitro po zaužitju stru-
pa. Skrb vzbujajoče je, da je ta snov še 
vedno nekje v naravi, glede na število 
zastrupljenih ptic prav gotovo ni na 
majhni površini. To pomeni potenci-
alno nevarnost za okolje in živali, pa 
tudi za človeka. Skrb vzbujajoče je 
lahko, � kakšnem okolju živimo.«

Foto: Matej Gamser

V nekaj urah je poginilo okoli 150 rečnih galebov.
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Ormož � Z regijskih iger specialne olimpijade MATP

Zmagovalci so vsi
OŠ Stanka Vraza Ormož je konec marca organizirala regijske igre specialne olimpija-
de MATP, namenjene uporabnikom z najtežjimi motnjami.

Udeležilo se jih je 76 tekmovalcev 
s 43 spremljevalci z desetih ustanov 
iz podravske in pomurske regije ter 
prostovoljci. Poleg gostiteljev, OŠ 
Stanka Vraza Ormož, so se regijskih 
iger udeležile še: VDC Sožitje Mari-
bor, OŠ Gustava Šiliha Maribor, VDC 
Polž Maribor, VDC Sožitje Ptuj, OŠ 
dr. Ljudevita Pivka Ptuj, OŠ Minke 
Namestnik Sonje Slovenska Bistrica, 
ZUDV Dornava, OŠ IV. Muska Sobo-
ta in Dvojezična OŠ Lendava. 

Udeleženci so se po otvoritve-
ni slovesnosti preizkusili v šestih 
disciplinah – vožnji z invalidskimi 
vozički oz. hoji po labirintu, vleki 
in potiskanju avtomobilske gume, 
zbijanju žogic s stožcev, streljanju 
na gol, kegljanju in metanju na koš. 
Ormoški atlet Ivan Golob pa je prav 
vse tekmovalce okitil z medaljami 
in priznanji, saj so, kot je pouda-
rila specialna pedagoginja na OŠ 
Stanka Vraza Ormož in predsedni-
ca društva Sožitje Ormož Andreja 

Resman, prav vsi zmagovalci. Temu 
je prikimala tudi ravnateljica OŠ 
Stanka Vraza Ormož Mojca Vise-
njak: »Pomen tega dogodka je način 
življenja oseb s posebnimi potreba-
mi oz. oseb z motnjo v duševnem 
razvoju. Ker specialna olimpijada je 
njihov način življenja. Torej tukaj ne 
gre samo za šport, temveč za to, da 

živijo kakovostno, zdravo in se re-
dno gibajo. Ni namen zmagati. Ved-
no rečem, da so naši učenci postali 
zmagovalci, že ko so se rodili, ker 
so s svojo vztrajnostjo in pogumom 
morali kaj hitro dokazati, da so kos 
vsem nalogam, ki jim jih je življenje 
naložilo,«

torek � 10. aprila 20184 Podravje

Predsednik OGZ Ptuj Marjan Meg-
lič je ob podpisu aneksov predstavil 
letošnji program dela in načrtovane 
investicije, s katerimi bodo gasilcem 
zagotovili pogoje za nemoteno delo 
v sistemu zaščite in reševanja pred 
naravnimi in drugimi nesrečami. 
Letos se obetajo štiri večje investi-
cije: v Gasilskem poveljstvu občine 
(GPO) Markovci bodo kupili dve vo-
zili za prevoz moštva za prostovoljni 
gasilski društvu (PGD) Nova vas in  
Bukovci (vrednost investicije znaša 
okoli 70.000 evrov), v GPO Hajdina 

vozilo GVC 16/25 (240.000 evrov, 
vozilo bodo prevzeli 2. junija) ter v 
GPO Ptuj vozilo GVC 16/24 za PGD 
Spuhlja in avto lestev za PGD Ptuj 

(vrednost naložb je okoli 980.000 
evrov, lestev naj bi prevzeli 23. junija 
in vozilo 25. avgusta). Vrednost vseh 
naštetih pridobitev skupno znaša 

okoli 1.290.000 evrov. V OGZ so 
povedali, da razen nabave tehnike 
drugih naložb v tem letu ne načrtu-
jejo: »Bodo še kakšne rekonstrukcije 

gasilskih domov, vendar v manjšem 
obsegu.« Poudarili so, da sredstva 
za delovanje prostovoljnih gasilskih 
društev dosegajo spodnjo kritično 
mejo, vendar še vedno dovolj za nor-
malno poslovanje: »V primeru izre-
dnih dogodkov pa lokalne skupnosti 
za odpravo posledic teh dogodkov 
poskrbijo z rebalansi občinskih pro-
računov.«

Dan gasilcev bodo v OGZ Ptuj le-
tos obeležili 2. junija s slovesnostjo 
v PGD Hajdina, zvezo pa letos čaka 
še izjemen izziv: 18. in 19. maja bo 
na Ptuju pripravila Kongres Gasilske 
zveze Slovenije, največjo gasilsko 
manifestacijo v državi. V OGZ so de-
jali: »To je naša generacijska prilož-
nost, da pokažemo, kaj smo sposob-
ni in pripravljeni storiti, brez kakršne 
koli nagrade ali nadomestila, za naše 
člane in državljane. Naša nagrada 
bo, če se bodo občani množično 
zbrali ob trasi parade in na stadionu 
ter nam s tem izkazali zaupanje.«

Spodnje Podravje � Financiranje javne gasilske službe

Finančna sredstva dosegajo spodnjo kritično mejo
V Območni gasilski zvezi (OGZ) Ptuj so pripravili 21. svečani podpis aneksov k pogodbam o opravljanju javne gasilske službe na območju občin 
Cirkulane, Hajdina, Markovci in Mestne občine Ptuj, v občini Zavrč so podpis opravili naknadno.

Foto: arhiv Območne gasilske zveze Ptuj

Svečani dogodek so letos pripravili v večnamenski dvorani v Cirkulanah.

Celo več, hoja kot vadba tudi s sta-
rostjo ne upada. Vsak, ki vsaj 30 minut 
dnevno hodi, se sprehodi do trgovine, 
uporabi stopnice namesto dvigala, se 
sprehaja v naravi, veliko naredi za svo-
je zdravje, zmanjša tveganje za nasta-
nek srčno-žilnih bolezni, rakavih obo-
lenj, depresije, debelosti, sladkorne 
bolezni. Hoja je prijazna do sklepov, 
ohranja mišično maso, krepi življenj-
sko energijo, zavira pa tudi procese 
staranja, je dobra za srce, koristi za 
krvni obtok.

„Telesna dejavnost je eden najpo-
membnejših varovalnih dejavnikov za 
zdravje srce in ožilja ter drugih kronič-
nih bolezni. Znanstvene raziskava ka-
žejo, da pol ure zmernega gibanja na 
dan pomembno izboljša naše zdravje 
in nas ohranja aktivne in samostojne 
tudi v kasnejših letih, zato storimo 
skupaj nekaj za svoje zdravje,“ pou-

darja Uroš Železnik iz Zdravstveno-
-vzgojnega centra Ptuj (JZ ZD Ptuj). Ta 
tudi letos vabi na brezplačen preizkus 
hoje na 2 km, ki bo potekal v soboto, 
14. aprila, v Termah Ptuj, od 9. do 12. 
ure. Na podlagi rezultatov testa bodo 
strokovnjaki ocenili telesno zmoglji-
vost vsakega udeleženca in mu tudi 

svetovali primerno dejavnost za ohra-
nitev zdravja. Hoja pa ostaja v vsakem 
primeru najprimernejša oblika vsako-
dnevne vadbe, ki nič ne stane, ker ne 
potrebujemo posebne športne opre-
me in drugih rekvizitov. Če bo v sobo-
to deževalo, preizkusa ne bo.

Ptuj � Brezplačen preizkus hoje na 2 km

S hojo do več zdravja in dobrega počutja
Z vsakodnevno hojo lahko vsak naredi veliko za svoje zdravje, vsak se ji tudi lahko posveti, 
čeprav ni na seznamu trendovskih in modnih športov, a to ne še pomeni, da po vplivu na naše 
splošno telesno počutje in zdravje zaostaja za drugimi športnimi aktivnostmi.

Foto: Črtomir Goznik

Kaj je MATP?
MATP je kratica za Motor Activities Training Program; gre 

za posebni program specialne olimpijade. Namenjen je osebam, 
ki zaradi težjih motenj v razvoju ne morejo sodelovati v rednem 
programu Specialne olimpijade Slovenije, nas še pouči Resmanova: 
»V rednem programu specialne olimpijade so športi, kot so atletika, 
kolesarstvo, plavanje, košarka, nogomet, balinanje itd. Mi v specialni 
olimpijadi pa smo začutili potrebo po dodatnem programu za tiste 
športnike, ki niso sposobni sodelovati v rednem programu, torej so 
njihove motorične sposobnosti toliko znižane, da ne morejo teči, 
plavati, kolesariti ...«

Foto: ML

Udeleženci so uživali tudi v vleki in potiskanju avtomobilske gume.

Danes sta najbolj priljubljena ore-
hov in skutin nadev s pehtranom, ki 
skupaj z orehovim z rozinami, rozino-
vim in pehtranovim predstavljata pe-
terico slovenskih potic, ki so zaščitene 
kot zajamčena tradicionalna poseb-
nost. V teku je postopek za zaščito na 
evropski ravni.

Koliko potice v Sloveniji pojemo, je 
težko oceniti. V Žitu na primer letno 
spečejo okrog 220 ton njenih različnih 
vrst. Veliko potice pa nastane tudi iz-
pod rok slovenskih gospodinj.

Slavo potice po svetu širijo tudi turi-
stični delavci. STO je namreč to slašči-
co uvrstila v sam vrh gastronomske pi-
ramide Slovenije, na poslovnih dogod-

kih doma in v tujini pa je v enem letu 
postreže približno 140 kilogramov!

Na STO zagotavljajo, da so se od-
zvali tudi na nepričakovano prilož-
nost, ki jo je predstavljal pogovor med 

papežem Frančiškom in ameriško 
prvo damo Melanio Trump maja lani. 
Takrat je papež Melanio vprašal, ali 
svojemu možu, predsedniku Donaldu 
Trumpu, pripravlja potico. Po vsem 
svetu so se takrat začeli spraševati, kaj 
sploh je potica, kje jo kupiti oz. kako 
jo pripraviti. STO je na uredništva 50 
vodilnih svetovnih medijev (skupno 
pa kar na 2500 mediskijh hiš)  poslala 
slovensko potico ter pojasnila njen iz-
vor. »Prejeli smo odlične odzive, ki so 
vključevali prošnje po dodatnih infor-
macijah tako o potici kot na splošno o 
slovenski gastronomiji,« so povedali 
na organizaciji. 

Slovenija, Podravje � Slovenska potica osvaja svet 

V Žitu letno spečejo 220 ton potic
Potica je ena najbolj tipičnih slovenskih slaščic. Slovenska turistična organizacija (STO) na 
poslovnih dogodkih doma in v tujini v enem letu postreže približno 140 kilogramov potice.

Foto: wikimedia

Pet občin naj bi za požarno varnost Pet občin naj bi za požarno varnost 
letos prispevalo slabega pol milijonaletos prispevalo slabega pol milijona
Občina Za prostovoljna gasilska 

društva (v evrih)
Za Območno gasilsko 
zvezo Ptuj (v evrih)

Skupaj 
(v evrih)

Cirkulane 15.000 2.300 17.300
Hajdina 56.000 10.000 66.000
Markovci 64.000 16.000 80.000
MOPtuj 197.000 20.000 217.000
Zavrč 28.500 2.300 30.000
Skupaj 360.500 50.000 410.000

Vir: Območna gasilska zveza Ptuj
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Slovenije so se fazani verjetno poja-
vili v času rimskega imperija, njihova 
številčnost pa se je zelo povečala po 
drugi svetovni vojni. Takrat je inten-
zivno izkoriščanje gozdov nižinskega 
in gričevnatega sveta ustvarilo ideal-
ne razmere za prostorsko in številčno 
širjenje fazana po Sloveniji. Pet do 
deset let po poseku površine na golo 
so nastale izredno ugodne remize, ki 
pa so po nekaj letih prerasle v višje 

razvojne stopnje gozda, ki fazanu ne 
ustrezajo več.«

Fazani na splošno sicer niso ogro-
ženi, vendar izsekavanje nižinskih 
gozdov, živih mej in obrežnega rastli-
nja poslabšuje njihove življenjske raz-
mere. Škodijo jim tudi pogoste in zelo 
zgodnje košnje, uporaba kemičnih 
zaščitnih sredstev v kmetijstvu, spo-
mladansko požiganje zaraslih površin 
in mulčenje. Vse manj je tudi poljskih 

zajcev, race mlakarice zaradi svoje 
prilagodljivosti niso tako ogrožene.

Predsednik OZUL ptujsko-ormo-
škega lovskega upravljavskega ob-
močja Branko Novak je opozoril, da 
ne gre le za podravski problem: »Po-
datki pri odstrelu male divjadi kažejo 
podoben trend, kot je prisoten po celi 
Sloveniji, to je nedoseganje načrtova-
nega odstrela. Razmere za gojitev 
male divjadi se v naravnem okolju ne 
izboljšujejo; upravičeno lahko trdimo, 
da gredo stvari v obratno smer. Kljub 
velikim naporom in prizadevanjem 
posameznih lovskih družin za vlaga-
nja in izboljšanje življenjskih pogojev 
se stanje ne izboljšuje.« Sklenil je, da 
bo samo primerno naravno okolje 
dolgoročno zagotovilo, da se bo ta 
vrsta divjadi stabilizirala.

Kovačec je razložil, da trend upa-
danja male divjadi beležijo vse od 
konca sedemdesetih let prejšnjega 
stoletja dalje, ko se je kmetijstvo za-
čelo intenzivirati: »Uporaba raznih 
zaščitnih sredstev (herbicidi, insek-
ticidi) je vse večja, zaradi česar je v 
času vzreje mladičev ponudba hrane 
manjša, ni semena plevelnih trav. 
Vzrok za upad številčnosti male div-
jadi so tudi melioracije in komasacije 
oz. zložbe velikih pridelovalnih povr-
šin (na njih rastejo monokulture brez 
biotske pestrosti), vodotoki so brez 
obrežne podrasti. Okolje se urbanizi-
ra, urejene asfaltirane poti prinašajo 
večje hitrosti in s tem več povoza, v 
naravnem okolju se vse več gradi, 
svoje prispeva tudi vračanje k naravi 
(kolesarstvo, vožnja z motornimi vo-
zili v naravnem okolju).«

Sklenil je, da je za te spremem-
be kriv človek, zato lahko le človek 
stanje spremeni: »To pa ni v skladu 
s kmetijsko politiko, ekonomijo pri-
delave hrane, splošnim razvojem 
družbe in omejevanjem osebne svo-
bode ...«

Župan Anton Leskovar poudarja, 
da je namen uvedbe lokalne valute 
potrošnja v domačem okolju – da 
denar ostaja doma. Vrednostni bon 
je možno unovčiti pri 27 ponudnikih 
v kidričevski občini, ki se ukvarjajo z 
različnimi dejavnostmi: avtoservis, 
avtoličarstvo, računovodstvo, čebe-
larstvo, prodaja domačih izdelkov 
na kmetiji, frizerstvo, gostinstvo, 
mesarija, mizarstvo, glasbena šola, 
gradbeništvo, fotografska dejav-
nost, vrtnarija, zavarovalništvo, pre-
vozi, kmetijska mehanizacija … Prvi 
mesec, ko so bili boni v obtoku (april 
2017), so jih prodali 51. Najmanj so 
jih prodali v času poletnih počitnic, 
julija in avgusta. Septembra se je pro-
daja dvignila in bila v lanskem letu s 
149 prodanimi boni najvišja. Največ 

bonov doslej so prodali letošnjega 
marca – 152. „Odziv občanov je zado-
voljiv in sčasoma raste. Mogoče smo 
pričakovali več in hitrejše zanimanje. 
A se moramo zavedati, da z lokalnim 
vrednostnim bonom spreminjamo 
nakupovalne navade občanov, za kar 
je potreben čas,“ ocenjuje direktor 
občinske uprave Damjan Napast in 
dodaja: „Do sedaj smo prodali bo-
nov v protivrednosti 9.550 evrov. Ta 
znesek bo v končni fazi pristal pri do-
mačih podjetnikih, kar si štejemo kot 
pomemben dosežek. Prav tako smo 
s projektom naredili brezplačno pro-
mocijo za 27 gospodarskih subjektov. 
Ogromno dela nas še čaka pri oza-
veščanju potrošnikov (občanov) in 
pospeševanju vpeljave bonov. Starši 
novorojencev imajo že zdaj možnost, 

da jim občina namesto denarja ob 
rojstvu otroka podari sternthalerja. 
Če se odločijo za to možnost, prej-
mejo nekoliko višji znesek, kot bi ga 
v primeru izplačila v evrih. Do sedaj 
se je 17 od 53 prosilcev odločilo za 
izplačilo v bonih. Podobno kot pri 
izplačilu pomoči ob rojstvu otrok 
bo pri žepninah, ki jih bomo uvedli 
septembra. Če se bodo upravičenci 
odločili za izplačilo žepnine v bonu, 
bo izplačilo 12-mesečno, medtem ko 
bo izplačilo žepnine v evrih 10-meseč-
no. Preučujemo možnost postavitve 
prvih bankomatov za izdajo bonov, 
razmišljamo o novi vizualni podobi 
bona, enkrat v prihodnosti bi želeli 
uvesti tudi možnost elektronskega 
poslovanja z boni.“
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Kidričevo � Leto dni od rojstva sternthalerja

Ga bo možno dvigniti tudi na bankomatu?
Kidričevska lokalna valuta sternthal je stara leto dni. Vrednostne bone izdaja in trži občin-
sko podjetje Vzdrževanje in gradnje. Pred letom dni so jih natisnili tisoč v skupni protivred-
nosti 10.000 evrov.

Foto: Občina Kidričevo

Vodstvo občine Kidričevo razmišlja o spremembi videza občinskega vrednostnega bona.

Po Zakonu o divjadi in lovstvu med 
malo poljsko divjad uvrščamo poljske 
zajce, fazane, poljske jerebice in race 
mlakarice. Kljub veliki reproduktiv-
ni sposobnosti te divjadi je dejanski 
prirastek zaradi velikih izgub izredno 
nizek, število živali pa dodatno deset-
kajo vplivi človeka. Predsednik Komi-
sije za gospodarjenje in gojitev divjadi 
Območnega združenja upravljavcev 
lovišč (OZUL) Ptujsko-ormoškega lo-
vsko upravljavskega območja Peter 
Kovačec je povedal, da imajo pri nas 
lovci največ težav s poljskimi jerebica-
mi, poljskimi zajci in fazani: »Ocenju-
jemo, da so poljske jerebice na robu 
izumrtja. Ker jih v naravnem okolju 
praktično ni več, jih seveda tudi ne 
lovimo.«

Po podatkih Lovske zveze Slove-
nije (LZS) so bile poljske jerebice do 
nedavnega razširjene po celotnem 
ravninskem obdelanem svetu v pre-
cejšnjem številu, po letu 1960 pa je 
številčnost močno upadla: »Jerebice 
danes najdemo v nekaj večjem številu 
le še v manjšem delu Slovenije, zlasti 
v Pomurju, Podravju in spodnjem Po-
savju.«

Na LZS so povedali, da so jerebice 
bioindikatorska vrsta: »Zaradi svoje 
vloge in občutljivosti na spremem-
be v kmetijskem prostoru so poljske 
jerebice s svojo prisotnostjo kazalke 
ohranjenosti zdravega naravnega 
okolja.« Za hiter upad številčnosti teh 

živali so po mnenju lovcev krive pred-
vsem velike spremembe v kmetij-
stvu: mehanizacija, kemična zaščitna 
sredstva, nižanje deleža žit v kmetij-
ski pridelavi itd. Vse lovske družine na 
Ptujskem in Ormoškem skušajo trend 
zaustaviti z zimskim krmljenjem male 
divjadi, je povedal Kovačec: »Ta vlo-
žek pri vseh presega dohodek od od-
strela male divjadi.«

Pojasnil je, da je mogoče pri jere-
bicah in fazanih upadanje populacij 
omiliti tudi z vlaganjem živali v nara-
vo: »To v ptujsko-ormoškem lovskem 
upravljavskem območju prakticirajo 
tri, štiri lovske družine, predvsem za-
radi lovskega turizma; stroški se tako 
povrnejo. Ker pa naravno okolje ne 
nudi dovolj kakovostnega življenjske-
ga prostora, so izgube velike (tudi do 
70 ali 80 %) in se vlaganja ponavljajo 
iz leta v leto. Poleg tega so jerebice 
monogamne; partnerje si izbirajo po 
simpatiji in ne naključno, zato jih je 
težje gojiti.« Po podatkih LZS naj bi 
v nekaterih državah, npr. v Franciji in 
Belgiji, z dobro organiziranimi večlet-
nimi projekti povečanje številčnosti 
jerebic vendarle dosegli.

Kriv je človek, tudi 
pomaga lahko le on

Na LZS so povedali, da je tudi šte-
vilčnost fazanov v državi v zadnjih 
letih bistveno upadla: »Na območju 

Spodnje Podravje � Upad številčnosti male divjadi

V pol stoletja poljske jerebice na robu izumrtja
Lovci po vsej državi, tudi na Ptujskem in Ormoškem, v zadnjih letih opažajo upad števila male poljske divjadi. Poljske jerebice so v Spodnjem Pod-
ravju na robu izumrtja, zato jih lovci praktično sploh ne lovijo več. Zakaj je prišlo do tega in kaj lahko storimo?

Foto: Štefan Vesel

Med 30 lovskimi družinami, ki upravljajo s prav toliko lovišči v haloškem, bočkem, podravskem in slovenjegori-
škem lovsko-gojitvenem bazenu, se jih z vlaganjem fazanov in jerebic v naravo ukvarja le nekaj.

Zabeležen le odvzem male divjadi, ki je niso 
pospravili »naravni sanitarci«
Leto 2013 2014 2015 2016 2017
Fazan 1.113 (1.089) 744 (714) 651 (620) 1.127 (1.102) 1.228 (1.189)
Poljska jerebica 1 (0) 1 (0) 0 (0) 2 (2) 0 (0)
Poljski zajec 441 (334) 404 (293) 358 (281) 347 (275) 359 (274)
Raca mlakarica 407 (405) 402 (402) 253 (253) 281 (278) 297 (289)

Vir: Lovska zveza Slovenije

V razpredelnici smo navedli skupni odvzem male divjadi, ki poleg odstrelov vključuje tudi druge izgube (npr. pogine 
zaradi bolezni, kmetijskih strojev ali psov ter povoze), v oklepajih smo število lovskih odstrelov navedli posebej. Pred-
sednik Komisije za gospodarjenje in gojitev divjadi ptujsko-ormoškega lovskega upravljavskega območja Peter Kova-
čec je ob tem opozoril: »Izgub pri mali divjadi ne beležimo toliko, kot jih dejansko je, ker jih težko opazimo. Navadno 
to prej pospravijo 'naravni sanitarci': lisice, vrane in kune …«

Foto: Wikimedia

Poljskim jerebicam na Ptujskem in Ormoškem grozi izumrtje.
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Pobuda svetnika Franca Vrabla 
o vzpostavitvi dnevnega medge-
neracijskega centra, kjer bi se lah-
ko starejši družili in kakovostno 
preživljali čas, očitno ni naletela 
na gluha ušesa. Kot je namreč na 
zadnji seji dornavskega občinske-
ga sveta pojasnil župan Rajko Jan-
žekovič, bodo poskušali skupaj z 
Društvom upokojencev (DU) Dor-
nava vzpostaviti dnevni center ak-
tivnosti za starejše v manjši obliki v 
prostorih nekdanjega vrtca. 

Šolska kuhinja bo 
poskrbela za kosila

»Pozanimali smo se v zvezi s pri-
javo na razpis preko Lasa, a ker bi 
dobili premalo število točk, smo to 
opustili. Na koncu smo tako prišli 
do predloga, da bi organizacijo 
prevzelo DU Dornava. Pogovarjali 
smo se tudi s šolo, kjer imajo mož-
nost nuditi kosila tudi zunanjim 
uporabnikom po ceni štiri evre, 
kar smo omogočili z zadnjim usta-
novitvenim odlokom. Naročilo za 
kosilo je seveda treba najaviti, da 
pripravijo zadostno število obro-
kov.« Kot je še dejal Janžekovič, 
pa center ne bi bil namenjen le 
druženju, temveč bi moral nuditi 
tudi različne aktivnosti, npr. uspo-
sabljanje za  uporabo mobilnih 
telefonov, računalnikov in drugih 
tehnologij, rokodelske delavnice 
itd., za katere bi lahko poskrbeli 
prostovoljci.

»Možnost imamo, ponudimo 
jim. Prostor imamo, pa bomo vide-
li, kako bo. Mislim, da so naši upo-
kojenci zelo aktivni in da bo zadeva 
živela,« je razmišljal svetnik Franc 
Vrabl. Svetnik Andrej Doberšek je 
izpostavil, da bi vsebino programa 
morali določiti, še preden center 
začne delovati. V ta namen so ime-
novali tričlansko komisijo. Dominik 
Kukovec pa je podal predlog, da bi 
starejšim občanom iz odročnejših 
krajev omogočili prevoz s šolskim 
avtobusom.

Po besedah župana bi lahko 
center v nekdanjih prostorih vrtca 

uredili z minimalnim vložkom. 
Dve nekdanji igralnici sta sicer re-
zervirani za potrebe šole, saj ju 
bodo preuredili v gospodinjsko in 
tehnično učilnico. Ob tem pa je še 
poudaril, da gre za šolski prostor, 
kjer je prepovedano kajenje ter 
uživanje alkoholnih pijač. Kot je še 
bilo razbrati iz razprave, bi bil obisk 
brezplačen. Občina bi zagotovila 
prostor in pokrila osnovne materi-
alne stroške, kot so voda, elektrika 
in ogrevanje, same vsebine pa bi 
prevzel organizator. Če bi center 
zaživel, bi morda vzpostavili še ka-
kšnega na Polenšaku. 

Svetniki so na zadnji seji kot po 
tekočem traku sicer sprejeli več 
točk, med njimi tudi višje cene 
oskrbe pomoči na domu, ki pa se 
za uporabnika ne spreminja, saj bo 
razliko pokrila občina. Prav tako so 
sprejeli zaključni račun občine za 
leto 2017. Občina Dornava je ime-
la lani za nekaj več kot 2 milijona 
evrov prihodkov, njeni odhodki pa 
so znašali 2,4 milijona evrov. Pri-
manjkljaj je občina pokrila z najet-
jem posojila v višini 410.000 evrov 
za prenovo in dograditev osnovne 
šole za potrebe vrtca.
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Dornava � Zelena luč za preureditev starega vrtca

Dnevni center za starejše naj bi upravljali upokojenci
V Dornavi naj bi v prostorih nekdanjega vrtca zaživel dnevni center aktivnosti za starejše.

Foto: ČG

Občina Dornava bo skupaj z Društvom upokojencev (DU) Dornava skušala vzpostaviti dnevni center aktivnosti 
za starejše v manjši obliki v prostorih nekdanjega vrtca. Fotografi ja je simbolična.

Slovenija postaja vedno bolj 
priljubljena turistična destinacija, 
čemur pritrjujeta tudi statistika in 
število turističnih prenočitev. Tu-
rizem je paradni konj, na katerega 
stavi tudi MO Ptuj. Da bi se zade-
ve pospešile in več denarja name-
nilo za vlaganje, pa so potrebna 
dodatna zagonska sredstva. Pri-
ložnost, kje jih zagotoviti, je ob-
čina prepoznala že prvi mesec po 
spremembi zakonodaje. V držav-
nem zboru so februarja potrdili 
nov Zakon o spodbujanju razvoja 
turizma, v katerem je oprede-
ljen tudi dvig zneska turistične 
takse in uvedba nove promocij-
ske takse. Slednja se bo stekala 
v proračun Slovenske turistične 
organizacije, turistična taksa pa v 
občinske.

Najvišji možni znesek turistične 
takse po novem znaša 2,50 evra, 
k čemur se prišteje promocijska 
taksa, ki predstavlja 25 % tega 
zneska. Za Slovensko turistično 
organizacijo (STO) naj bi to letno 
pomenilo nekaj manj kot pet mi-
lijonov evrov dodatnih sredstev, 

kolikšen znesek pa bo morebitni 
dvig predstavljal za občine, je 
odvisno od sprejetih odlokov. V 
vsakem primeru pa naj bi bila ta 
sredstva namenjena za razvoj tu-
rizma.

Veljavni Odlok o turistični taksi 
v MO Ptuj se ni spreminjal vse od 
leta 2005. Po tem se je turistična 
taksa določala na podlagi točk, 
znaša pa okrog 1,27 evra po osebi 
na nočitev.

O novem osnutku odloka bodo 
mestni svetniki razpravljali nas-
lednji teden. Po predlogu naj bi 
turistična taksa za prenočitev na 
osebo znašala 2 evra. Dodatno pa 
se na osnovi tega zneska zaraču-

na promocijska taksa v višini pol 
evra; skupna višina obeh taks bi 
tako znašala 2,50 evra na osebo 
na dan.

„Odlok, ki ga sprejemamo, bo 
omogočal pobiranje turistične 
takse v višini, ki smo jo določili za 
območje MO Ptuj, pobrana turi-
stična taksa pa bo en od namen-
skih virov za fi nanciranje razvoja 
turizma na ravni turističnega ob-
močja občine. Predmetni predpis 
bo imel za proračun občine pozi-

tivne fi nančne posledice. Zbrala 
se bodo sredstva za načrtovanje, 
organiziranje in izvajanje spod-
bujanja razvoja turizma na ravni 
turističnega območja, ki je v pri-
stojnosti občin,“ so predlog argu-
mentirali predlagatelji, MO Ptuj. 

Kakšno bo stališče svetnikov, 
bo jasno po seji, se pa pojavljajo 
dvomi, kako se bodo na tak dvig 
odzvali potrošniki oz. tako tuji kot 
tudi domači turisti.

Ptuj � Na Ptuju se obeta več kot 100-odstotno višja taksa

Kako se bodo odzvali turisti, če jih bomo „olupili“?
Februarja letos je začel veljati nov Zakon o spodbujanju razvoja turizma. Po njem lahko občina določi turistično takso do višine 2,5 evra, dodatno pa je 
uvedena tudi promocijska taksa, ki znaša 25 odstotkov zneska obračunane turistične takse; skupaj je lahko tako maksimalni znesek 3,1 evra za nočitev 
za eno osebo. Ptuj je v tej spremembi zakonodaje že videl priložnost za zaslužek, zato predlagajo podražitev turistične takse. 

Foto: ČG

Dvig takse se bo turistom precej poznal.

Za takso enkrat več kot doslej
Najvišja zakonsko določena turistična taksa znaša 2,50 evra, 

promocijska taksa na ta znesek pa 0,625 evra. To pomeni, da 
bo gost v krajih, kjer se bodo odločili za maksimalno dovoljeno 
višino takse, ob plačilu stroška prenočevanja plačal dodatno 
še 3,125 evra za takse.

Če bo sprejet tak osnutek odloka, kot je v igri na Ptuju, bo 
skupni znesek obeh taks znašal 2,5 evra.

Za dve osebi, ki en teden bivata na Ptuju, to pomeni okrog 35 
evrov turistične takse. Za štiričlansko družino pa to v primeru 
sprejetja osnutka odloka pomeni 70 evrov. To je v primerjavi z 
veljavnim odlokom enkrat višji znesek kot sedaj.

Pomanjkljivosti 
v novozgrajenem vrtcu

Pod točko pobude in vprašanja svetnikov je svetnik Marjan Hrga 
opozoril na pomanjkljivosti v novozgrajenem vrtcu, ki je stal vsega 
skupaj dobrih 700.000 evrov: »Kolikor sem slišal od ljudi, v vrtcu 
zamaka. Dobro bi bilo zadevo čim prej sanirati, da se ne bo čakalo, 
saj je objekt še v garanciji. Stvari mora nekdo verjetno urediti, če je 
vrtec nov.«

Po besedah župana naj bi kapljalo na hodniku, o tem pa so že 
opozorili izvajalca. »Streho so pregledali in na koncu ugotovili, 
da pušča neka cev, kar bodo v teh dneh odpravili. Ni pa to neka 
pomanjkljivost, ki bi ogrožala proces varstva ali karkoli. Garancije pa 
zagotovo, da so …« 

Foto: ML
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Najbolje plačani poslanec je 
predsednik državnega zbora Milan 
Brglez, ki je v februarju dobil 3.288 
evrov.

Najslabše plačani poslanec v fe-
bruarju je bil Peter Vifl an iz Desusa, 
ki je dobil 2.063,11 evra. Vilfan ima 
tako približno tretjino nižjo plačo 
od Brgleza.

Na višino plače sicer vpliva vrsta 
dejavnikov, najpomembnejši je po-
ložaj poslancev, tisti, ki vodijo ko-
misije in odbore, imajo višjo plačo 
od ostalih. Obenem na plačo moč-
no vpliva tudi velikost poslanske 
skupine. Vodje skupin z dvajset in 
več poslanci dobijo več denarja od 
vodij manjših skupin. Zato je med 
najbolje plačanimi tudi vodja veli-
ke, 35-članske poslanske skupine 
SMC Simona Kustec Lipicer.

V državnem zboru se plača po-
slancev giblje okrog 4.230 evrov 
bruto, obenem pa so upravičeni do 
številnih dodatkov (za izobraževa-
nje, telefonske pogovore, pokri-
vanje stroškov dela v svoji volilni 
enoti in podobno). 

Razumljivo so nekoliko višje pla-
če v državnem svetu, kjer so upo-
števane samo plače funkcionarjev, 
ne pa tudi drugega osebja. V pov-

prečju tako državni svetnik dobi 
2.654 evrov plače bruto.

Starejši najbolje 
plačani

Pomemben dejavnik pri višini 
plače je tudi delovna doba. Eden 
izmed starejših poslancev, ki je 
tudi podpredsednik DZ, Primož 
Hainz iz Desusa, je zato na drugem 
mestu najbolje plačanih poslan-
cev v februarju. Tudi na preostalih 
mestih najbolje plačanih so starejši 
poslanci: Verbič, Jurša in Hanžek, 
ki je sicer v poslanske klopi sedel 
iz pokoja. 

Razumljivo je, da so iz istega 
razloga mlajši poslanci z manj de-
lovne dobe slabše plačani. Družbo 
jim dela Vilfan, ki kljub svojim le-
tom zaradi športne kariere nima 
dolge delovne dobe. Nekoliko 
višjo plačo od njega ima 30-letna 
poslanka Teja Ljubič, ki je svoj 
mandat nastopila šele sredi man-
data tega državnega zbora. Med 
slabše plačanimi so še Miha Kor-
diš iz levice, Andrej Čuš iz stranke 
Zeleni Slovenije in Jernej Vrtovec 
iz Nove Slovenije. Čeprav imajo 
najnižje plače v DZ, pa se lahko le 

redkokdo iz njihove generacije po-
hvali z višjo plačo.

Številni dodatki k 
poslanski plači

Poleg plače so poslanci sicer 
upravičeni tudi do poslanskega 
dodatka, ki lahko znaša od 500 do 
800 evrov, odvisno od oddaljeno-

sti od DZ. Upravičeni pa so tudi do 
službenega telefona in računalni-
ka, kilometrine, regresa za prehra-
no in letnega dopusta, jubilejne 
nagrade, nadomestila za ločeno 
življenje in odpravnino ob odhodu 
v pokoj. Obenem imajo plačano 
tudi pisarno v svojem kraju, dobijo 
pa lahko tudi stanovanje v najem 
po ugodni ceni. 

Plača Pahorja 
in zaposlenih v 
njegovem kabinetu

Povprečna bruto plača zaposle-
nih v uradu predsednika republike 
Boruta Pahorja je 2.580 evrov. Ja-
nuarja pa je bilo v njegovem kabi-
netu zaposlenih 37 oseb. Povpreč-

na Pahorjeva plača je sicer več kot 
dvakrat višja od povprečne plače 
zaposlenih v njegovem uradu in 
znaša 5.419 evrov. Predsednik re-
publike je uvrščen v najvišji, 65. 
plačni razred, kamor se uvrščajo 
tudi predsedniki vlade, državnega 
zbora ter vrhovnega in ustavnega 
sodišča. Poleg tega je upravičen 
do nekaterih drugih osebnih pre-
jemkov in povračil; za te pravice 
se uporabljajo določbe zakona o 
poslancih.

Ustavno sodišče z 
nižjimi plačami

Zanimivo pa je primerjava, ki 
pokaže, da so plače na ustavnem 
sodišču nižje od plač na vrhovnem 
sodišču, ki je po rangu podrejeno 
prvemu. Najvišje plače imajo sicer 
na računskem sodišču, in sicer se 
bruto plače gibljejo okrog 2.804 
evre na mesec. 

Med izbranimi institucijami 
imajo najnižje plače na Komisiji za 
preprečevanje korupcije, kjer ko-
maj presegajo 2.000 evrov bruto. 
Opazno nižje plače od drugih ima-
jo tudi v državni volilni komisiji. 

Podhod pri Borovem na Osojnikovi 
cesti na Ptuju je bil zgrajen aprila 2015. 
Sočasno z odprtjem podhoda sta bili 
v uporabo predani tudi dvigali, njuna 
investicijska vrednost pa je znašala 
39.000 evrov.

Številni so sicer že ob izgradnji pod-
hoda opozarjali, da to, da v njem ni 
klančin, ki bi omogočile prehod skozi 
podhod predvsem kolesarjem, pred-
stavlja veliko pomanjkljivost.

Neizvedene klančine pa postane-
jo aktualne vedno ob okvari dvigala. 
Omogočile bi namreč prehod ob ne-
delovanju dvigal, obenem pa olajšale 
prečkanje kolesarjem, ki jim je upora-
ba dvigala, tudi ko to deluje, prepo-
vedana. Izgradnja dodatnih klančin 
je opcijsko sicer možna, jasno je tudi, 
da bi izboljšale uporabnost podhoda 
za skupine uporabnikov z zmanjšano 
mobilnostjo, a denarja za izvedbo ni. 
So pa ga primorani najti za popravila 
dvigal. Doslej so za popravila in name-
stitev kamer, ki jih je bilo treba posta-

viti zaradi pogostih napadov vanda-
lov, odšteli že tretjino vrednosti dvi-
gal: v treh letih več kot 13.600 evrov. 

S podjetjem Lift dvig, d. o. o., je 
imela občina prvotno sklenjeno dve-
letno pogodbo za vzdrževanje in ser-
visiranje hidravličnih osebnih dvigal v 
podhodu, in sicer do septembra 2017, 
a so jo, sodeč po njihovem odgovoru, 
podaljšali: „Dvigali v podhodu Borovo 
vzdržuje podjetje Lift dvig, d. o. o., 
redne tehnične preglede pa izvaja 
podjetje IVD Maribor. V letu 2015 je 
bilo za vzdrževanje in upravljanje na-
menjenih 444 evrov, v letu 2016 so se 
izvajala redna vzdrževalna dela, redni 
tehnični pregledi in manjša popravila 
v vrednosti 3.328 evrov, v letu 2017 
so se izvajala redna vzdrževalna dela, 
redni tehnični pregledi in večja po-
pravila zaradi vandalizma in uničenja 
dvigal. Posledično se je namestil še 
sistem videonadzora. Skupna vred-
nost znaša 9.281 evrov. V letu 2018 
smo do marca za vzdrževanje in manj-

še popravilo porabili sredstva v višini 
573 evrov.“ 

Bo pa k temu znesku treba prišteti 
še najnovejše popravilo. Dvigali na-
mreč v začetku tega leta spet nista 
delovali. Invalidi tako skozi podhod 
pod Osojnikovo cesto niso mogli, zelo 
težko tudi tisti z otroškimi vozički, 
kolesarji pa so tako že vajeni, da preč-
kanje prehoda zanje predstavlja pravi 
podvig. Vstop s kolesom v dvigalo je 

namreč prepovedan, a tudi obstoječa 
klančina v osnovi ni namenjena njim, 
temveč odvodnjavanju. Vsak se tako 
znajde po svoje. Pristojni se sicer tru-
dijo napake v primeru okvare dvigal 
kar se da hitro odpravljati, a včasih 
traja tudi več mesecev, da se zadeve 
uredijo.

Konec leta 2015 smo poročali tudi o 
nefunkcionalnosti podhoda pod žele-
zniško postajo za posamezne skupine 
ljudi, a so tam zadeve uspešno uredili. 
Klančino, ki je bila namenjena zgolj 
za odvodnjavanje, so vsaj nekoliko 
razširili.

Širina samega podhoda pod Osoj-
nikovo cesto prav tako zadošča za 
širitev kanala, večji problem pa pred-
stavlja strmina. Osnova, da se bo o 
vsem tem sploh razmišljalo, pa je ena-
ka kot vedno: zagotovljena fi nančna 
sredstva.

Osnovni problem izhaja iz dejstva, 
da so Slovenske železnice namera-
vale narediti podhod samo pod žele-
znico, a ker je to bila ena izmed črnih 
točk, je občini podala zahtevek za po-
daljšanje. Ker jim niso ugodili, je ves 
strošek podaljšanja, skoraj 400.000 
evrov, predstavljal breme ptujske ob-
čine. Ta denarja za izgradnjo klančin 
ni imela, ker je cesta nad podhodom 
kategorizirana kot državna, pa najbrž 
še vedno utopično pričakujejo, da bo 
kaj prispevala tudi država. A doslej v 
teh treh letih niti v tej smeri kakšnih 
resnih korakov občine ni bilo zaznati. 

Ptuj, Podravje � Dvigali v podhodu Borovo

Dvigali večkrat pokvarjeni kot delujoči
Od odprtja dvigal v podhodu Borovo leta 2015 do danes so popravila in postavitev nadzornih kamer občino stali več kot 13.600 
evrov, kar je tretjina investicijske vrednosti. Številni so sicer že ob odprtju opozarjali, da dvigali nista optimalna rešitev, kar 
se je potrdilo že večkrat, saj sta zelo pogosto v okvari, bodisi zaradi vandalizma bodisi zaradi tehničnih okvar.

Foto: ČG

Kar nekaj časa dvigali ponovno ne služita namenu. 

Slovenija � Kakšne so plače izvoljencev ljudstva

Vilfan najslabše, Brglez najbolje plačani poslanec
Med devetdesetimi poslanci v državnem zboru so razlike med najbolje in najmanj plačanimi poslanci velike. Zakaj prihaja do takšnih razlik?

Foto: BOBO

V državnem zboru 
velike razlike v plačah

Konec marca je bilo v državnem zboru zaposlenih 351 javnih uslužbencev, 
od tega 102 za določen čas v poslanskih skupinah. Velika večina med njimi 
ne dosega plač poslancev, 43 odstotkov celo nižjo od 1.000 evrov neto.

Čeprav je povprečna plača v državnem zboru 2.447 evrov bruto, pa jih od 
263 zaposlenih za nedoločen delovni čas kar 45 prejema plačo, ki je z vsemi 
dodatki nižja od 800 evrov neto. Kar 43 odstotkov vseh tam zaposlenih ima 
plačo, nižjo od tisoč evrov neto.

Najbolje plačani v februarju
bruto plača neto plača

MILAN BRGLEZ 5866,64 € 3287,63 €
PRIMOŽ HAINZ 5517,52 € 3121,73 €
SIMONA KUSTEC LIPICER 5104,15 € 2910,35 €
DUŠAN VERBIČ 5101,25 € 2908,86 €
FRANC JURŠA 5071,87 € 2893,75 €
MATJAŽ HANŽEK 5027,77 € 2871,08 €
IVAN HRŠAK 5027,55 € 2870,97 €
MIRJAM BON KLANJŠČEK 5013,06 € 2863,52 €
MATJAŽ NEMEC 5008,75 € 2861,30 €
LASZLO GONCZ 4998,37 € 2855,97 €
JOŽE TANKO 4983,66 € 2848,40 €

Vir: 

Najslabše plačani v februarju                                
bruto plača neto plača

PETER VILFAN 3456,27 € 2063,11 €
TEJA LJUBIČ 3697,08 € 2186,92 €
MIHA KORDIŠ 3697,50 € 2187,14 €
ANDREJ ČUŠ 3721,66 € 2199,56 €
JERNEJ VRTOVEC 3733,41 € 2205,60 €
BOJAN KRAJNC 3749,62 € 2213,93 €
TANJA CINK 3866,02 € 2273,78 €
ALEKSANDER KAVČIČ 3914,97 € 2298,95 €
SIMON ZAJC 3933,35 € 2308,40 €
SUZANA LEP ŠIMENKO 3945,92 € 2314,86  €
SAŠA TABAKOVIĆ 3971,04 € 2327,77 €

Vir:
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Za izboljšanje stanja v ptujski ob-
čini bo gotovo treba prispevati več 
in zagotoviti sredstva za sanacijo 

dotrajanih stavb v mestu – številne 
so občinske –, ki je očitno več kot 
potrebna.

Kakšna je lista 
prioritet

Potrebe po ureditvi številnih 
objektov so velike. Kot pojasnjujejo 
na občini, prioriteto za zdaj predsta-
vljajo sanacije streh, za prenovo pa 
so predvidene stavbe na naslovih: 
Slomškova 9, Prešernova 1 in 15, Slo-
venski trg 1, Dravska 23–25. Gre za 
strogi center mesta.

Dela bodo izvajali tudi na OŠ Mla-
dika, načrtujejo dokončanje domi-
nikanskega samostana, energetsko 

sanacijo Vrtca Ptuj, enote Narcisa, 
pa tudi Mestne hiše, vključno z za-
menjavo ostrešja. Želja vodstva ob-
čine je, če ne bo prišlo do prodaje, 
urediti še stavbo na Raičevi, kjer je 
nekoč bila šola s posebnim progra-
mom (OŠ dr. Ljudevita Pivka). Ta je 
potrebna celovite rekonstrukcije 
pred energetsko obnovo.

V stanovanjskem delu na izvedbo 
del pomembno vpliva dejstvo, ali jim 
uspe doseči soglasje vseh etažnih 
lastnikov in zagotoviti vsa fi nančna 
sredstva za obnovo.

torek � 10. aprila 20188 V središču

Mestna občina Ptuj je v starem 
mestnem jedru lastnica ali solastni-
ca 167 stavb. Vse obnavlja v skladu s 
smernicami maribosrkega Zavoda za 
varstvo kulturne dediščine  (ZVKD) 
Slovenije, ki zahteve za sanacijo 
postavlja po točno določenih smer-
nicah: tako vgradnja toplotne izola-
cijske fasade v centru mesta sploh ni 
mogoča, zamenjava ali rekonstruk-
cija oken pa le po njihovih (strogih) 
zahtevah.

Občinske javne objekte, potreb-
ne energetske obnove, občina v 
sodelovanju z Lokalno energetsko 
agenturo (LEA) Spodnje Podravje 
prijavlja na razpise za nepovratna 
sredstva. Včasih bolj, drugič manj 
uspešno. „Stavbe v lasti MO Ptuj v 
mnogih primerih potrebujejo tudi 
rekonstrukcijo, ki ji nato istočasno ali 
kasneje sledi še energetska obnova, 
zato takšne ocene ni mogoče eno-
stavno izdelati. Izdelana je le ocena 
rekonstrukcije in energetske obnove 
Mestne hiše, trenutno pa so v izde-
lavi projekti za pridobitev gradbene-
ga dovoljenja OŠ Mladika za rekon-
strukcijo in energetsko obnovo,“ o 
tem, kolikšen znesek bi potrebovali 
za sanacijo vseh občinskih objektov, 
odgovarjajo na ptujski občini.

Je pa občina etažni solastnik še v 
94 stavbah zunaj starega mestnega 
jedra, kjer je stanje bistveno boljše 
kot v mestnem jedru. Približno dve 
tretjini stavb (59 objektov) je ener-
getsko prenovljenih in imajo nove 
energetske fasade.

V mestnem jedru 
energetska sanacija 
fasad ni možna

Ker v skladu s smernicami ZVKD 
v starem mestnem jedru vgradnja 
toplotne izolacijske fasade sploh ni 
mogoča, večjih zneskov občina za 
to ne namenja. A če stavb ni možno 
energetsko sanirati, to še ne pome-
ni, da mora zgornji sloj fasade odpa-
dati in kaziti podobo mesta. Številni 
objekti bi bili namreč bistveno lepši, 
če bi oluščili staro barvo in jo nado-
mestili z nekaj nove.

Je pa v mestu možna zamenjava 
ali rekonstrukcija oken, seveda po 
smernicah ZVKD. Kar se tiče sta-
novanjskega dela, so bile v zadnjih 
desetih letih obnovljene naslednje 
stavbe: Slomškova 9, Slovenski trg 
3, 5 in 9, Ulica heroja Lacka 1, 2, 3, 4, 
6, 9 in 13, Murkova 7, Miklošičeva 2, 
Cankarjeva 6–8, Prešernova 5, 7, 19, 
29, 32, Slomškova 18, Vošnjakova 1, 
Jadranska 17, Dravska 6 in 8, Zadru-
žni trg 1, Čučkova 2, Trstenjakova 9.

Vse navedene obnove so, kot pra-
vijo na občini, prijavili na razpise in 
vsi projekti so bili odobreni.

A glede na sredstva kakšnih veli-
kih, pomembnih in prelomnih premi-
kov v izgledu stavb v mestnem jedru 
niti ni pričakovati. V zadnjih desetih 
letih so za obnovo streh in fasad v 
mestnem jedru namenili okrog mili-
jon evrov, letno torej okrog 100.000 
za vse občinske objekte skupaj: „V 
teh letih je bilo za delež poslovnih 
prostorov v stavbah namenjenih 
320.000 evrov, za delež stanovanj-
skih površin pa 750.000 evrov. Zra-
ven tega smo v zadnjih desetih letih 
za obnovo zasebnih hiš v starem 
mestnem jedru namenili 151.640 
evrov iz naslova sofi nanciranja ob-
nov streh in fasad.“

Ptuj � Nujno potrebna energetska sanacija nekaterih stavb

V desetih letih za energetsko sanacijo 
občinskih objektov milijon evrov
Pomlad je razkrila številne pomanjkljivosti objektov, predvsem v centru Ptuja. Čeprav se nič prelomnega ni zgodilo, se zdi, kot bi 
naenkrat spregledali številne dotrajane objekte, nujno potrebne sanacije. Preverili smo, ali imajo na občini listo prioritet in koliko 
sredstev so v zadnjih desetih letih namenili za vzdrževanje objektov v občinski lasti.

Število samozaposlenih, ki je 
bilo v Sloveniji največje leta 2010, 
se v zadnjem času spet nekoliko 
povečuje. Po podatkih državnega 
statističnega urada je trenutno v 
Sloveniji samozaposlenih 116.000 
oseb, kar je 12 odstotkov vse delov-
ne sile. Več kot pol jih je zelo zado-
voljnih s svojim delom, petina pa bi 
se raje zaposlila. V Sloveniji je delež 
samozaposlenih med vsemi delov-
no aktivnimi prebivalci nekaj nižji 
od povprečja EU, kjer je 14-odsto-
ten. Najmanj samozaposlenih je na 
Danskem (osem odstotkov), največ 
pa v Grčiji (30 odstotkov), je na no-
vinarski konferenci v Ljubljani pove-
dala namestnica generalne direkto-
rice Statističnega urada RS Karmen 
Hren.

Zakaj odpirajo s. p. 
Konec leta 2016 je bilo v Sloveniji 

108.000 samozaposlenih, v prete-
klih desetih letih pa je bilo njihovo 
število najvišje leta 2010 (119.000), 
ko je bilo po podatkih iz poročila 
zavoda za zaposlovanje tudi največ 
prejemnikov subvencije za samoza-
poslitev. Anketa, ki jo je statistični 
urad izvedel med samozaposlenimi, 
je pokazala, da se jih je približno 
30 odstotkov samozaposlilo zaradi 
primerne priložnosti, četrtina jih je 
nasledila družinsko podjetje, deseti-
na pa ni našla redne zaposlitve. Dve 

tretjini samozaposlenih ne zapo-
slujeta drugih delavcev, a po drugi 
strani je nekaj takšnih, ki zaposluje-
jo tudi več kot 50 ljudi, je povedala 
Hrenova.

Koliko je prekarnih 
delavcev

Ob tem je izpostavila problema-
tiko prekarnih delavcev, ki so jih 
na statističnem uradu opredelili 
kot skupino zaposlenih, ki nikogar 
ne zaposlujejo in delajo večinoma 

za eno stranko. Gre za elemente 
delovnega razmerja brez elemen-
tov pravnega varstva, je opozorila 
Hrenova, na vprašanje, koliko jih je, 
pa odgovorila, da usklajene defi ni-

cije ni, a naj bi jih bilo okoli 14.000. 
V zadnjih letih se je njihovo število 
precej zvišalo, še leta 2012 se je gi-
balo okoli 9.000, je dodala.

Le 50 odstotkov 
zadovoljnih

Zelo zadovoljnih s svojim trenu-
tnim delom je 50,3 odstotka samo-
zaposlenih, je še pokazala anketa. 
Med zaposlenimi je ta delež nekaj 
višji – 51,8-odstoten. Največ samo-
zaposlenih, ena petina, je kot najve-
čjo težavo pri delu v samozaposlitvi 
navedlo izpad prihodka v primeru 
bolezni. Druga najpogostejša teža-
va je bil premajhen vpliv na določa-
nje cene oziroma vrednosti svojega 
dela, tretja pa neplačevanje strank 
oziroma plačevanje z zamudo.

Slovenija, Podravje � Subvencije države vplivajo na rast števila samozaposlenih

Število samozaposlenih v državi raste
Podatki kažejo, da se število samozaposlenih v Sloveniji spet povečuje. Pomembno vlogo pri tem 
igrata država in njena politika subvencioniranja samozaposlitev.

Foto: Profimedia

Koliko občina nameni za 
vzdrževanje občinskih objektov

„Celotna najemnina se plasira v obnove bodisi stanovanj 
bodisi stavb in z njimi povezane vse obratovalne in vzdrževalne 
stroške. Enako je pri poslovnih prostorih. Za stanovanja se 
nameni približno 620.000 evrov sredstev na leto, za poslovne 
prostore pa 180.000 evrov,“ so pojasnili na MO Ptuj.

Nove subvencije
Število samozaposlenih bo zagotovo spet naraslo, saj je ZZZS začel 

novi krog subvencioniranja samozaposlitev za mlade do 28 let. Ti 
lahko ob odprtju s. p. dobijo 5.000 evrov.

Koliko objektov je bilo 
saniranih v zadnjih 10 letih 

Kot kaže hiter pregled, je občina sicer v zadnjih desetih letih izvedla 
energetsko sanacijo na nekaterih javnih objektih, a glede na število 
vseh, ki so v njeni lasti, še zmeraj premalo.

Da je poraba energije manjša, so poskrbeli med drugim v sedmih 
enotah Vrtca Ptuj, izvedli so tudi celovito obnovo fasade OŠ Breg in 
OŠ Olge Meglič, na kateri bo v kratkem treba zamenjati tudi streho. 
V samo stavbo Mestnega kina Ptuj se ni kaj veliko vlagalo; zamenjali 
so le kurilno napravo iz navadnega na kondenzacijski plinski kotel. 
Nekaj sredstev so leta 2015 za sanacijo namenili tudi Zavodu za šport 
Ptuj (Športna dvorana Mladika, mestni stadion). Izvedena je bila tudi 
rekonstrukcija dominikanskega samostana, vgradili so toplotno črpalko 
voda-voda in uredili razsvetljavo.

Foto: Črtomir Goznik
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Na okoli 8.000 kvadratnih metrih 
občinskih zemljišč severno od Poli-
cijske postaje Podlehnik naj bi zraslo 
stanovanjsko naselje z večstano-
vanjskimi bloki in vrstnimi hišami (s 
skupno okoli 80 različno velikimi sta-
novanjskimi enotami, tako za oddajo 
kot za prodajo), morda pa tudi manjši 
hotel in medgeneracijski center z 
oskrbovanimi stanovanji. Na Občini 
Podlehnik potrebnih investicijskih 
sredstev nimajo, zato so prejšnji me-

sec načrtovano urbanistično gradnjo 
predstavili na SSRS in se pozanimali 
o različnih možnostih sofi nanciranja.

Na SSRS so pojasnili, da so trenu-
tno odprte naslednje možnosti: »Pro-
gram sofi nanciranja zagotavljanja 
javnih najemnih stanovanj v letih od 
2016 do 2020, program sofi nancira-
nja zagotavljanja stanovanjskih enot 
za starejše v letih od 2017 do 2020 in 
javni poziv za nakup stanovanj in ze-
mljišč za gradnjo stanovanj.« SSRS bi 

torej gradnjo stanovanj v Podlehniku 
lahko sofi nanciral ali pa bi stanovanja 
zgradila občina (to bi bilo mogoče le v 
sodelovanju s kakšnim investitorjem, 

občina bi prispevala zemljišča) in bi jih 
SSRS nato odkupil.

Sklad sicer kupuje le stanovanja v 
območjih mestnih občin v Sloveniji 
(za Podlehnik bi torej naredil izje-
mo), kjer je izraženo povpraševanje 
fi zičnih oseb po cenovno dostopnih 
stanovanjih oz. obstaja stalni interes 
za najem stanovanj. »Kot primerne 
mikrolokacije bo sklad štel zlasti tiste 
lokacije, ki omogočajo kakovostne 
življenjske in bivalne razmere, imajo 
dobro prometno povezavo in so do-
stopne z javnim potniškim prome-
tom,« so pojasnili. Podlehnik je tako 
z novim avtocestnim odsekom postal 
primeren kandidat.

Cilj: tri tisoč 
prebivalcev

Župan občine Podlehnik Marko 
Maučič je povedal, da so bili na SSRS 
s pripravljenimi projekti oz. predsta-
vitvijo zelo zadovoljni: »Smo prva ne-
mestna občina oz. mala občina, ki je k 
takemu projektu sploh pristopila, na 
skladu so nas pohvalili. Zainteresirani 
so za nakup stanovanj ali sofi nanci-
ranje gradnje kjerkoli v Sloveniji.« Na 
SSRS od podlehniške občine vloge za 
katero od treh predlaganih možnosti 

sodelovanja seveda še niso prejeli, saj 
občino pred tem čaka še precej dela.

Župan je razložil, da bodo za ob-
močje načrtovane gradnje najprej 
morali pripraviti občinski podrobni 
prostorski načrt (OPPN): »Za to bomo 
morali z rebalansom letošnjega občin-
skega proračuna zagotoviti sredstva. 
Sestati se bomo morali s pripravljavci 
projektov in se odločiti za eno od va-

riant oz. podati morebitne pripombe. 
Pripraviti bomo morali razpis za izbiro 
projektantske hiše, ki bo poskrbela za 
gradbena dovoljenja, in razpis za prip-
ravljavce OPPN, šele potem bomo lah-
ko kandidirali na razpisu SSRS.«

Vrednost investicije in s tem delež 
sofi nanciranja SSRS je v tej začetni 
fazi zelo težko določiti, je dejal Mau-
čič: »Stanovanja bi gradili po fazah, za 
vseh 80 bivalnih enot pa bi znesek šel 
v milijone evrov. Na SSRS so zagoto-
vili, da vedno odkupijo vsaj polovico 
kvote vseh zgrajenih stanovanj.« Izra-
zil je prepričanje, da je projekt uresni-
čljiv: »Občina lastnih sredstev nima, 
vendar bo s primerno politiko mogo-
če privabiti tako SSRS kot druge inve-
stitorje. Mislim, da je to prelomnica v 
stanovanjski gradnji v občini Podleh-
nik.« Po njegovih ocenah bi nova so-
seska lahko začela rasti že leta 2020.

Podlehniški župan je poudaril, da 
je osnovni cilj t. i. »Punkta Podlehnik« 
povečanje števila občanov: »Predvi-
devam, da bi bilo število prebivalcev 
v podlehniški občini v kakih 20 letih 
mogoče dvigniti na okoli 3.000 (po 
podatkih Statističnega urada RS jih je 
bilo lani okoli 1.880, op. a.). To bi bilo 
že znosno za občinski proračun in 
vzdrževanje vsega, kar imamo.«

Po uničujočem požaru, ki je vzel 
streho nad glavo 12 najemnikom, je 
lastnik, križniški red, zaradi varnos-
ti dal popolnoma uničen objekt že 
zravnati s tlemi. Kot nam je razkril 
prior križniškega reda Janko Štam-
par, bo na tem istem mestu – če bo 
vse po sreči – zrasel nov večstano-
vanjski objekt. »Za zdaj smo v fazi 
zbiranja vse potrebne dokumenta-
cije in dovoljenj … Gre za ogromno 
priprav. Verjetno pa bomo zgradili 

temu podoben večstanovanjski 
objekt.« Investicijo bo v celoti fi nan-
ciral križniški red, ki ima sedež na 
Dunaju, saj stavba ni bila zavarova-
na: »To bo strogo fi nanciral križniški 
red, kaj drugega pa še ne morem 
povedati – ne koliko bo odobrene-
ga denarja in tudi ne, kako bo nare-
jeno. To ni odvisno od mene, ampak 
od križniškega reda. Če tako rečem, 
vse je še v božjih rokah. Imam ustno 
dovoljenje, pisno še nič, da naj se 

objekt poruši, ker je bilo nevarno. In 
potem je sledilo vprašanje, kaj bo s 
to parcelo – ali bi se prodala ali pa bi 
se gradilo. In za zdaj je bilo rečeno, 
da naj zberem dokumentacijo, koli-
ko bi to stalo ...« 

Kot je še dejal, tako kaj več o sami 
vrednosti kot tudi terminskem na-
črtu uresničevanja te investicije za 
zdaj še ne more povedati, saj, kot že 
omenjeno, projekti še niso izdelani.
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Ormož � Pogoreli objekt Marof so podrli

Bo na pogorišču zrasel nov 
večstanovanjski objekt?
Na mestu, kjer so ognjeni zublji uničili večstanovanjski objekt Marofa v Veliki 
Nedelji v občini Ormož, bo najbrž zrasel nov večstanovanjski objekt.

Foto: ML

Pogoreli objekt je lastnik, križniški red, že dal podreti. Na tem mestu pa naj bi zgradili nov večstanovanjski objekt.

Naprodaj tri završke domačije
V Stanovanjskem skladu RS od konca lanskega leta ne 

prodajajo več stanovanj (prek javnih razpisov za prodajo novih 
stanovanj), temveč se posvečajo oddaji v najem. Kljub temu prek 
spletnih javnih dražb prodajajo svoje »poslovno nepotrebne 
nepremičnine«. Velika večina jih je v Ljubljani, a bodo tudi v 
Spodnjem Podravju kmalu naprodaj tri nepremičnine. Gre za tri 
starejše hiše s pripadajočimi zemljišči v občini Zavrč: Hrastovec 
140 (velikost zemljišča 560 kvadratnih metrov, izklicna cena 
12.500 evrov), Gorenjski Vrh 24 (75 kvadratnih metrov, 8.500 
evrov) in Korenjak 25 (230 kvadratnih metrov, 21.600 evrov).

Stanovanja so oddana ves čas
Stanovanjski sklad RS je imel na zadnji dan lanskega leta 

v lasti 3.097 najemnih neprofi tnih stanovanj, od tega 53 
oskrbovanih stanovanj in dve bivalni enoti. Nepremičnine so 
razporejene po celotni Sloveniji, v 118 občinah. V javnem skladu 
so pojasnili, da imajo poleg tega še najemni stanovanjski fond 
v brezplačni uporabi: »Na zadnji dan lanskega leta je obsegal 
skupno 121 stanovanj; 41 stanovanj Stanovanjske komisije Vlade 
RS, 9 stanovanj Ministrstva za notranje zadeve in 71 stanovanj 
Ministrstva za obrambo.«

Poudarili so, da je interes za najem neprofi tnih stanovanj 
ogromen: »Stanovanja imamo oddana ves čas, ko seveda niso 
v postopkih za oddajo ali v obnovi.« Trenutno je prostih 14 
stanovanj v Ljubljani, Mariboru, Ljutomeru, Borovnici, Šmarju 
pri Jelšah, Ribnici in Tržiču. Cene mesečne najemnine se, odvisno 
od lokacije in velikosti stanovanja, gibljejo od 137 (enosobno, 40 
kvadratnih metrov veliko stanovanje v Ljutomeru) do 704 evre.

V Podravju manjka okoli tisoč najemnih stanovanj
Statistične regije Javna najemna 

stanovanja
Druga najemna stanovanja 
(službena, tržna, namenska)

Bivalne 
enote

Oskrbovana 
stanovanja

Pomurska 146 4 25
Podravska 862 64 40
Koroška 187 0 4
Savinjska 1.135 312 63
Zasavska 146 2 11
Posavska 61 10 3
Jugovzhodna Slovenija 219 50 96
Osrednjeslovenska 4.437 30 305
Gorenjska 519 10 17
Primorsko-notranjska 150 13 6
Goriška 251 25 7
Obalno-kraška 1.054 600 22
SKUPAJ 9.167 1.120 599 540

Vir: Stanovanjski sklad Republike Slovenije

Lani so v Stanovanjskem skladu RS med vsemi 212 slovenskimi občinami izvedli anketo, da bi ugotovili potrebe po 
vrstah stanovanjskega fonda. Odgovore so prejeli le iz 153 občin, tudi iz podlehniške, podatkov pa po posameznih 
občinah ne vodijo. V javnem skladu so pojasnili, da so potrebe po številu stanovanj občine ali njihovi stanovanjski 
skladi pridobili iz »podatkov na javnih razpisih za oddajo stanovanj, tudi na osnovi anket, stanovanjskega programa, 
povpraševanja občanov in njihovih vlog, ocene, podatkov Centrov za socialno delo na njihovih območjih in drugih 
elementov/virov«. Zato, so opozorili, gre le za okvirne podatke.

Podlehnik, Spodnje Podravje � Sodelovanje s Stanovanjskim skladom Republike Slovenije

Novo stanovanjsko sosesko bi lahko 
začeli graditi leta 2020
Februarja so študenti arhitekture in gradbeništva z mariborske Fakultete za gradbeništvo, prometno inženirstvo in arhitekturo v 
okviru delavnic Punkt Podlehnik predstavili urbanistične in arhitekturne načrte za novo stanovanjsko sosesko v središču Podlehni-
ka. Zdaj že kaže, da bi v sodelovanju s Stanovanjskim skladom RS (SSRS) njihove zamisli dejansko lahko uresničili.

Vir: Fakulteta za gradbeništvo, prometno inženirstvo in arhitekturo Maribor

V nekaj letih bi lahko v Podlehniku zrasla nova stanovanjska soseska z okoli 80 stanovanji za najem ali nakup.
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Društvo moderatorjev Slovenije 
je v zadnjih letih po več krajih drža-
ve organiziralo proaktivne kavarne; 
na Ptuju so jo v hotelu Mitra minuli 
teden izpeljali prvič. Osnovni na-
men je bil poiskati dobre ideje in 
iz njih skušati razviti velike, dobre 
zgodbe. Organizator ptujskega do-
godka je Marjan Ostroško, Ptujčan, 
ki nekaj let ni živel na Ptuju, a se je 
pred časom preselil nazaj v svoj roj-
stni kraj. Med 20 udeleženci ptujske 
proaktivne kavarne je bilo razmer-
je „staroselcev“ in tistih, ki so se v 
najstarejše slovensko mesto prise-
lili iz drugih krajev, skorajda urav-
noteženo. To je toliko bolje, saj so 
nekateri med njimi na stvari lahko 
pogledali tudi nevtralno, kot „zu-
nanji“ opazovalci. Tvorili so odlično 
kombinacijo, vsi skupaj, v dobri veri, 
brez političnih teženj, le v debati o 
idejah, ki bi mesto lahko dvignile na 
višjo raven.

Nekateri so svoje ideje predstav-
ljali, spet drugi so jih o tem spraše-
vali in bodisi podprli bodisi izražali 
pomisleke o možnosti izvedbe. 
Izpostavljenih je bilo pet idej, za ka-
tere so pobudniki prepričani, da bi 
v mestu znale narediti pomembno 
zgodbo. 

Na konstruktiven način in v var-
nem okolju so udeleženci proaktiv-
ne kavarne razpravljali o naslednjih 
idejah: Martinovo drugače, po ce-
lem mestu, prazni prostori na Tur-
niščah in vloga, ki bi jo pri tem lahko 
imele nevladne organizacije, izgra-
dnja kolesarske steze Ptuj–Mari-

bor–Ptuj, označitev turističnih zna-
menitosti s QR-kodo in participacija 
občanov v razpravi o viziji mesta.

Vsi predlagatelji so skušali 
predstaviti ozadje svoje ideje in poi-
skati načine, kako jo realizirati. 

Zakaj oblast 
ne posluša idej 
občanov?

Saša Aracki je bila pobudnica 
ideje, da se občane vključi v aktivno 
razpravo o viziji mesta. Spomnila 

je na dogajanje in peticijo o dreve-
sih na ptujski tržnici. Kot je dejala, 
je idej ogromno, problem pa vidi v 
tem, da mestna oblast ne ve, kam 
se mesto razvija in ni poslušna za 
ideje občanov. „Občan nima glasu, 
tudi če se jih zbere več tisoč, kot v 
primeru tržnice,“ je vztrajala. Tak 
pristop je po njenem mnenju ne-
primeren, ideje pa se postavlja ob 
zid, kar razvoju mesta nikakor ne 
koristi. Z njenim stališčem so se v 
največji meri strinjali tudi drugi raz-
pravljavci, ki so izrazili prepričanje, 
da bi izbrano vodstvo občine mora-

lo izvajati voljo ljudstva. „Direktno 
odločanje ljudi o vseh pomembnih 
zadevah,“ so vztrajali, obenem pa 
ugotavljali, da gre za vseslovenski 
problem. „Želimo si, da Ptuj posta-
ne najbolj demokratična skupnost v 
Sloveniji,“ je med drugim izpostavil 
lastnik hotela Mitra Peter Vesenjak.

Prav tako zanimiva ideja, o kateri 
bi veljalo razmisliti, je, da se prazni 
prostori v gradu Turnišče dajo v 
uporabo nevladnim organizacijam, 
društvom. Pri tem je pobudnik Iz-
tok Pohorec, sicer Mariborčan, ki 
zadnja leta živi na Ptuju, izposta-

vil, da je največji problem pomanj-
kanje idej, ne denar. Kot možno 
rešitev je predlagal, da se prostori 
dajo v uporabo desetim različnim 
društvom; občina plačuje materi-
alne stroške, uporabniki pa morajo 
večkrat letno pripraviti zanimive 
dogodke in na ta način prispevati 
k oživljanju dogajanja v turniškem 
kompleksu. Na ta način bi se upra-
vičila vlaganj občine, nevladne 
organizacije bi dobile svoj prostor 
pod soncem, ljudje pa kraj, kamor 
bi lahko zahajali. Tudi pri tej ideji 
so bili podani dodatni predlogi in 
razvila se je zanimiva diskusija, ki 
bi vsekakor morala zanimati tudi 

vodstvo občine in Zavod za turizem 
Ptuj. Obojih pa se tiče tudi ideja o 
spremembi koncepta Martinova-
nja na Ptuju. Predstavila jo je Jana 
Gerl, ki je prepričana, da bi bilo nuj-
no ta praznik nadgraditi iz „pivske-
ga“ v kulturniškega. K temu so jo 
spodbudile bogata vinska in vino-
gradniška tradicija naših krajev ter 
izkušnje iz drugih krajev. „Na vsaki 
točki v mestu bi se lahko predsta-
vljal po en vinar,“ je predstavila 
enega izmed predlogov te idejne 
zasnove. Kot primer so razpravljav-
ci izpostavljali uspešno zgodbo, ki 
se je razvila v Goriških brdih. 

Ptuj � Proaktivna kavarna z idejami meščanov

V kavarni „reševali“ probleme mesta
Označitev znamenitosti v mestu s QR (dvodimenzionalno črtno) kodo, sprememba koncepta praznovanja Martinovanja, izgradnja kolesarske poti Ptuj–Ma-
ribor–Ptuj, zapolnitev prostorov v turniškem gradu z raznolikimi vsebinami nevladnih organizacij in želja po participaciji občanov pri odločanju o pomemb-
nih odločitvah, ki se tičejo razvoja mesta, so ideje, ki so jih Ptujčani izpostavili na prvi ptujski proaktivni kavarni.

Foto: DK

Nekaj več kot 20 udeležencev je razpravljalo o tem, kako z majhnimi koraki izboljšati kakovost življenja v mestu.

Spet o QR-kodah in kolesarski poti
Idejo, da kulturne spomenike in znamenitosti po mestu označijo s 

QR- kodami, je pred leti predstavil že Samo M. Strelec, tokrat pa jo je 
vnovič izpostavil Črtomir Rosič, urednik spletne strani Discover Ptuj. 
Ta ideja se mu zdi pomembna, saj je veliko znamenitosti, o katerih bi 
turisti, pa tudi domačini, lahko le z enim klikom mobilnega telefona 
izvedeli marsikaj. Kot pravi, to ne bi terjalo velikih stroškov, bi pa 
potrebovali soglasje Zavoda za varstvo kulturne dediščine Slovenije za 
postavitev oznak na fasado. Iskali pa so tudi alternativne rešitve, ki bi 
zadeve lahko še pospešile.

Po simpatičnem sprehodu, polnem novega znanja o znamenitostih, 
pa bi se naprej podali s kolesom, ob Dravi. Takšna je ideja Borisa 
Gerjoviča, ki je predlagal, da se zgradi krožna kolesarska pot ob Dravi 
med Ptujem in Mariborom. „Življenje se vrača k vodi,“ je med drugim 
izpostavil. Pri tej ideji so sodelujoči prav tako prepoznali številne 
prednosti, med drugim tudi skrb za zdravo življenje, potencialni vir 
dohodkov, preživljanje skupnega časa družin ... 

V Zvezi potrošnikov Slovenije 
(ZPS) so v letni raziskavi MIPOR oce-
nili 15 tuninih paštet v konzervi in 
tubi, različnih blagovnih in trgovskih 
znamk. Večina paštet vsebuje le dob-
ro tretjino tunine, prav nobeden od 
pregledanih izdelkov pa ne vsebuje 
več kot 50 odstotkov tunine.

Pogled na seznam sestavin tuninih 
paštet nam razkrije, da prva tri mesta 
na seznamu sestavin zasedajo tunina 
oziroma tunino meso, voda in rastlin-
sko olje, ki je najpogosteje sončnič-
no. Sledijo še rastlinske beljakovine, 
škrob, paradižnikov koncentrat, ra-
zne začimbe, sol in aditivi ter arome.

Slovenija, Podravje � Test ZPS: kaj vse skrivajo okusne paštete

V celotni sestavi paštete je prisotna le tretjina tune
Paštete vseh vrst in oblik so priljubljen izdelek, tudi pri otrocih. Tunine paštete so malenkost manj priljubljene od mesnih, a jih potrošniki kar pogosto kupujejo. Pa 
je pašteta res »dobra« stran kruha? Ali tunine paštete vsebujejo zadosten delež ribe, da jih lahko uvrstimo med zdravo izbiro?

Foto: Dreamstime

Ali cena potrjuje kakovost?
Cene tuninih paštet so zelo različne in se gibljejo od 6,5 do 26 evrov 

za kilogram. Izkazalo se je, da najdražja pašteta ni najboljša izbira. 
Tunine paštete vsebujejo veliko maščobe, zato naj ne bodo pogosto 

na vašem jedilniku.

Foto: Dreamstime

(oranžna luč). A med njimi so vsee-
no razlike. Najboljšo skupno oceno 
prehranskega profi la dobro sta do-
bila izdelka Delamaris premium in 
Nixe, najslabšo oceno nezadovolji-
vo pa izdelek Ham-niam, ki vsebuje 
veliko maščobe in soli, a hkrati naj-

manj beljakovin med pregledanimi 
izdelki. Preostali izdelki so dobili pri 
prehranskem profi lu oceno pomanj-
kljivo,« je predstavila prehranski pro-
fi l Kremićeva. (Zveza potrošnikov 
Slovenije)

Paštete brez 
aditivov

Tunine paštete Argeta 
Junior SuperTuna, Dela-
maris classic in Delamaris 
premium velja posebej iz-
postaviti, saj potrjujejo, da 
je mogoče narediti tunino 
pašteto tudi brez dodajanja 
aditivov, zato so ti izdelki 
prejeli zelo dobro skupno 
oceno aditivov.

Le dobra tretjina tune
Večina paštet vsebuje le dobro 

tretjino tunine. »Če ste v tunini paš-
teti pričakovali več tunine, vas bo še 
bolj presenetil podatek, da je prav 
noben od pregledanih izdelkov ne 
vsebuje več kot 50 odstotkov. Že 
z iskanjem izdelka, ki vsebuje več 
kot 40 odstotkov tunine, se bos-
te pošteno namučili. Mi smo med 
pregledom našli le tri: Ham-niam s 
45 odstotki, Rio mare Paté v tubi s 
47 odstotki in Delamaris premium z 
zavidljivimi 50 odstotki tunine,« je 
povedala prehranska strokovnjaki-
nja iz ZPS Nika Kremić in dodala: »A 
medtem ko je odstotek tunine jasno 
naveden, so pri navajanju vrste tune 
proizvajalci še vedno zadržani, saj 
je le na sedmih izdelkih navedena 
vrsta ribe.«

Večina z oceno 
»pomanjkljivo« 

Koliko posameznega hranila vse-
bujejo tunine paštete, nam razkrije 
pogled na hranilno tabelo na em-
balaži. »Ocenjevane paštete so vse-
bovale veliko maščobe (rdeča luč 
na semaforju) in srednjo količino 
nasičenih maščobnih kislin ter soli 
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Na letošnjem občnem zboru so 
med drugim ponovno izpostavili, da 
so za potrebe obveznih vzdrževalnih 
vlaganj, stroške ribiško-čuvajske služ-
be ter za plačilo koncesnin in vodnih 
nadomestil namenili več kot znaša 
dohodek od ribolovnih pravic, zato 
morajo za potrebe gospodarjenja 
uporabiti sredstva iz društvene de-
javnosti. Samo koncesnine so jih lani 
stale 11.000 evrov. Tako je že nekaj 
let zapored. „Če bo šlo tako naprej, v 
RD Ptuj za ribiški okoliš več ne bomo 
zmogli izvrševati obveznosti, ki izha-
jajo iz koncesijske pogodbe, zakona 
o sladkovodnem ribištvu in drugih 
zakonskih določil, iz katerih izhajajo 
zadolžitve pri izvajanju gospodarje-
nja z ribiškim okolišem,“ izpostavlja 
predsednik RD Ptuj Stanko Žitnik.

Množični pogini rib, 
uničeni vodotoki zaradi 
gradnje avtoceste ...

Žitnik hkrati opozarja tudi na te-
žave pri gospodarjenju z ribniki, ki 
jih je povzročila katastrofalna suša. 
Zaradi pomanjkanja vode in izredno 
visokih temperatur so imeli veliko 
dela in stroškov, da so ohranili ribe 
v ribnikih. Nadaljevali so tudi z vzrejo 

avtohtonih rib (ščuka, linj, rdečeoka, 
ploščič, krap). Zaradi pomanjkanja 
vode v vodotokih in suše je prišlo do 
več poginov rib. Iz doslej neznanega 
vzroka je lani prišlo tudi do pogina 
babušk v ribniku Rogoznica2. Pogin 
v gramoznici Tržec zaradi podrtih 
dreves v vodi še tudi ni saniran. Zato 

bodo varovanju voda in prepreče-
vanju onesnaženja dali še večji po-
udarek. Aktivirali so tudi kataster 
onesnaževalcev, ki ga bodo sproti 
nadgrajevali. 

Veliki posegi v vodotoke ob iz-
gradnji avtoceste so povsem uničili 
vodotok Maceljščiče. Velika škoda 

Ptuj � Težave Ribiške družine

Koncesnine že ogrožajo njihovo osnovno dejavnost
Člani RD Ptuj so v zadnjih marčevskih dneh očistili okolico obeh ribnikov v Rogoznici in tudi okolico ribiškega doma. Že po tradiciji pa so na veliki petek 
povabili na ribjo pojedino, ki so jo letos pripravili pod pokroviteljstvom Gastroja. 

Foto: Črtomir Goznik

Letos so člani RD Ptuj na veliki petek ribe spekli pod pokroviteljstvom Gastroja.

Zaradi neugodnih vremenskih raz-
mer je 28. marca letos prišlo do pod-
pisa aneksa k osnovni pogodbi, ki se 
nanaša le na podaljšanje roka izved-
be del s konca marca na konec maja 
2018. Pri tem pa pogodbena vred-
nost del, dobrih 122.101 evro, ostaja 
nespremenjena. Izbrani izvajalec je 
med petimi ponudniki, ki so se odzvali 
na javni razpis, ponudil tudi najnižjo 
ceno, ki pa je bila skladna z zahtevami 
in pogoji, določenimi v obvestilu o jav-
nem naročilu ter dokumentaciji v zve-
zi z oddajo javnega naročila, je ugoto-
vila strokovna komisija. Ostali štirje: 

GMW, d. o. o., Turjanci, VGP Drava 
Ptuj, Nigrad, d. d., Maribor in Kohek 
gradbeništvo, d. o. o., Bakovci, so od-
dali znatno višje ponudbe, od 177.030 
pa do 223.143 evrov. Župan občine 
Benedikt Milan Gumzar je pred odda-
jo odločbe o oddaji naročila občinski 
svet tudi seznanil, da je v sorodu z 
najugodnejšim ponudnikom. Ta je iz-
dal sklep o tem, da je ponudnik izbran 
po objektivnem in nepristranskem 
postopku in da dejstvo o sorodstveni 
povezavi ne predstavlja nasprotja in-
teresov, kar je omogočilo, da je župan 
nadaljeval postopek oddaje javnega 

naročila. Občinski svetnik Janez Le-
opold, ki je bil tudi član strokovne 
komisije za izbiro izvajalca izgradnje 
kanalizacije, pa je župana obvestil, da 
je pri najugodnejšem ponudniku za-
poslen (zdaj ni več), zato mu je izdal 
navodila za nadaljnje ravnanje glede 
nasprotja interesov.

Po končani gradnji se bo začelo po-
stopno priključevanje na kanalizacijo. 
Cena priključka je skladna z odlokom 
o programu opremljanja in merilih za 
odmero komunalnega prispevka v ob-
čini Benedikt.

Benedikt � Izgradnja kanalizacije Sveti Trije Kralji

Prva faza do konca maja
Do konca marca je podjetje Gradbenik, Stanko Bernjak, s. p., iz Drvanje v občini Benedikt zgra-
dilo dobro tretjino kanalizacije Sveti Trije Kralji – prva faza. Pogodbo o izvedbi del sta Občina 
Benedikt in izbrani izvajalec podpisala 1. decembra lani, dela pa so začeli 15. januarja letos. 

„Tričlanska komisija je ocenila 
18 vzorcev brajdovščine, od tega 
13 vzorcev kvintona, štiri vzorce 
gemaja in poseben vzorec penine 
iz jurke. V kategoriji kvintona je 
slavila Stanka Ivančič iz Lovrenca 
na Dravskem polju. Najboljši ge-
maj je letos pridelal in donegoval 
Branko Sitar iz Kungote pri Ptuju. 
Zelo dobro je bila ocenjena penina 
iz jurke, ki so jo pridelali v Vino-
gradništvu Cvitanič iz Zamušanov. 
Za ocenjevanje mesnih izdelkov je 
bilo dostavljenih 22 vzorcev. Oce-
njevalna komisija je imela zahtevno 
delo, da je izbrala najkakovostnej-
še. Najboljšo suho salamo sta po 
mnenju strokovne komisije prinesla 
v ocenjevanje Stanko Medved iz 

Lovrenca in Anton Bauman iz Dra-
gonje vasi. Najboljšo suho klobaso 
je izdelal Martin Šestanj iz Stražgo-
njce. Aleš Lah iz Pongrc je izdelal 
najboljšo domačo kranjsko klobaso 
in najboljšo tirolsko salamo, Peter 
Čelofi ga iz Spodnjih Jablan pa naj-
boljše meso iz tunke, špehovko 
in kmečko šunkarico. Letos je bilo 
nenavadno veliko vzorcev kruha, 
kar devet različnih. Najboljšega sta 
spekla Silva Mesarič iz Lovrenca na 
Dravskem polju in Jurij Jurtela iz 
Zgornjih Jablan. Med 11 vzorci raz-
ličnih keksov, pletenic, drobnega 
peciva in orehove potice sta izsto-
pala praznična pletenica in drobno 
pecivo, ki ju je spekla Ana Teskač 
iz Zgornjih Jablan. Njeni izdelki so 

izredno lepi in okusni, vredni vsa-
kega grižljaja. Najmanj vzorcev je 
prispelo v kategoriji domačega 
bučnega olja, in sicer samo sedem. 
Najbolje je bilo ocenjeno bučno olje 
Maje Lamberger Khatib iz Mihovc. 
Vsi sodelujoči so prejeli priznanja in 
simbolične nagrade za najbolje oce-
njene izdelke. Posebej moramo iz-
postaviti sodelovanje s Turističnim 
društvom iz Podlehnika. Člani so 
sodelovali v kulturnem programu 
in hkrati prinesli kar nekaj vzorcev 
v ocenjevanje,“ sta o letošnjem 
ocenjevanju ter nagrajenih izdelkih 
povedala predsednik TD Kidričevo 
Davorin Urih in tajnica Marija Pre-
dikaka.

Lovrenc na Dravskem polju � 17. ocenjevanje podeželskih dobrot

Dišalo po kruhu, salamah in pecivu
Turistično društvo občine Kidričevo je to pomlad v sodelovanju z občino ponovno priredilo 
ocenjevanje podeželskih dobrot. Ocenjevali so vino (brajdovščino), suhomesne izdelke, kruh, 
pletenice, kekse, potice in bučno olje.

Foto: TD Kidričevo

Podelitev priznanj

je nastala tudi na vodotoku Rogatni-
ca, manjša pa na Dravinji in Polska-
vi, kljub stalnim prizadevanjem, da 
bi bili vodotoki ob teh posegih čim 
manj prizadeti, korita pa urejena v 
smislu ohranjanja življenja v vodi. 

Na uveljavljanju odškodnin aktiv-
no delajo, od primera do primera. 
Vode se zmanjšujejo, načrtovani so 
novi posegi v Polskavo. Ribiči se up-
ravičeno sprašujejo, kam to vse vodi 
in ali bo prišlo do novih primerov uni-
čenja življa v vodi. 

Poseben problem pa predstavlja-
jo ribojede ptice. V RD Ptuj predlaga-
jo, da bi na odsekih Drave in pritokov 
omogočili plašenje kormoranov z 
odvzemom določenega števila ptic 
kot ukrep za ohranitev avtohtonih, 
ogroženih in zavarovanih vrst rib ter 
tako zagotovili minimalne pogoje za 
gospodarjenje s ptujskim ribiškim 
okolišem.

Ribiči edini plačujejo, 
na jezero pa jih ne 
spustijo

Četudi so si prizadevali, jim ni us-
pelo povečati staleža rib v reki Dravi, 
predvsem v revirju Drava-9. Precej 
dela so vložili v dokončno ureditev 
ribnika Rogoznica1, ki ima sedaj do-
volj vode in zadovoljivo količino rib. 
Letos bodo uredili še njegovo okoli-
co. Zaradi zmanjšanja ribjega staleža 

v vodah pa je bilo lani tudi manj tu-
rističnega ribolova. Žitnik izpostavlja 
tudi njihove aktivnosti za povečan 
ribolov na Dravi; zato so se vključili v 
pripravo sprememb prostorske ure-
ditve Ptujskega jezera. „Želimo aktiv-
no sodelovati in vplivati na ureditev 
ribolova in ribiškega turizma na Ptu-
jskem jezeru v prihodnjih letih. Per-
spektive vidimo v turističnem ribo-
lovu na veliko ribo. Zato tudi delamo 
na ureditvi plavajočih opazovalnic na 
jezeru, ki bi služile tudi za ta ribolov. 
Urediti moramo plovbo ribičev in lov 
s čolna, predvsem ranc, ki bi mora-
le postati turistična zanimivost. Na 
vsak način si moramo prizadevati, 
da dobimo prostor na in ob jezeru, 
da ne bomo edini, ki za prisotnost 
na jezeru plačujemo, vsi drugi pa nas 
odrivajo in nam onemogočajo izvaja-
nje naših aktivnosti,“ poudarja pred-
sednik RD Ptuj Žitnik.

Sredi marca so člani RD Ptuj na občnem zboru pregledali delo v 
letu 2017 in sprejeli program dela za letos. RD Ptuj se že nekaj časa 
trudi, da bi pomladila svoje vrste. Podatki namreč kažejo, da je po 
starosti članov najstarejša ribiška družina v Sloveniji. V sodelovanju 
z osnovnimi šolami so izvedli šolo malega ribolova, za učence OŠ Olge 
Meglič Ptuj pa tudi enodnevni seminar v okviru šole v naravi. Letos 
bodo te aktivnosti nadaljevali, pritegniti pa želijo tudi srednje šole.

Povečati pa želijo tudi obisk ribiškega doma. Tako kot v prejšnjih 
letih, pa tudi letos računajo na odlične tekmovalne dosežke v 
državnem in mednarodnem merilu.

Foto: Črtomir Goznik

Ptujski ribiči načrtujejo tudi obnovo Doma ribičev. 



Štajerski TEDNIK torek, 10. 4. 2018     COLOR CMYK stran 12

torek � 10. aprila 2018Kultura12

Delo zveze in večje aktivnosti ga-
silskih društev v letu 2017 je predsta-
vil dosedanji predsednik Franc Fran-
gež. Organizirali so vrsto tekmo-
vanj, tabor gasilske mladine na Rogli 
in srečanje članic podravske regije. 
Dan gasilca so priredili v Jablanah, 
saj je tamkajšnje gasilsko društvo 
praznovalo 130-letnico delovanja. 
„V društvih GZ Kidričevo deluje 1.227 
gasilcev, od tega 126 pionirjev, 129 
mladincev, 108 pripravnikov, 230 
operativnih in rezervnih operativnih 
gasilcev, 118 veteranov, 373 prosto-
voljnih gasilcev in 143 neaktivnih 
članov. V lanskem letu je PGD Ta-
lum nabavilo novo gasilsko vozilo 
za prevoz moštva, konec leta 2016 
pa tudi PGD Jablane,“ je izpostavil 
predsednik Frangež. Poveljnik Jožef 
Kancler je predstavil delo na ope-
rativnem področju. „Zaradi zaprtja 
starega dravskega mostu PGD Ta-
lum intervenira na prometnih nesre-
čah na območju občine Kidričevo do 
prihoda enote PGD Ptuj. Takšen pro-
tokol naj bi veljal do odprtja ptujske-
ga mostu. Lani smo opravili 17 inter-
vencij, od tega 11 tehničnih reševanj. 

Med temi je bilo posredovanje pri 
štirih prometnih nesrečah, inter-
vencija zaradi odkrite strehe na OŠ 
Cirkovce in reševanje legvana (veli-
kega tropskega kuščarja, ki zraste 
v dolžino do dveh metrov, op. a.). 
Zabeležili smo sedem požarov, tri 
na objektih v Njivercah, Strnišču in 
Cirkovcah ter štiri v naravi. Izvedli 
smo občinsko gasilsko tekmovanje, 
na katerem je sodelovalo 36 ekip, 
od pionirjev do starejših gasilcev. 
Tečaj za pripravnike je uspešno kon-
čalo 26 slušateljev. Več gasilcev je 
uspešno opravilo specialnosti v ga-
silskih izobraževalnih centrih na Igu 
in v Pekrah. Spomladi smo sodelova-
li na čistilni akciji, oktobra v mesecu 
požarne varnosti smo obiskali šole 
in vrtce ter po gospodinjstvih preg-
ledali ročne gasilnike. Opravili smo 
pregled hidrantnega omrežja, preg-
ledali smo 173 hidrantov,“ je opera-
tivno delo kidričevskih gasilcev za 
leto 2017 strnil poveljnik Kancler.

V nadaljevanju skupščine so nav-
zoči delegati dosedanjemu vodstvu, 
ki se mu je iztekel petletni mandat, 
podelili razrešnico. Po treh manda-

tih oz. 15 letih se je od funkcije po-
veljnika GZ Kidričevo poslovil Jožef 
Kancler. Po sedmih letih je svojo 
funkcijo v zvezi odložil tudi pred-
sednik Franc Frangež. Na funkciji 

ga je nasledil Anton Dolenc iz PGD 
Jablane. Novi poveljnik GZ Kidriče-
vo je Jožef Murata iz PGD Talum. 
Zaslužnim za delo v gasilski organi-
zaciji sta novoizvoljeni predsednik 

in poveljnik podelila zahvale. Zlato 
plaketo je prejel Matevž Mohorko, 
srebrno Nevenka Pulko in bronas-
to Masimilijan Prah. Franc Frangež 
in Jožef Kancler sta bila imenovana 

za častnega predsednika in poveljni-
ka. Zbrane na skupščini je pozdravil 
kidričevski župan Anton Leskovar, ki 
je tudi sam zelo naklonjen in predan 
gasilstvu. Gasilec je od zgodnjega 
otroštva. Preden je postal župan, 
je vodil kidričevsko gasilsko zvezo. 
„Gasilstvo v občini Kidričevo stoji 
na dobrih temeljih. Gasilci ste ozi-
roma smo ponos lokalne skupnosti 
in regije. Prebivalci Slovenije v naci-
onalnem merilu med uniformiranci 
najbolj cenijo gasilce,“ je poudaril 
župan in gasilska društva povabil, da 
se organizirajo za delo v času vese-
lega decembra in si na takšen način 
zaslužijo nekaj denarja za društveno 
blagajno. Gasilcem se je za požrtvo-
valno delo zahvalila tudi ravnateljica 
OŠ Cirkovce Ivanka Korez, ki je tudi 
občinska svetnica in predsednica 
komisije za varstvo okolja ter požar-
no varnost. Lani tik pred božičnimi 
prazniki je namreč sunkovit veter 
odtrgal streho z dela šolskega po-
slopja. Gasilci so objekt zavarovali 
in začasno pokrili, da ni nastala še 
večja škoda.

Sp. Jablane � 22. redna skupščina GZ Kidričevo

Reševali so tudi velikega tropskega kuščarja
Delegati osmih gasilskih društev, ki delujejo v okviru Gasilske zveze (GZ) Kidričevo, in povabljeni gostje so se konec marca srečali na redni letni skupščini. 
Letošnja skupščina GZ Kidričevo je potekala v prostorih PGD Jablane.

Foto: MZ

Z leve: novoizvoljena poveljnik in predsednik Jožef Murata ter Anton Dolenc, župan Anton Leskovar, dosedanji 
predsednik in poveljnik Franc Frangež ter Jožef Kancler

Razstava in katalog sta nastala 
kot plod sodelovanja med Zgodo-
vinskim arhivom na Ptuju, Pokra-
jinskim arhivom Maribor, Zgodo-
vinskim arhivom Celje ter državni-
mi arhivi v Zagrebu, Varaždinu in 
Međimurju. Vključuje zemljevide, 
dokumente in fotografi je 16 trgov 
in mest. Z njo gostujejo po krajih ob 
slovensko-hrvaški meji že od leta 
2012, je dejala Katja Zupanič, direk-
torica ptujskega arhiva, in dodala: »Z 
razstavo poročamo obiskovalcem o 
sobivanju prebivalcev z obeh strani 
današnje meje.«

»Med drugim je prikazan doku-
ment o potrjenih pravicah tržanom 
Središča ob Dravi iz leta 1486, slo-
venski prisežni obrazec iz prve polo-
vice 18. stoletja, star jožefi nski vojaš-

ki zemljevid trga ter barvni grb iz leta 
1864, ki še ni natančno razvozlan,« je 
dejal dr. Dejan Zadravec iz ptujskega 
zgodovinskega arhiva. Na odprtju 

so nastopili klarinetisti in fl avtistki 
Glasbene šole Ormož, navzoče je 
pozdravil župan Jurij Borko.

Središče ob Dravi � Razstava

Mesta in trgi ob hrvaško-štajerski meji
V okviru 64. praznika občine Središče ob Dravi je več arhivov iz Slovenije in Hrvaške v avli 
občine pripravilo razstavo Mesta in trgi ob hrvaško-štajerski meji. 

Foto: KŠ

Zaplesalo je ducat plesnih skupin 
oz. solo plesalcev iz ptujske in mur-
skosoboške koordinacije: ritmična 
skupina Osnovne šole (OŠ) dr. Ljude-
vita Pivka, Mali plesalčki Vrtca Ivanj-
kovci, Mali sončki OŠ Puconci, mlajša 
plesna skupina Zvezde OŠ Ormož, 
plesno-navijaška skupina Benedikt 
OŠ Benedikt, jazz pionirke Plesnega 
centra Mambo Ptuj, plesna skupina 
Ivanjkovci OŠ Ivanjkovci, starejša 
plesna skupina OŠ Ormož, jazz trio 
Plesnega centra Mambo Ptuj, Laura 
Roškar iz OŠ dr. Ljudevita Pivka, Ana 
Hajnc iz OŠ Benedikt in jazz skupina 
Plesnega centra Mambo Ptuj. Vodja 
ptujske območne izpostave JSKD Iva 
Ferlinc je mentoricam plesalcev oz. 

plesnih skupin podelila priznanja za 
sodelovanje, prireditev je povezova-
la Mateja Kuharič.

Nivoje posameznih skupin (obmo-
čni, regijski ali državni) bo določila 
strokovna spremljevalka Snježana 
Premuš: »Nivo vsake skupine se 
izkristalizira po videnem posame-
znega leta. JSKD podpira celostno 
podobo: da skupine najdejo neko 
temo (navsezadnje gre za gledali-
šče, oder ima svoje zakonitosti) in jo 
'sestavijo' skupaj z glasbo, kostumi, 
gibanjem itd. Pri otroških skupinah 
je zelo pomemben tudi pedagoški 
pristop; vzgojiteljice morajo otro-
kom pustiti ustvarjalnost, ne pa jih 
uniformirati.«

Ugotovila je, da imajo posamezne 
regije svoje značilnosti: »V ptujski re-
giji ustvarjalci v nastope radi vpletajo 
'gledališkost'. Ta lahko plesu poma-
ga, ni pa dovolj, če ga samo opravi-
čuje.« Posebej je pohvalila, da so na 
območni reviji sodelovali tudi otroci 
s posebnimi potrebami: »Prek giba-
nja in plesa se otroci spoznajo med 
sabo, lahko se izživijo, ustvarjalnost 
jim lahko pomaga premagati stereo-
tipe in nerazumevanje. Zdi se mi, da 
so nastopajoče skupine v tem tudi 
uspele. Vključevanja otrok s poseb-
nimi potrebami nisem videla v nobe-
nem drugem okraju, se pa mi praksa 
zdi odlična.«

Ptuj � Območna revija plesnih skupin

Ducat plesnih skupin pozdravilo pomlad s plesom
Območna izpostava Javnega sklada RS za kulturne dejavnosti (JSKD) Ptuj je v Mestnem gledališču Ptuj pripravila območno revijo plesnih skupin Pozdrav pomladi.

Foto: ČG

Na ptujskih odrskih deskah je zaplesalo več kot 130 otrok in mladostnikov.

Radio Ptuj in Štajerski tednik na podlagi 6. člena 
Zakona o volilni in referendumski kampanji določa-
ta in objavljata pravila (obseg, pogoje in način) za 
izrabo programskega časa in časopisnega prostora 
ob Zakonodajnem referendumu o Zakonu o izgra-
dnji, upravljanju in gospodarjenju z drugim tirom 
železniške proge Divača–Koper, ki bo potekal v ne-
deljo, 13. maja 2018.

O načinu, obsegu in vsebini novinarskih prispev-
kov odloča uredništvo samostojno, v skladu z ure-
dniško politiko. Med referndumsko kampanjo bosta 
Radio Ptuj in Štajerski tednik skladno z Zakonom o 
medijih objavljala popravke oziroma odgovore na 
objavljene informacije ter pri tem odrekla objavo 
vsem, ki bi popravke ali odgovore poskušali izrabiti 
za posredno referendumsko kampanjo.

Radio Ptuj in Štajerski tednik vabita vse zainteresi-
rane k oglaševanju in sporočanju oglasnih vsebin in 
sodelovanju v pogovornih oddajah.

Referendumski oglasi ne smejo kršiti zakonov in 
drugih predpisov. Skladno s 7. členom Zakona je ob-

vezna navedba naročnika oglasa, ki tudi odgovarja 
za točnost in resničnost navedb v oglasu.

Cene oglasov so v skladu s cenikom družbe Ra-
dio-Tednik Ptuj. Naročniki referendumskih propa-
gandnih sporočil morajo objavo naročiti z ustrezno 
opremljeno naročilnico in vnaprej poravnati celoten 
znesek naročenega oglaševanja. Dokler predplačilo 
ne bo opravljeno, sporočila ne bodo objavljena. O 
objavi oglasov naj se naročniki dogovorijo z marke-
tingom družbe Radio-Tednik Ptuj (Bojana Čeh, tel. 
02 749 34 14, e-pošta: bojana.ceh@radio-tednik.si).

Pritožbe
Pritožbo na izvajanje teh pravil lahko vložijo kan-

didati ali njihovi zakoniti predstavniki, bralci in pos-
lušalci. Pritožba se naslovi v pisni obliki na odgovor-
nega urednika časopisa oziroma radia. Odgovorni 
urednik mora na pritožbe pisno odgovoriti najka-
sneje v dveh dneh po prejemu pritožbe. 

Ptuj, 6. april 2018

Pravila za objavo prispevkov in oglasov 
v času referendumske kampanje
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Iz naše preteklosti - Pisalo se je leto 2005 – drugi del

Pogodba o gradnji Puhovega mostu je podpisana!

„Ansambel Stanka Fajsa je nas-
tal iz ljubezni do glasbe, sprva kot 
trio, v zdajšnji zasedbi s cimbalami 
pa deluje od leta 2014, po zaslu-
gi izjemnega glasbenega genija in 
virtuoza Adama Bisckaya, ki me je 
nagovoril, da v narodno-zabavno 
glasbo vpeljemo cimbale. Janu-
arja 2015 se je Adam poslovil od 
življenja, zato smo morali najti 
zamenjavo. Danes nastopamo v se-
stavi: Dani Kolarič (cimbale), Rok 
Murn (kitara, vokal), Ivan Murn 
(kontrabas, vokal), Jožica Fajs (vo-
kal) in Stanko Fajsa (harmonika),“ 
pove vodja Stanko Fajs, ki zase 
pravi, da je glasbeni navdušenec. 

Sedež ansambla je v Podplatu. 
„Glede na to, da smo edini ansambel 
v Sloveniji, ki ima v svojem sestavu 
cimbale, je ves repertoar, vse skladbe 
treba posebej aranžirati za cimbale. 
Še posebej je to zanimivo pri sklad-
bah iz slovenske narodno-zabavne 
zakladnice. Prva narodno-zabavna 
skladba, ki je bila prirejena za cimba-
le, je bila Avsenikova instrumental-
na, Prijateljem harmonike. Pozneje 
smo se lotili predvsem avtorskih 
skladb, ki jih tudi najraje igramo. 

Radi igramo tudi narodno-zabavne 
uspešnice najbolj znanih slovenskih 
avtorjev narodno-zabavne glasbe 
(Avsenik, Slak, B.Kovačič), za vse 

je bilo treba izdelati aranžmaje za 
cimbale. Na naših nastopih je pos-
lušalcem najbolj všečna skladba: 
Tam, kjer je pesem doma in Podari 

Glasovnico pošljite na dopisnici na naslov:
M M d.o.o., p.p. , 2288 Hajdinaega arketing 13
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Glasujem za:

Ime in priimek:

Tel. številka:

Naslov:

Glasujem za:

ORFEJČKOVA LESTVICA

Luka PepiGlasujete lako tudi na:

1. ISSAC PALMA - Sreča moja si
2. STANE VIDMAR - Najina zgodba
3. DARJA GAJ EK - Če ljubezni prave ni

1. MODRIJANI - Moja punca rada afne gunca
2. NOVI SPOMINI - Hej punca
3. ZA'KA PA NE - Panika 112

bližini znamenite skale so posekali 

27 dreves. Mednarodni mejni pre-

hod Gruškovje so uradno odprli 13. 

junija, izgradnja je stala 18,8 milijo-

na evrov. V Ptuju že od lanskega leta 

potekajo aktivnosti za uvrstitev Ptuja 

na poskusno listo Unescove svetovne 

kulturne dediščine. Mesto pa pot-

rebuje tudi odlok, ki bo zavezoval 

lastnike v starem mestnem jedru, 

da bodo uredili pročelja svojih hiš. 

V ptujski bolnišnici so uredili prvo 

otroško igrišče v sklopu slovenskih 

bolnišnic. Že osmič so v Ptuju izbrali 

najlepšo Štajerko. Zmagala je Tatjana 

Caf (kasnejša prva mis simpatičnosti 

na finalnem izboru za mis Sloveni-

je), druga je bila Tadeja Lašič, tretja 

pa Doris Slaček. V Kidričevem so ob 

8. prazniku odprli novo lekarno, v 

Lovrencu pa večnamenski športni 

objekt. V novo postavljeni minoritski 

cerkvi v Ptuju so praznovali: blagoslo-

vili so kip ptujske minoritske Madone 

in križ iz stare cerkve. Ducat sloven-

skih mejnih občin si z mejnimi ta-

ksami lepo polni proračune, pri tem 

bodo vztrajale, ministrstvo za okolje 

jih ne more prepovedati, konkretne 

rešitve naj bi prinesel spremenjeni 

v novem šolskem letu 51 oddelkov, 

so začeli uresničevati nadstandardne 

programe. V Majšperku so po 104 

letih odprli novo šolo. Zaključena je 

prva faza obnove ptujskega Mestnega 

stadiona, ki je bogatejši za skupno 

1620 sedišč pod streho in vadbene 

prostore pod tribunami. Turistična 

zveza Slovenije je v stotem letu svoje-

ga delovanja prvič podelila turistične 

nagrade, poimenovane po Ptujčanu 

Milenku Šobru, nestorju slovenskega 

turističnega novinarstva, ki je nekaj 

časa po rojstvu živel na Prešernovi 16. 

V poročni dvorani Mestne hiše v Ptu-

ju je bilo 26. septembra nadvse slove-

sno, podpisali so pogodbo o gradnji 

Puhovega mostu čez Dravo v Ptuju, 

ki ga bodo zgradili v 16 mesecih. 

Ptujski mestni svetniki so na 33. seji 

izglasovali sklep o začetku postopka 

za kandidaturo MO Ptuj za kulturno 

prestolnico Evrope leta 2012, ki je 

priložnost za Ptuj in Slovenijo. Po 

vseh zapletih in grožnjah so se 28. 

septembra pričala pripravljalna dela 

za izgradnjo igrišča z umetno travo 

pri OŠ Mladika v Ptuju. 100-letno pot 

ptujske Perutnine so v Miheličevi ga-

leriji predstavili v sliki in besedi. Zara-

di Kosovega zakona je tudi hajdinski 

občinski svet ostal brez enega svetni-

ka, edine svetnice Anice Drevenšek. 

Slovesnost ob 220-letnici šolstva so 

pripravili v Trnovski vasi. Ormoški 

svetniki so izglasovali razdružitev or-

moške enote muzeja od ptujske in 

ustanovitev lastnega muzeja. Za OŠ 

Ljudski vrt je bil 7. november, ko so 

odprli prizidek, zgodovinski dan. Na 

martinovo so Ptujčani ustoličili svojo 

prvo vinsko kraljico, Svetlano Širec. 

Svoja vrata je odprl tudi poslovno-sta-

novanjski center v nekdanji Mlekar-

ni. Orfejčkova parada je stara 15 let.

SKRINJA SLOVENSKIH VIŽ  —  Ansambel Stanka Fajsa

Zaradi cimbal edinstveni

Foto: Črtomir Goznik

Ptuj začel postopke kandidature za Evropsko prestolnico kulture 2012

Prodaja sejmišča – nezakonita?
V zvezi z anonimno prijavo o protizakoniti prodaji bivšega sej-

mišča za potrebe izgradnje poslovno-trgovskega centra in obiskom 
kriminalistov v ptujski Mestni hiši je župan Štefan Čelan povedal, 
da je celoten postopek prodaje sejmišča preko javnega zbiranja 
ponudb za prodajo stvarnega premoženja v lasti MO Ptuj, ki ga lah-
ko dobi v pogled vsak občan. Žalostno je, da po dveh letih vseh 
mogočih pritožb in revizij, ki so jih izvajale pooblaščene inštitucije 
ob prodaji zemljišča, v našem mestu še vedno obstajajo ljudje, ki 
hočejo preko anonimnih prijav ovirati podjetne ljudi z že izdanim 

gradbenim dovoljenjem.

Predizbor za 36. ptujski festival 
domače zabavne glasbe je potekal 
kot prva prireditev v novem amfi-
teatru Term Ptuj. V MO Ptuj so po 
devetih letih prizadevanj našli novo 
lokacijo za novi vrtec na zelenem 
območju, kjer so sicer že vrsto let 
vrtovi, med Osojnikovo in Potrčevo 
cesto. Na zdajšnji lokaciji Potrčeva 9 
in Potrčeva 9a pa naj bi se širil Dom 
upokojencev Ptuj. 

Premoženje Emone-Merkur v 

stečaju se prodaja po delih, za trgo-

vsko-poslovno stavbo na Novem trgu 

7 (nekdanji Volan) resnega kupca še 

ni bilo. Izklicna cena na prvi dražbi 

je bila dobrih 113 milijonov tolar-

jev. 360 zvestih poslušalcev Radia in 

bralcev Štajerskega tednika je druž-

ba Radio-Tednik z drugim vlakom 

zvestobe peljala na nepozaben izlet 

na Primorsko. Hajdinčani so neza-

dovoljni s traso avtoceste: od pod-

voza in vkopane ceste ne odstopajo. 

Žrtev Kosovega protikorupcijskega 

zakona je postal tudi svetnik občine 

Videm Janez Lovenjak. V Kidričevem 

pa protestirajo zaradi nameravane 

premestitve vrtca k OŠ Kidričevo. Do 

športnih igrišč v Budini in Spuhlji, ki 

jih je „prinesla“ pogodba za Gajke, 

naj bi prišli po etapah, parcele so 

pripravljene oz. odkupljene. Na pod-

lagi vladne uredbe je Ptuj dobil status 

kopenskega pristanišča. Ormoško 

društvo prijateljev mladine praznuje 

50 let delovanja. NK Drava Ptuj je v 

letošnji tekmovalni sezoni dosegel 

svoj največji uspeh v svoji 72-letni 

zgodovini, proslavili so ga z drugo 

Modro nočjo. Predsednik Republi-

ke dr. Janez Drnovšek je ob obisku o 

Ptuj povedal, da je zelo in zares lep. 

V Ormožu načrtujejo ureditev centra 

mesta. Iz tretje vrtine Term Ptuj je 

pritekla voda pričakovane kakovosti, 

potrebujejo jo zaradi gradnje prvega 

topliškega hotela z lastnim bazen-

skim kompleksom. Ptujski kruh je bil 

tudi na letošnjem ocenjevanju kruha 

v okviru Združenja živilske industrije 

pri GZ Slovenije večkrat zlat. V Dija-

škem domu Ptuj bijejo plat zvona za-

radi vse slabše zasedenosti, v desetih 

letih se je prepolovila. Ptuj je postal 

sedež slovenskega minoritskega 

reda, kar bo pomembno prispevalo 

pri njegovem uveljavljanju znotraj 

bodoče regionalizacije Slovenije, ki 

še ni končana. Na Zagrebški cesti v 

Ptuju so tudi uradno odprli bencin-

ski servis v okviru franšize Milana 

Bezjaka, kakršnega ni daleč naoko-

li. Tudi pri izbiri mis NK Drava se 

ptujski prvoligaš želi spogledovati s 

tujino, prvi naslov mis Drave je osvo-

jila Ines Juranovič, ki bo predvsem 

promotorka kluba. V Termah Ptuj so 

gostili udeleženke letošnjega medna-

rodnega tekmovanja Mis šport Inter-

national.

Ptuj na poskusno listo 
Unescove kulturne 
dediščine

V ptujski MČ Panorama, ki je in-

frastrukturno najbolj podhranjena, 

je bilo v preteklosti ustanovljenih več 

civilnih iniciativ, v eni so celo razmiš-

ljali o odcepitvi od občine Ptuj. Zdaj 

so ogorčeni, ker je nekdo izvedel go-

losek na Vičavski poti, v neposredni 
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zakon o financiranju občin. Na Ptu-

jskem je ob Podlehniku mejno takso 

začela pobirati tudi občina Žetale. V 

prostorih nekdanjega zdravstvene-

ga doma na Čučkovi 2 so uredili 16 

neprofitnih stanovanj in poslovne 

prostore. V Cero Gajke so odprli 

novo sodobno kompostarno zaprte-

ga tipa, prvo te vrste v Sloveniji, kjer 

proces aktivnega zorenja poteka v 

halah in je računalniško voden. Na 

36. festivalu domače zabavne glasbe 

Ptuj 2005 so slavili Strici in Modri-

jani. V občini Gorišnica so ob 10. 

občinskem prazniku uradno odprli 

novo občinsko zgradbo, veliko pa so 

naredili tudi na področju cestne in-

frastrukture in urejanja obrtne cone. 

Nov bencinski servis so odprli tudi v 

Juršincih, v Žetalah pa so bogatejši 

za novozgrajeno javno vodovodno 

omrežje Žetale–Čermožiše, ki delo-

ma posega tudi v naselja Kočice, Na-

dole in Dobrina. 

Z mesta državnega sekretarja je 

nepreklicno odstopil Franc Pukšič, 

državni sekretar za Slovence po svetu 

in v zamejstvu, vzrok naj bi bila neso-

glasja z zunanjim ministrom Dimitri-

jem Ruplom. Ormoški svetniki bodo 

vračali sejnine, od 70.000 do 90.000 

tolarjev, ker so jim v občinski upravi 

te napačno obračunali. Ptujčan Jože 

Glazer, ki je polnih 12 let uspešno 

vodil Zavod Republike Slovenije za 

zaposlovanje, ni bil razrešen, kot so 

to nekateri želeli zmotno predstaviti, 

le prijavil se ni več na novi razpis, ko 

mu je konec julija letos potekel man-

dat. Terme Ptuj, ki praznujejo 30 let, 

so bile letos prvič tudi gostiteljice 

polfinalnega izbora za mis Slovenije 

2005. Ob 10. prazniku MO Ptuj so v 

Ptuju svečano odprli nove prostore 

službe nujne medicinske pomoči, ki 

so jih pričeli „graditi“ že pred 30 leti. 

Po dolgih prizadevanjih je investitor-

ju gradnje prvega velikega trgovske-

ga centra na Ormoški cesti v Ptuju je 

Robertu Furjanu le uspelo pridobiti 

gradbeno dovoljenje, ki je postalo 

pravnomočno 20. julija. 

Na Dornavski cesti 
prvo ptujsko krožišče

V Juršincih se spominjajo 100-le-

tnice ustanovitve prve štajerske trsni-

čarske zadruge pri sv. Lovrencu v Slo-

venskih goricah. V okviru ureditve 

Dornavske ceste v Ptuju so zgradili 

prvo urejeno krožišče Dornavska–

Rogozniška–Špindlerjeva. Hajdoške 

gasilke so s 13. mednarodne gasilske 

olimpijade prinesle že svojo tretjo 

zlato medaljo. Pri Termah Ptuj je nas-

tala nova mestna četrt, v kateri bivajo 

žonglerji in artisti s celega sveta, ude-

leženci 28. žonglerske konvencije. V 

Talumu so začeli pripravljalna dela 

za izgradnjo plinske parne elektrar-

ne. Na začetku novega šolskega leta 

so v OŠ Olge Meglič namenu predali 

dve telovadnici, knjižnico, mediote-

ko, zunanji amfiteater in urejeno zu-

nanje igrišče. V Vrtcu Ptuj, kjer imajo 

nasmeh. Lani decembra je pri založ-
bi VOX ugledal luč sveta album z 
naslovom Tam, kjer je pesem doma, 
na katerem je zbranih 12 skladb, 
od tega je sedem mojih avtorskih 
skladb, tri so delo znanega sloven-
skega glasbenika in avtorja Borisa 
Roškerja, dve pa sta narodno-zabav-
na evergreena: Kovačičeva Prinesi 
mi rože in Burnikova Dobro jutro. 
Besedila so prispevali: Vera Šolinc, 
Tone Gaberšek, Fanika Požek, Mar-
tin Druškovič in Marko Kočar. Naša 
glasba zelo izstopa od drugih ansam-
blov zaradi osrednjega solističnega 
instrumenta cimbale. Zaradi cimbal 

smo izvirni in edinstveni, tudi naša 
besedila imajo izvirno tematiko, v 
zanimivih zgodbah iz vsakdanjega 
življenja. Besedilom posvečamo ve-
liko pozornost. Nastopamo po vsej 
Sloveniji in tudi v Avstriji, največ na 
koncertih, v slovenskih zdraviliščih, 
pa tudi na zasebnih zabavah, vendar 
so ti nastopi v manjšini, ker je potre-
ben čas za uglasitev cimbal, ki imajo 
kar 133 strun, pa tudi težke so, saj 
imajo skoraj 100 kg. Vse to pa zah-
teva specifi čno logistiko in pogoje,“ 
o njihovi glasbi pove Stanko Fajs, ki 
v slovenski glasbi pogreša izvirnost, 
vse preveč je namreč „kopiranja“, 

premalo pa izvirnosti, drugačnosti. 
Glasba mora biti vselej na prvem 
mestu, potem pa vse drugo. Kar pa 
zadeva festivale, je prepričan, da bi 
bilo na njih treba bolj spremljati tudi 
odzive občinstva, saj to točno poka-
že, kaj jim je všeč, vendar je treba 
znati to opaziti. Dogaja pa se tudi to, 
da si nekateri mladi ansambli pripe-
ljejo na festival cele avtobuse navija-
čev, ki se tam zabavajo in glasujejo za 
določen ansambel. 

Ansambel Stanka Fajsa bo pot do 
občinstva tudi v prihodnje tlakoval 
predvsem na drugačnem, izvirnem.
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Ogled zelenice 
in odstranjevanje 
mahu

Delo začnemo z ogledom 
zelenice. Pregledamo vse kotič-
ke parcele in ocenimo, kaj vse 
bomo potrebovali za ureditev 
trate. Prvo delo je odstranitev 
mahu. Uporabimo sredstvo 
Plantella Proti mahu 3 v 1, ki 
vsebuje sredstvo proti mahu, 
kremenove peske in osnovna hranila. Sredstvo posujemo po mahu zjut-
raj ali zvečer, ko je mah vlažen, saj se ga bo sredstvo tako dobro oprijelo. 
Čez nekaj dni se mah posuši, porjavi ali počrni in šele tedaj ga pograbi-
mo z železnimi grabljami. Ne grabimo zelenega mahu, ker ga bomo le 
raznesli po preostali zelenici. Kremenovi peski v sredstvu rahljajo zem-
ljo, hranila pa pomagajo trati k dobremu zagonu rasti.

Naslednja je košnja
S toplimi temperaturami in pomladnim dežjem začne trava bujno 

odganjati. Pomembno je, da jo na začetku kosimo na višino 4–5 cm in 
ne nižje, ker je še vedno oslabljena od zime. Če jo kosimo prenizko, bo 
potrebovala bistveno več časa, da se okrepi in začne rasti. Na začetku 
vso trato pregrabimo in tako odstranimo odmrlo travo. Pogosti so tudi 
iztrebki deževnikov, glistine. Pograbimo jih in dodamo na kompost, 
ker vsebujejo veliko hranil.

Sledi gnojenje
Poleg pravilne košnje je najpomembnejše delo spomladi gnojenje. 

Zagotoviti moramo vsa potrebna hranila za pravilen razvoj in dober 
zagon trave, ki se mora do poletnih vročin dobro okrepiti in lepo raz-
rasti. S klasičnim Plantella Specialnim gnojilom za vse vrste trav gno-
jimo enkrat na mesec: aprila, maja in junija. Ne pozabimo na junijsko 
gnojenje, ker z njim okrepimo trato, ki bolje preživi poletne sušne 
razmere. Vedno smo pozorni, da gnojimo pred dežjem ali po gnojenju 
trato dobro zalijemo. Moderno linijo gnojil pa predstavlja membran-
sko gnojilo Plantella Formula 365 za travo. Pri tem gnojilu se hranila 
sproščajo iz membrane glede na zunanjo temperaturo in vlago. Z njim 
gnojimo le enkrat na leto, saj gre za počasi sproščujoče gnojilo. Če 
bomo na novo sejali travo, uporabimo za temeljno gnojenje organsko 
gnojilo Plantella Organik, ki je povsem naravnega izvora in ne vsebuje 
bolezni in plevelov. Po zemlji ga potresemo dva tedna pred setvijo, na-
rahlo zagrnemo z zemljo in dobro zalijemo. Zelo pomembno je upora-
biti organsko gnojilo Platnella Organik na parcelah, kjer smo ali bomo 
na novo navozili zemljo, ki jo je treba oživiti.

Zračenje je pomembno
Dobro prezračena tla pomenijo odlične pogoje za dobro razraščen 

koreninski sistem travne ruše. Tako voda dobro odteka in se zmanjša 

možnost gnilob in drugih bolezni. Z zračenjem vedno počakamo vsaj 
do druge ali tretje košnje. Nato z ventrikulatorjem ali vilami prezra-
čimo tla. Ko so tla prezračena, potresemo Plantella Kremenove peske 
in jih enostavno z metlo pometemo v odprtine. Trata bo veliko go-
stejša in odpornejša na obremenitve. Če je trata namenjena igrišču, 
športnemu namenu ali le za igro otrok oziroma je pogosto gažena, 
tla z ventrikulatorjem ali vilami prezračimo vsako leto, drugače pa tla 
prezračimo le na dve leti. 

Sejanje prave travne mešanice
Spomladi opazimo velike zaplate gole zemlje. Za dosejanje upo-

rabimo travno mešanico z oplaščenim semenom Plantella Contessa. 
To seme vsebuje hranila, kar pomeni boljšo začetno rast, prav tako 
ga veter ne odnese in ptiči ga ne pojedo. Za različne lege je najbolje 
uporabiti specifi čne mešanice. Tako za senčne lege uporabimo Plan-
tella Vivo, ki ima lepo temno zeleno barvo in je primerna za severne 
lege hiš, pod drevesi, grmi in druge senčne lege. Če pa potrebuje-
mo odporno in trpežno travo za vroče in sušne razmere, pa izberemo 
Plantella Adria. Za mešane lege na parceli pa uporabimo Plantella 
Univerzal, ki je dobro odporna na gaženje, hitro kali in da lepo temno 
zeleno barvo.

Foto: Klub Gaia

Pripravila: Alenka 
Šmigoc VinkoKaj bomo danes jedli

Sestavine: testo: 400 g pirine moke (lahko zamenjate z navadno belo), 1 žlička pecilnega praška, ščep soli, 
150 g sladkorja, 200 g masla, 70 ml hladne vode; nadev: 1 kg jabolk, 2 vrečki vanilijinega sladkorja, 1 žlička 
cimeta, sok 1/2 limone; pudingov preliv: 2 vanilijina pudinga, 1 l mleka, 7 žlic sladkorja.
Moko zmešamo s pecilnim praškom in soljo. Dodamo sladkor in na kocke narezano maslo ter med gnetenjem 
prilivamo hladno vodo. 2/3 testa s prs� potlačimo na dno pekača, ki ga predhodno premažemo z maslom. Os-
talo testo damo v zamrzovalnik. Jabolka operemo, olupimo in narežemo na kocke. Stresemo jih v večjo posodo, 
dodamo vanilijin sladkor, cimet, limonin sok in dušimo toliko časa, da se zmehčajo (5–10 minut). Zmehčana 
jabolka damo na cedilo, da odteče sok, in ohladimo. Ohlajena stresemo v pekač na testo in poravnamo. Puding 
pripravimo po navodilih na vrečki; del mleka zamenjamo s sokom, ki se je izcedil iz kuhanih jabolk. Kuhan mlačen 
puding polijemo po vrhu jabolk. Testo iz zamrzovalnika nadrobimo (ali naribamo z ribežem za jabolka) po vrhu 
pudinga. Pečemo pri 180 °C približno 50–55 minut, da se obarva zlato-rjavo. Ohlajeno posujemo s sladkorjem.

Sestavine: 4 piščančji fileji, 2 dl smetane za kuhanje, 2 topljena sirčka za mazanje, 2 dl goveje jušne osnove 
ali vode z govejo kocko, sol, poper, pol žličke rdeče paprike (po želji), pol žličke mletega česna, malo olja.
Piščančje fileje narežemo na trakce. Če so vam ljubši celi zrezki, jih lahko pus�te kar take. Začinimo jih s soljo, 
poprom in mle�m česnom. Meso popražimo na olju, da dobi svetlo barvo, torej le nekaj minut. Zmanjšamo 
vročino na minimum, v ponev prilijemo smetano za kuhanje in vmešamo oba sirčka za topljenje. Mešamo, da 
se sir stali. Po želji dodamo še rdečo papriko (mi smo jo izpus�li), malo mletega česna in popra ter prilijemo 
govejo jušno osnovo (ali vodo z govejo kocko). Omako pokrijemo in še malo pokuhamo. Poleg piščančjih trak-
cev ponudimo široke rezance, pire krompir, njoke ali riž. Pa seveda solato.

TOREK SREDA ČETRTEK PETEK SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK

piščančji paprikaš, 
testenine, solata, 
kremna rezina

cvetačna kremna 
juha, zeljne krpice, 
solata, rižev narastek

jota s kislo repo in 
kranjsko klobaso, 
orehov kipnik

korenčkova kremna 
juha, kaneloni z 
gobami, solata, 
skutni zavitek

kostna juhaa, pečena 
piščančja bedra z 
zelenjavo, široki 
rezanci, solata, sadje

goveja juha, piščančji 
trakci v smetanovi 
omaki, dušen riž, 
glavnata solata, 

telečja obara, ajdovi 
žganci, jabolčne 
rezine s pudingom

Piščančji trakci v smetanovi omaki Jabolčne rezine s pudingom

Vrtnarite skupaj z nami. 
UNICHEM.si

UČINKOVITI 
IZDELKI 
ZA SANJSKO 
TRATO

Strokovnjaki po naravi

Zeleni nasveti

Lepa zelenica
Med glavna pomladna dela se prišteva urejanje 
zelenice okoli hiše. Pomembno si je vzeti čas za 
to delo, saj jo bomo tako pripravili na novo se-
zono. S pravilnim gnojenjem in ustrezno košnjo 
bo trata pripravljena na vse izzive sezone.
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Vidi se ...
... da bo treba v Slovarju 

slovenskega knjižnega jezika 

spremeniti definicijo tega, kaj 

pomeni pošta. Slovar namreč 

pravi, da je pošta podjetje, ki 

opravlja prenos, posredovanje 

pisanih sporočil, paketov in de-

narnih nakazil. A če pogleda-

te najnovejši poštni oglas – se 

vam zdi, da je pošta še zmeraj 

pošta? No, res pa lahko na pri-

mer pralni stroj zavijete v lep 

paket z mašelčkom ...

Govori se ...
... da se je neki obmejni žu-

pan razpištolil in bo vodo za 

svoje župljane pripeljal s hrva-

ške strani meje. Ker – če smo 

iskreni – voda je voda, pa če je 

s te ali one strani meje. Še kruh 

je kruh – dokler ga kdo ne pre-

imenuje v hlijeb ... (Na srečo 

vina ne preimenujejo!)

... da so nedavno v Ljuto-

meru pripravili mednarodno 

tekmovanje v debatiranju, na 

katerem so sodelovali dijaki 

iz BiH, Češke, Hrvaške, Italije, 

Madžarske, Nemčije, Turčije, 

Velike Britanije, ZDA in Slove-

nije. Seveda ne bomo zastavili 

nagradnega vprašanja, v kate-

rem jeziku so govorili in kdo je 

zmagal v amerikanščini. Zani-

mivo pa bi bilo ugibanje, kdo 

bi zmagal, če bi na primer vsi 

govorili v hrvaščini, slovenšči-

ni, turščini, madžarščini ... Bog 

ne daj – kdo v Ameriki pa te ek-

sotične jezike sploh razume in 

govori?! Razen first lady!

... da starši očitno zelo dob-

ro izobražujejo svoje otroke 

iz praktičnih veščin življenja 

(vedo pa veliko povedati o 

nesposobnih učiteljih, ki so ne-

življenjski!). Kako si drugače 

razložiti, da je otrok v nekem 

izračunu zapisal, da bo vlak 

prišel na cilj ob 7. uri 90 minut. 

Pa ta genijalec ni bil v mali 

šoli, ampak že čisto pri koncu 

izobraževalnega procesa ...

... da se učitelji radi vmeša-

vajo v zasebne zadeve svojih 

učencev. Tako je neka učitelji-

ca dala učencem nalogo, da 

izračunajo, koliko ploščic bodo 

potrebovali za oblaganje baze-

na v obliki kvadra z merami 

toliko krat toliko krat toliko. In 

potem ni upoštevala pravilne-

ga odgovora učenke, ki je zna-

la izračunati površino kvadra. 

Kot da bi tečno učiteljico kaj 

brigalo, da imajo nekateri plo-

ščice položene tudi na zgornji 

površini bazena!

Od torka do torka

Tadejev znakoskop
Sudoku � Sudoku

Izpolnite prazne kvadratke s številkami od 1 do 9. Pazite: vsaka 
številka se lahko v isti vodoravni ali navpični vrstici ter v istem 
manjšem kvadratu pojavi le enkrat.

Tednikova nagradna razrezanka � Kaj je na fotografiji?
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Sestavil: Tadej Šink, horarni astrolog

Velja za teden od 10. do 16. aprila 2018
1 znak – slabo, 2 znaka – dobro, 3 znaki – odlično

 Ljubezen Posel Denar Zdravje
Oven � ☺☺☺ €€ �

Bik �� ☺☺ € ���

Dvojcka ��� ☺☺☺ €€ �

Rak �� ☺ €€€ ��

Lev � ☺☺ €€ ���

Devica �� ☺☺☺ € ��

Tehtnica � ☺ €€ ���

Škorpijon ��� ☺☺ € ���

Strelec ��� ☺☺ €€€ �

Kozorog �� ☺☺☺ €€ ���

Vodnar �� ☺☺ €€€ ��

Ribi ��� ☺ €€ �

Da boste lažje ugotovili, vzemite v 
roke škarjice, razrežite fotografi jo po čr-
tah in nato na novo sestavite kvadratke 
ter jih nalepite na papirnato podlago.

Pravilno sestavljeno razrezanko 
s svojimi podatki pošljite na naslov 
Radio-Tednik, d. o. o., Osojnikova 3, 
2250 Ptuj, do ponedeljka, 16. aprila. 
Lahko jo tudi fotografi rate (skupaj s ku-
pončkom z izpolnjenimi osebnimi podat-
ki) in jo pošljete na elektronski naslov: 
tednik@radio-tednik.si.

Izmed tistih, ki nam boste poslali pra-
vilno sestavljeno fotografi jo z izpolnjenim 
kupončkom, bomo vsak teden izžrebali 
dobitnika lepe knjižne nagrade. Podarja jo Založba Učila. Zdaj pa veselo na delo.

Srečna izžrebanka Tednikove nagradne razrezanke je: 
Maja Škoda, Ul. 25. maja 7, 2250 Ptuj.
Knjižno nagrado prejme po pošti. Iskrene čestitke!

Tednikova nagradna razrezanka - kuponček

Ime in priimek: ______________________________________

Naslov: ____________________________________________

Pošta: _________________________________________

�

Torek, 10. april

16:30 Ormož, Grajski center za družine, Šola senzibilnega 
starševstva, spremembe v partnerskem odnosu v 
času nosečnosti in po porodu

17:00 Ptuj, Ulica heroja Lacka 3, Center za družine, Špajza 
modrosti, Tek za življenjem, izpoved o ujetosti v 
začaran krog težkih drog, Izpoved Mitje Duha, ki je 
ponovno zaživel človeka dostojno življenje

17:00 Ptuj, Mladinski oddelek Knjižnice Ivana Potrča, Igral-
na urica s knjigo, za otroke od 5. do 9. leta

18:00 Zgornja Ložnica, podružnična šola, predavanje Ok-
rasne rastline in balkonske zasaditve

18:00 Slovenska Bistrica, koncertna dvorana Glasbene 
šole, Play along, javni oddlčni nastop pihalcev – kla-
rinet in saksofon

Sreda, 11. april

11:00 Središče ob Dravi, Muzej NOB, Odprta vrata muze-
ja, do 13.00

12:00 Središče ob Dravi, pri spomeniku na Trgu talcev, 
Svečanost v spomin žrtvam NOB

13:45 Ptuj, Ulica heroja Lacka 3, Center za družine, Špajza 
modrosti, Pridi, GimPtuj te čaka

17:00 Ptujska Gora, Dom krajanov in gasilcev, predavanje 
prof. Ane Cajnko Skupaj proti demenci

18:00 Majšperk, Kulturno-poslovni center, 22. redna skup-
ščina Gasilske zveze Majšperk

18:00 Slovenska Bistrica, koncertna dvorana glasbene šole, 
Koncert iz cikla Pianissimo, Žan Milošič Dundek

Četrtek, 12. april

17:00 Ormož, Grajski center za družine, Meditacija za 
otroke

17:30 Ptuj, Ulica heroja Lacka 3, Center za družine, Špajza 
modrosti, Kako skozi ločitev?

18:00 Miheličeva galerija, Dravska 4, Ptuj, Zlati fundus iz 
umetniške zbirke Soraj, Pokrajinski muzej Ptuj-Or-
mož

18:00 Slovenska Bistrica, Glasbena šola, Zatrobi z nami, 
javni oddelčni nastop trobilcev

Petek, 13. april

09:00 Ptuj, Ulica heroja Lacka 3, Center za družine, Špajza 
modrosti, Čas za seniorje – tarok

10:00 Društvo upokojencev Lovrenc na Dr. polju, odprtje 
razstave ročnih del

17:00 Središče bo Dravi, stara pošta, strelsko tekmovanje 
med domačimi društvi za pokal občine

17:00 Makole, OŠ Anice Černejeve, 45. območna revija 
otroških pevskih zborov, 3. del Sijaj, sijaj sončece

18:00 Majšperk, Breg, Galerija AP Majšperk, odprtje raz-
stave likovnih del članov likovn sekcije UD Ustvarja-
lec Majšperk Ptujska Gora na slikarskih platnih

21:00 Ptuj, CID, Tretja tekma Ptujskega pokala v slam poe-
ziji, Udarno in ekspresivno

Mestni kino Ptuj

Sreda, 11. april: 20:00 Moški ne jočejo.
Četrtek, 12. april: 19:00 Slava.
Petek, 13. april: 16:30 Princ Ki-Ki-Do, junaški piščanček; 

17:15 Sicilijanski duhovi; 19:30 Polnočno sonce.

Prireditvenik 

Foto: ČG
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torek � 10. aprila 2018Križemkražem16

ALARCON, Hernando de - španski pomorščak, ki je leta 1540 odplul iz Acapulca in raziskoval Kalifornijski zaliv, ENDE, Edgar - nemški 
slikar, ERDING - mesto v Nemčiji, v zvezni deželi Bavarska, vzhodno od Münchna

NE BODI KOT HLOD! 
UPOGNI KOLENA!

TEŽO PRENESI NAPREJ!!

MENE GLEJ!
 _ _ _ _ _      _ _ _ _ 

_ _ _ _ _   _ _ _ _ _?

KOLOFON
Izdajatelj: Družba za časopisno in radijsko dejavnost Radio-Tednik, d. o. o., 
Ptuj 

Direktor: Drago Slameršak

Odgovorna urednica: Simona Meznarič

Urednik športnih strani: Jože Mohorič

Novinarji: Mojca Zemljarič, Dženana Kmetec, Eva Milošič, Monika Levanič

Fotoreporter: Črtomir Goznik 

Lektorica: Lea Skok Vaupotič

Vodja tehnične redakcije: Slavko Ribarič  
Grafični oblikovalec: Daniel Rižner

Naročniška razmerja: Majda Šegula (02) 749-34-16  
Transakcijski račun: 04202-0000506665 pri Novi KBM, d. d.  
E-mail uredništva: tednik@radio-tednik.si, nabiralnik@radio-tednik.si 

Oglasno trženje: Marjana Pihler (02) 749-34-10
Sprejem oglasov po e-mailu: nabiralnik@radio-tednik.si 

Marketing: Bojana Čeh (02) 749-34-14, Mojca Vtič (02) 749-34-30, Marjana 
Gobec Dokl (02) 749-34-20, Megamarketing, d.o.o.: (02) 749 34 27

Internet: www.radio-tednik.si, www.tednik.si, www.radio-ptuj.si

Naslov: Radio-Tednik Ptuj, p. p. 95, Osojnikova cesta 3, 2250 Ptuj; tel.: 
(02)749-34-10, faks: (02) 749-34-35. Štajerski tednik je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 
1948. Izhaja vsak torek in petek. 

Cena izvoda v torek in petek 1,20 EUR. Celoletna naročnina: 120,45 EUR, 
za tujino v torek 107,85 EUR, v petek 112,25 EUR. Nenaročenih fotografij in 
rokopisov ne vračamo in ne honoriramo. 

Tisk: Salomon, d. o. o. Davek na dodano vrednost je vračunan v ceno izvoda 
in se obračunava v skladu s 60. a-členom (ZIPRS 1314-A) Zakona o DDV 
(Uradni list 46/2013, z dne 29. 5. 2013).

Dobro jutro, neznano mesto.

Šepetanje valov      Fotografi je in besedilo: Mateja Toplak

Dragi prijatelj,
življenje na ladji je drugačno od vsega, kar sem poznala do sedaj. Preskakujem obroke, da bi spala še tistih petnajst minut več, ko 
si za silo uredim lase, pa že zdrvim iz kabine, da bi ujela dan prej, kot bi ta presenetil mene. Nimam ne časa, ne volje, da bi pogo-
steje pisala – moja pisma bodo tako prihajala z zamikom, kot da se javljam z drugega planeta. Zdi se, da se me še besede zadnje 
čase spretno izogibajo. In preveč je vtisov, da bi jih uspela stlačiti na ta košček papirja ...

Zibajoča kabina v devetem nad-
stropju predstavlja popolnoma dru-
gačen svet od tega, ki ga poznajo 
ladijski gostje. Ta svet je unikaten 
in bo za večino ljudi ostal skrit. Poz-
najo in razumejo ga le tisti, ki so del 
življenja preživeli kot delavci na lad-
ji. Počitnikarji bodo dneve na križar-
ki seveda primerjali najmanj z rajem 
na Zemlji– ne bodo pozabili omeniti 
luksuza, ki so ga bili deležni. A jaz 
sem prve dni verjela, da doživljam 
nekakšno zapoznelo vojaško izku-
šnjo – vse od puste hrane in izgube 
zasebnosti do mrkih ukazov in nad-
zora nad življenjem, na katerega se 
šele navajam. Še misli mi pogosto 
odtavajo. Sanjarim z odprtimi očmi. 
Velik nahrbtnik na ramenih, foto-
aparat v roki in pohajkovanje po 
odročnih krajih, kjer živijo preprosti 
ljudje, o katerih je užitek pisati. Na-
mesto tega pa živim in delam na lad-
ji, kjer so si dnevi enaki – vsi so dolgi 
vsaj kot ponedeljek po končanem 
dopustu. Premalo spim. Preredko 

Ladja prav nobeno noč ne zaspi. Medtem ko se sama v sanjskem svetu 
mudim, nežno pluje v objem novega mesta, ki se že spogleduje z žarečimi 
jutranjimi sončnimi žarki.

Križarka Preziosa (v prevodu: dragocena), ena izmed najnovejših ladij Mediteranske ladijske družbe MSC, bo 
naslednjih sedem do devet mesecev moj »plavajoči« dom. (Invergordon, Škotska)

jem. Trudim se le najti čas zase, tako 
da poskušam kar najbolje izkoristiti 
vsak odmor, ki mi je odmerjen.

In kaj počnem takrat? Po navadi 
se izgubljam med pisanimi uličicami 
kakšnega pristaniškega mesta, ko 
nervozno pogledujem k zapestju, 
da ne bi zamudila bližajoče se ure 
odhoda sijoče lepotice, ki se že 
kopa v večernih sončnih žarkih. 
Ta dva kazalca sta edino, kar me 
priganja, da predčasno zapustim 
mesto, v katerem bi lahko prebila 
še ure in ure. Življenje na ladji je v 
resnici le kompromis med delom 
in potovanjem. V sedmih mesecih 
bomo poiskali privez še vsaj v pet-
desetih mestih Evrope, predvidoma 
pa prodrli tudi na ledeno Arktiko in 
vročo obalo Afrike …Vsak dan se 
tako zbudim v drugem kraju. Celo 
državi. »Ola señorita,« me pozdravi 
prodajalec kakijev. »Bonjour made-
moiselle,« že maha lokalni slašči-
čar, pri katerem sem prejšnji teden 
zmazala eno izmed lokalnih sladic. 
»Ciao bella,« zaključi zasanjan berač, 
ki me skuša oskubiti za kak kovanec 
ali dva. Priznam, takšno življenje 
je zanimivo, a včasih težko doje-
mljivo. Najprej se je treba navaditi 
na napor, ki ga zahteva devet- do 
enajsturni delovnik, pri katerem so-
bote ali nedelje ni nikoli na sporedu 

(delo se izvaja sedem dni v tednu), 
na prostorsko izolacijo, ko se ti zdi, 
da je ladja edini svet, ki ga še poz-
naš, ter na ritem morja, ki včasih 
niti ne opazi plavajoče barke, ki se 
vztrajno bori z valovi. V tem plava-
jočem mestu pridobivam izkušnje. 
Delovne in tiste še pomembnejše, 
življenjske. Spoznavam ljudi iz raz-
ličnih kultur. Takšne in drugačne. 
Skromne, a tudi bahave. Dobre kot 
kruh, a tudi nevarne kot sveže nab-
rušeno rezilo. Imam vse, kar sem si 
od nekdaj želela, a istočasno niče-
sar. In edina stvar, za katero živim, 
je čas. Živim za tistih nekaj prostih 
uric, ki jih izkoristim podobno kot 
prodajalec pomarančnega soka na 
obrobju maroške prestolnice, ko 
se trudi izžeti vsako kapljico, ki bo 
prinesla zaslužek njegovi družini. 
Časovna stiska je kriva, da še pišem 
izjemno počasi. A se sočasno vsaj 
na novo spoznavam. Poslušam gla-
sen šepet valov, vonjam za zdaj še 
neznan oceanski veter, okušam sol, 
ki se občasno skoncentrira v zraku, 
tipam in opazujem to novo življenje, 
predvsem pa ga začenjam čutiti. 
Ladja se ziblje naprej kot tudi moje 
misli, ki pogosto zatavajo domov. 
Tja, kjer ni tako težko najti drobnih 
trenutkov sreče. Tukaj se bom zanje 
morala malo bolj potruditi …
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prejel le rumeni karton. Še drugi 
primer slabe komunikacije med 
igralci Aluminija je bil viden v 22. 
minuti, ko je Tahiraj streljal iz sla-
bega položaja, Štor pa je bil med-
tem v idealnem, le nekaj korakov 
vstran … 

Gostje so imeli veliko težav pri 
visokih podajah, saj so domačini 
po pravilu dobivali vse skoke v ka-
zenskem prostoru. V 34. minuti je 
obramba Aluminija znova klonila: 
Bijol je podal v prazen prostor do 
Radića, ki je bil spretnejši od Zebe 
in Šmeja ter zadel za 2:0. 

Po prihodu iz slačilnic se ni nič 
spremenilo, saj je po napaki Pet-

roviča že v 47. minuti zadel Parfi -
tt-Williams, ki se je odločil za strel 
s strani ter natančno zadel za 3:0. 
Nekaj upanja za vrnitev gostov v 
tekmo je v 49. minuti prinesel v 
zadnjih krogih fenomenalni Ibra-
him Mensah, ki je po lepi akciji Ta-
hiraja in asistenci Kidriča lepo ob-
šel vratarja Pridigarja ter znižal na 
3:1. A to je bil le trenutno preblisk 
gostov, saj je v 62. minuti znova 
sledila klofuta domačinov: v veliki 
zmedi v kazenskem prostoru go-
stje nikakor niso uspeli izbiti žoge, 
ta je na koncu po številnih odbojih 
prišla do Parfi tt-Williamsa na od-
daljenosti le nekaj metrov od gola 

– 4:1. Že čez nekaj minut je znova 
sledil kozmetični popravek rezul-
tata iz strani gostov, ki so izpeljali 
hiter protinapad, Tahiraj je prišel 
sam pred domačega vratarja in ga 
z natančnim strelom tudi prema-
gal – 4:2. 

Bogatinov je nato opravil tri 
menjave, najprej sta vstopila Ro-
gina in Marinšek, zatem še Nunič, 
a z izjemo priložnosti v 76. minuti, 
ko je bil Rogina v idealnem polo-
žaju, Tahiraj pa ni uspel žoge po-
tisniti do njega, resnih izgledov za 
preobrat niso imeli.

JM

Čeprav je bila napoved iz tabora 
Aluminija pred tekmo z Velenjčani 
dobra (zmaga proti Triglavu v pr-
venstvu in zelo dobra predstava 
na pokalni tekmi z Gorico), pa se 
je tekma na stadionu Ob jezeru 
obrnila povsem v domačo smer.

Trener Aluminija je ob poško-
dovanem Vrbancu pogrešal Ma-
ria Jurčeviča, v začetni postavi so 

mesto našli Ploj, Štor in Tahiraj. 
Začetek je bil slab, ni bilo zaznati 
odločnosti v dvobojih, premalo je 
bilo povezanosti in komunikacije 
med igralci v rdeče-belih dresih … 
Tudi utrujenost po pokalni tekmi 
ne more biti vzrok temu, saj so 
tekmo sredi tedna igrali tudi Vele-
njčani (poraz doma z Domžalami 
1:4). 

Nogomet
»Veliko stvari je šlo narobe, 
kar vse«

Stran 18
Rokomet
Serijo odprle z dobro 
predstavo in zmago

Stran 18

Tenis
Tudi iz majhnega Ptuja je 
mogoče do zmag!

Stran 19
Motokros
»Od 1 do 10? 
Za sedmico.«

Stran 19

Nogomet
Stojnci z zmago na 
lokalnem derbiju na vrh

Stran 20
Kolesarstvo
Pokal Poli v čudoviti 
podobi

Stran 29

Urednik športnih strani: Jože 
Mohorič. Sodelavci: David Breznik, 
Tadej Podvršek, Uroš Krstič, Niko 
Šoštarič, Simeon Gönc, Janko Bez-
jak, Milan Zupanc, Franc Slodnjak, 
Silva Razlag, Janko Bohak, Vesna 
Osterc,  Črtomir Goznik, Matija 
Brodnjak, Aleksandra Jelušič

E-mail: sport@radio-tednik.si

Nogomet � 1. SNL

Zelo bleda 
predstava v fazi 
obrambe

Foto: Grega Wernig

Nogometaši Rudarja so imeli proti Kidričanom pobudo od samega začetka tekme. 

Domačini so zapretili že v 4. mi-
nuti, ko je Leon Črnčič (nekdanji 
član Aluminija) z glavo streljal tik 
mimo gola. V 8. minuti je sledila 
povsem nespametna napaka Ta-
hiraja pri podaji nazaj (podobno je 
pred tem naredil že Kepir, a je bila 
nekaznovana), Dominik Radić je 
žogo prestregel in mimo neodloč-
nega Denisa Šmeja zadel za 1:0. 

Slaba komunikacija
V naslednjih minutah sta imela 

Parfi tt-Williams in Črnčič prilož-
nosti za povišanje vodstva, a sta 
zgrešila cilj. V 19. minuti beležimo 
prvo priložnost za Aluminij, a je po 
podaji Štora iz strani Kidrič streljal 
iz težkega položaja, za njim pa je 
bil povsem osamljen Tahiraj … V 
21. minuti je domači igralec Jakob 
Novak s podplatom grobo štar-
tal na Ibrahima Mensaha, a zato 
pred očmi sodnika Davida Šmajca 

Rudar Velenje – Aluminij 4:2 (2:0)
STRELCI: 1:0 Radić (7.), 2:0 Radić (34.), 3:0 Parfi tt-Williams (47.), 3:1 I. 

Mensah (49.), 4:1 Parfi tt-Williams (62.), 4:2 Tahiraj (65.).
RUDAR: Pridigar, Pišek, Kašnik, Tomašević, Pušaver, Bijol, Parfi tt-Wil-

liams (od 87. Mlakar), Novak (od 69. Antonov), Tri� ović (od 82. Kama-
ra), Črnčič, Radić. Trener: marijan Pušnik.

ALUMINIJ: Kovačić, Ploj, Zeba, Šme, Jakšić, Petrovič, Kepir (od 68. 
Rogina), Štor (od 84. Nunić), Tahiraj, I. Mensah, Kidrič (od 68. Marin-
šek). Trener: Oliver Bogatinov.

Marijan Pušnik, trener 
Rudarja: »Vesel sem zaradi 
fantov, ki so pokazali pravo 
željo in enotnost na igrišču. 
Zadovoljen sem seveda tudi 
zaradi treh osvojenih točk in 
potrditve 4. mesta na lestvi-
ci.«

Oliver Bogatinov, trener 
Aluminija: »Ne bi želel op-
ravičevati slabše podobe na 
igrišču, a zgoščen urnik te-
kem in zadnji dve zmagi sta 
zagotovo vplivali na našo 
podobo v Velenju. Domačini 
so bili izjemno razpoloženi, 
ob takšni naši igri v obrambi 
pa niti nismo mogli pričako-
vati česa drugega kot časten 
poraz.«

Aluminij bo po porazu v Velenju sedaj vse sile 
usmeril v naslednji dve tekmi, ki ju bo odigral v tem 
tednu in bosta v veliki meri zaznamovali sezono: po-
vratno polfi nalno tekmo Pokala Slovenije proti Gori-
ci (v četrtek) in prvenstveno tekmo z Ankaranom (v 
nedeljo). Prva prinaša fi nale Pokala, druga nov velik 
korak k obstanku v 1. ligi.

Pokalno tekmovanje pred sezono skorajda nikoli 
ni prioriteta klubov, saj ga dodobra kroji žreb in po-
sledično dodeljeni tekmeci. Kidričani so se s tremi us-
pešno opravljenimi nalogami (Lušt Beltinci, Jadran 
Dekani, Krka) uvrstili med četverico najboljših v se-
zoni 2017/18, na predzadnji stopnički pa se merijo z 
Gorico. Prvo nalogo so opravili z odliko, saj so v gos-
teh zmagali 1:2. „To je bila zagotovo naša najboljša 
tekma v sezoni,“ je potrdil tudi Nemanja Jakšić, ki je 
eden od stebrov obrambe Aluminija. 

Domači obračun bo kljub lepi prednosti izjemno 
težak. „Moje mnenje je, da doslej še nismo naredili 
nič, da smo šele na 30 % poti do fi nala. Čaka nas še 
90 minut pekla. Nikakor se ne smemo zanašati na 
prednost iz prve tekme, ampak moramo od prve mi-
nute naprej odigrati skoncentrirano in čvrsto v vseh 

fazah igre, še posebej v obrambi. Natančno mora-
mo izpolnjevati stvari, ki nam jih določi trener, vsak 
posameznik se mora v popolnosti podrediti ciljem 
ekipe, to edino prinaša uspeh, uvrstitev v fi nale,“ je 
recept za uspeh razkril Jakšić. 

Potrebujejo podporo navijačev
Če so igralci Aluminija kdaj v sezoni potrebovali 

podporo, potem jo potrebujejo zdaj. „Imamo lepo 
prednost, tekmec mora doseči vsaj dva zadetka. A 
Gorica je resna ekipa, ima številne izkušene posame-
znike, zato bomo morali še enkrat prikazati odlično 
predstavo. Podpora gledalcev pri tem bi bila izjemno 
dobrodošla, s strani igralcev pa obljubljam borbeno 
predstavo.“

JM

Nogomet � Pokal Slovenije, polfi nale

»Vsi za isti cilj, za finale!«

Druga spomladanska zmaga vijoličastih
S 17 doseženimi zadetki je bil 26. krog eden izmed najproduktivnej-

ših v tem smislu. Izmed posameznikov je najbolj izstopal Luka Zahovič, 
ki je na štajerskem derbiju s Celjani pred približno 3500 gledalci vpisal 
klasični hat-trick. S tem je svojemu moštvu zagotovil šele drugo zma-
go v spomladanskem delu prvenstva … To zmago so vijoličasti še kako 
potrebovali za obstanek v borbi za vrh, saj sta po tri točke vpisala tudi 
Olimpija in Domžale. 

Domžalčani so do nje prišli s suverenim strelskim učinkom v drugem 
polčasu, ki ga je odprl Lovro Bizjak v 59. minuti. Nekdanji član Aluminija 
je z 10 zadetkom v sezoni na 3. mestu lestvice strelcev. Še bolj pomem-
ben pa je podatek, da so igralci iz Domžal zabležili že 11 zaporedno zma-
go v 1. ligi. 

Precej bolj medlo pa so odigrali Ljubljančani, ki so minimalno slavili 
v Krškem. Edini zadetek je bil precej sumljive narave, saj je bil Abass v 
začetku akcije v prepovedanem položaju … Tri točke pa so vseeno na 
njihovem računu …

Primorski obračun med Ankaranom in Gorico je bil odigran v Novi 
Gorici, v svojo korist pa so ga odločili tokratni »gostje«. Ankaran tekme 
znova ni končal z 11 igralci na igrišču, že v 1. polčasu je bil izključen Ro-
mero. Goričani so se do treh točk dokopali v nadaljevanju, ko je dvakrat 
v polno zadel Osuji. 

REZULTATI 26. KROGA: 
Rudar Velenje – Aluminij 4:2 (2:0);
Maribor – Celje 3:2 (1:1); strelci: 1:0 Zahović (16.), 1:1 Požeg Vancaš 

(25.), 2:1 Zahović (49.), 3:1 Zahović (69.), 3:2 Lupeta (89.);
Krško – Olimpija Ljubljana 0:1 (0:0); strelec: 0:1 Čanađija (48.);
Domžale – Triglav 3:0 (0:0); strelci: 1:0 Bizjak (59.), 2:0 Vetrih (73.), 

Ibričić (80., z 11 m);
Ankaran Hrvatini – Gorica 0:2 (0:0); strelec: 0:1 Osuji (57.), 0:2 Osuji 

(83.). Rdeči karton: Romero (18., Ankaran).
1. OLIMPIJA 26 19 5 2 48:11 62
2. DOMŽALE 25 16 4 5 57:20 52
3. MARIBOR 25 15 7 3 42:20 52
4. RUDAR VELENJE 25 12 4 9 36:31 40
5. CELJE 25 10 6 9 42:35 36
6. GORICA 25 9 4 12 26:34 31
7. KRŠKO 24 7 5 12 30:41 26
8. ALUMINIJ 25 5 6 14 28:47 21
9. TRIGLAV KRANJ 25 3 6 16 20:49 15
10. ANKARAN HRVATINI 25 2 7 16 20:61 13

Pokal Slovenije, polfi nale, povratna 
tekma: Aluminij – Gorica, v četrtek, 
12. 4., ob 17.15 v Kidričevem
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ŽRK Ptuj – Jadran 
Bluemarine Hrpelje-
Kozina 34:26 (19:11)

ŽRK PTUJ: Pikl, Pušnik, Kac 1, 
Kolenko, Kelc 1, Marčič, Želj 3, 
Bolcar 2, Bedrač, Puž, Borovčak 
10(3), Selinšek 4, Majcen, Korotaj 
6, Frangež 7, Luknjar. Trener: Ivan 
Hrupič.

SEDEMMETROVKE: ŽRK Ptuj 
3(2), Jadran Bluemarine Hrpelje-
-Kozina 3(2). IZKLJUČITVE: ŽRK 
Ptuj 10, Jadran Bluemarine Hrpe-
lje-Kozina 6 minut

S sobotno tekmo v dvorani 
Ljudski vrt so ptujske in hrpeljske 
rokometašice odprle končnico 
tekmovanja v boju za obstanek v 
1. ženski ligi. Isti tekmici se bosta 
merili v seriji petih tekem, obstala 
bo tista, ki bo prej dosegla tri zma-
ge. Po uvodni tekmi bolje kaže 
Ptujčankam …

V rednem delu tekmovanja sta 
se ekipi pomerili dvakrat, obakrat 
so daljšo potegnile Ptujčanke, ki 
so tudi zaradi tega optimistično 
pričakovale sobotno tekmo. Do-
daten razlog so bile zadnje dobre 

predstave. 
V tem stilu pa so igralke v 

temnih dresih tudi začele tekmo 
in hitro prevzele niti igre v svoje 
roke. »Pristop in disciplina v igri 
sta bila prisotna že od prve minu-
te naprej, kar me kot trenerja izje-
mno veseli. To pomeni, da smo bili 
v pripravah na tekmo uspešni, da 
so igralke doumele situacijo in da 
so v tekmo vložile vso svojo ener-
gijo,« je dejal Ivan Hrupič. 

Za veselje na tribunah so pos-
krbele vse igralke, ki so stopile na 
igrišče. Na začetku je domači tre-

ner v igro postavil najbolj izkuše-
ne. »Selinškova in Korotajeva sta 
se dobro dopolnjevali in sta odi-
grali na visokem nivoju, Borovča-
kova vedno bolj občuti gibanje 
soigralk, zato so asistence v ekipi 
nekaj vedno bolj samoumevnega. 
Ob tem smo videli zelo dobro so-
delovanje s krilnimi igralkami, ko-
nec koncev je Frangeževa dosegla 
kar sedem zadetkov. Obramba je 
bila skozi celotno tekmo solidna, 
na trenutke tudi odlična,« je nekaj 
dobrih stvari omenil Hrupič. 

Domačinke so si že do odmora 
priigrale osem zadetkov pred-
nosti, kar je bil izjemen kapital 
pred nadaljevanjem. »V nekaterih 
prejšnjih srečanjih smo v 2. polča-
sih doživeli močan padec v igri, 
tokrat temu ni bilo tako. Gostje 
so sicer uspele znižati na –6, a so 
moje igralke odlično reagirale in z 
nekoliko hitrejšo igro spet prešle 
v višje vodstvo. Zelo me veseli, da 
so tokrat uspele kontinuiteto vi-
sokega tempa zadržati skozi vseh 
60 minut,« je kar žarel Hrupič. Ob 
koncu je ponudil priložnost za 
igro vsem igralkam, prednost pa 
je tudi na koncu znašala osem za-
detkov. 

S psihološkega vidika je prva 
zmaga seveda izjemnega pome-
na. »Res je, ključna pa bo morda 
že naslednja, ki jo igramo v sobo-
to v gosteh. Ključ do zmage bo 
potrpežljivost v igri. Vsekakor je 
naš načrt, da poskušamo čim prej 
do treh zmag, priložnost zago-
tovo bo,« je zaključil strateg ŽRK 
Ptuj. 

Pri gostjah, ki jih vodi trener 
Igro Poklar, so največ zadetkov 
dosegle Suzana Poplašen (7), Kaja 
Šiškovič (5) in Tina Bajič (4). 

JM
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Cerklje-Radovljica – 
Moškanjci-Gorišnica 
33:29 (13:16)

RD MOŠKANJCI-GORIŠNICA: 
Ranfl , Šandor 4, N. Bedrač 6, Hor-
vat, Ozmec 2, Arnuš 5, Letonja, 
B. Geč 7, Mendaš, N. Geč, Zorli 2, 
Leben 3, Tement. Trener: Jaka Lo-
zinšek.

Praktično celotno srečanje na 
Gorenjskem – z izjemo zadnjih 
petih minut – so imeli rokometa-
ši Moškanjcev-Gorišnice povsem 
pod nadzorom, nato pa se je 
zgodil »blackout«, ki je prinesel 
nov poraz. Na koncu celo s štirimi 
zadetki razlike, čeprav domačini 
razen začetnih 1:0 na srečanju do 
zadnjih minut sploh niso vodili.

Gostje so tudi v Radovljico od-
potovali v zdesetkani zasedbi, 

a tega so že tako ali tako vajeni. 
Kljub temu so zaigrali odločno in 
po nekaj uvodnih minutah, ki so 
bile izenačene, prevzeli vajeti igre 
povsem v svoje roke. V zadnjih 
desetih minutah prvega polča-
sa so igrali zares dobro, odlična 
obramba jim je omogočala kar ne-
kaj »lahkih zadetkov« v napadu in 
v 29. minuti je bilo 12:16. 

Tudi na začetku nadaljevanja so 
se rumeno-črni še naprej dobro 
borili, ni jih zmedlo niti izenačenje 
Gorenjcev v 42. minuti. Srečanje 
je bilo nato vendarle nekoliko bolj 
izenačeno, toda še vedno so imeli 
rahlo pobudo Štajerci. Varovan-
ci Jake Lozinška so po zadetku 
Blaža Geča še v 55. minuti vodili s 
26:28, toda nato je sledil »razpad 
sistema« in domača serija 7:1. V 
zadnjih minutah je res šlo vse na-
robe, tudi sreča ni bila na strani 
gostujoče ekipe, ki je v tem času 
dvakrat stresla tudi okvir vrat.

Sam poraz seveda ni tragičen, 
bolj boli način, na katerega je do 
njega prišlo. Če se bodo varovanci 
Jake Lozinška iz njega kaj naučili, 
bi lahko bil nemara celo koristen, 
odgovor na to pa bo dala že tek-
ma 20. kroga, ko bo ekipa Moška-
njcev-Gorišnice čez 14 dni doma 
gostila Železnike. Veseli spozna-
nje, da se je po daljši odsotnosti v 
ekipo vrnil Nejc Šandor, ki bi mo-
ral biti v končnici prvenstva velik 
adut rumeno-črnih.

tp

Drava Ptuj – Ilirija 1911 
0:4 (0:2)

STRELCA: 0:1 Corn (3.), 0:2 Pe-
tek (17., avtogol), 0:3 Nukić (66.), 
0:4 Nukić (88.)

DRAVA: Šeliga, Flis, Vezjak (od 
53. Šalamun), Petek, Lonzarič, 
Školnik (od 60. Prince), Rešek, 
Cuff aro, Čeh, Fanimo, Bizjak (od 
64. Panikvar). Trener: Simon 
Sešlar.

ILIRIJA: Šuškovič, Lesar, Đokov-
ić, Rems, Bajrami, Cvjetličanin, 
Anželj, Hrovat (od 72. Zajc), Corn 
(od 67. Vidic), Fortin, Nukić. Tren-
er: Stanko Božičevič.

RDEČI KARTON: Cuff aro (58.).
Zgodnje popoldanski termin in 

vklopljene TV-kamere Sportkluba 
niso prinesle sreče nogometašem 
Drave, ki so gostili ekipo Ilirije. 
Svetuje ji Bojan Prašnikar in očit-
no so njegovi nasveti tokrat padli 
na plodna tla. Po tekmi je bil ra-
zumljivo dobre volje …

Domačini, ki so tokrat nastopi-
li brez Šporna (kartoni), so slabo 
odprli tekmo in že v 3. minuti so 
gostje prešli v vodstvo, iz bližine 
je zadel Jaka Corn – 0:1. Domači bi 
lahko izenačili v 6., oz. 15. minuti, 
ko sta Čeh in Fanimo dobro kom-
binirala, a brez natančnega zakl-
jučka. V obdobju napadov Drave 
so gostje v 17. minuti izvedli hiter 
nasprotni napad, Mustafa Nukić 
je prišel do strela s strani, na gol 
črti je Petek še poskušal žogo izbi-
ti, a jo je le potisnil v mrežo – 0:2. 

»Uvodni prejeti zadetek nas je 
enostavno presekal, Ljubljančane 
pa dvignil. Takšne stvari hitro obr-
nejo potek celotne tekme in tokrat 
se je to zgodilo. Lahko bi se vrnili v 

igro, a s slabo realizacijo to ni šlo. To 
se nam dogaja zelo redko, a tokrat 
smo vložili premalo koncentracije 
in truda, tudi športne sreče nismo 
imeli,« je po srečanju stanje na zele-
nici videl domači strateg Simon 
Sešlar. Igra domačinov enostavno 
ni bila prava, ni bilo pravega žara, 
zvezna vrsta ni uspela povezati 
niti igre v ustrezno celoto, lukenj v 
obrambi je bilo preveč, napad je bil 
brezzob …

V 32. minuti je Vezjak močno 
streljal, a mu ni uspelo zadeti cil-
ja, v 39. minuti pa bi gostje lahko 
tekmo že odločili. V protinapadu 
so se znašli trije proti Luku Petku, 
a je najboljšemu igralcu v domači 
vrsti uspelo prestreči podajo … 

Ob polčasu je približno 300 
gledalcev na Mestnem stadionu 
pričakovalo menjave v domači 
vrsti, a se to do 53. minute ni zgo-
dilo. Takrat je Drava z vstopom 
Šalamuna prešla v bolj tvegano 
postavitev s tremi branilci, a druge 
možnosti itak ni imela. Dodatno je 
bila domači ekipi otežena situaci-
jo od 58. minute dalje, ko so os-
tali brez izključenega Cuff ara. Ta 
je ustavljal napadalca gostov, po 
mnenju sodnika Aleksandra Mat-
koviča pa je to storil na nepravilni 
način kot zadnji igralec, čeprav je 
bil ob njem tudi Petek … 

»Ni se mi zdelo, da bi bili naši ig-
ralci v napadu nerazpoloženi, bili 
so dokaj nevarni. Po obeh bokih je 

bilo nekaj prodorov, po podajah 
v sredino pa pravega zaključka v 
zgoščenem prostoru ni bilo. Če bi 
hitro zadeli, bi bilo vse mogoče … 
Kasneje smo poskušali z menja-
vami, a v takšni tekmi je vsakemu 
s klopi težko spremeniti potek 
srečanja,« je ta del videl Sešlar. 

Do 66. minute je še tlelo upanje 
za domačine, saj so npr. minuto 
pred tem imeli v enem samem 
napadu res lepo priložnosti Šala-
mun, Prince in Fanimo. Ostale so 
neizkoriščene, na drugi strani pa 
so gostje v naslednjem protinapa-
du preko Nukića povišali vodstvo 
na neulovljivih 0:3. Domačini so 
se sicer trudili do konca srečanja 
doseči zadetek (poskusi Čeha, 

Nogomet � 2. SNL

Prašnikar jim je dobro svetoval ...

Foto: Črtomir Goznik

Nogometaši Drave so tekmo z Ilirijo po dolgem času končali brez doseženega zadetka. Prave strelske 
forme ne najde tudi Jaka Bizjak (Drava, modri dres). 

Rokomet � 1. A SRL (ž)

Serijo odprle z dobro predstavo
Rokomet � 2. SRL (m)

Zadnjih pet minut za 
pozabo in razmislek

 2. SRL (m)
19. KROG: Cerklje – Moškanjci-

-Gorišnica 33:29, Pomurje – Sevni-
ca 32:31, Alples Železniki – Mokerc 
Ig 25:32. 
1. MOKERC - IG 17 16 0 1 32
2. POMURJE 17 10 3 4 23
3. AJDOVŠČINA 17 11 1 5 23
4. ALPLES ŽELEZNIKI 17 9 2 6 20
5. CERKLJE-RADOVLJICA  17 8 1 8 17
6. METLIKA 17 8 0 9 16
7. MOŠKANJCI - GORIŠ. 17 5 2 10 12
8. KRONOS  15 6 2 7 12
9. SEVNICA 18 5 2 11 12
10. VELIKA NEDELJA  15 3 3 9 9
11. ARCONT RADGONA 17 3 0 14 6

Mura se ne ozira nazaj, 
do zmage tudi Veržej

V 2. ligi se je v 22. krogu zgodilo 
kar nekaj presenečenj, še največ-
je so pripravili igralci Ilirije, ki so 
slavili na Ptuju. Spodrsljaj Drave 
je Mura izkoristila za povišanje 
prednosti, Nafta pa za približanje 
2. mestu. 

V tem krogu smo dobili naj-
boljši možni dokaz za trditev, da 
so moštva izenačena in da lahko 
praktično vsako premaga vsako. 
Pomembno zmago v boju za ob-
stanek je tako dosegla ekipa iz 
Brd, ki je slavila v Sežani, nekaj po-
dobnega pa velja tudi za »odpisa-
ne« Veržejce, ki so vknjižili zmago 
v derbiju začelja proti Zarici – to 
jim je uspelo celo v gosteh. 

REZULTATI 22. KROGA: 
Drava – Ilirija 1911 0:4 (0:2);
Cherrybox 24 Tabor Sežana – 

Brda 1:2 (1:0); strelci: 1:0 Bačanin 
(25.), 1:1 Kavčič (48.), 1:2 Debenjak 
(50.);

Kalcer Radomlje – Rogaška 2:1 
(1:0); strelci: 1:0 Kondič (7.), 2:0 
Ivanov (67.), 2:1 Šlogar (84. z 11 
m);

Fužinar Ravne Systems – Nafta 
1903 0:2 (0:1); strelec: 0:1 Novinič 
(5.), 0:2 Novinič (69.);

Bravo – Roltek Dob 1:0 (0:0); 
strelec: 1:0 Jugovar (79.);

Krka – Jadran Dekani 3:1 (1:0); 
strelci: 1:0 Kambič (23.), 1:1 Ste-
pančič (57.), 2:1 Kastrevec (72.), 
3:1 Cvrtila (84.);

Zarica Kranj – Veržej 0:1 (0:1); 
strelec: 0:1: Vomajer (21.). Rdeči 
karton: Volmajer (89., Veržej);

Mura – Brežice Terme Čatež 
3:2 (0:1); strelci: 0:1 Krajček (31.), 
1:1 Maroša (57.), 2:1 Sirk (72.), 2:2 
Drugovič (75.), 3:2 Maruško (85.). 
1. MURA 22 18 2 2 65:14 56
2. DRAVA PTUJ 22 15 2 5 47:32 47
3. NAFTA 1903 20 13 3 4 33:16 42
4. KAL. RADOMLJE 21 11 4 6 39:31 37
5. KRKA 22 11 3 8 37:34 36
6. TABOR SEŽANA 21 10 5 6 30:24 35
7. AŠK BRAVO 22 10 4 8 34:21 34
8. JADRAN DEKANI 22 9 6 7 35:35 33
9. ROLTEK DOB 21 8 3 10 30:31 27
10. ILIRIJA 1911 22 7 3 12 31:38 24
11. ROGAŠKA 22 7 2 13 32:40 23
12. BRDA 21 6 5 10 18:29 23
13. BREŽICE-ČATEŽ 22 5 6 11 22:36 21
14. ZARICA KRANJ 21 5 5 11 28:34 20
15. FUŽINAR RAVNE 21 4 3 14 24:49 15
16. VERŽEJ 22 3 4 15 11:52 13

Foto: Črtomir Goznik

Ptujske rokometašice so z organizirano in borbeno igro prišle do prve zmage v boju za obstanek v 1. ligi.

Panikvarja, Fanima), a so bili gost-
je realno bližje četrtemu zadetku. 
V 88. minuti so ga tudi dosegli, 
znova je bil iznajdljiv Nukić – 0:4. 

Naslednjo tekmo bodo Ptujčani 
odigrali že v petek, ko se bodo v 
Ljubljani pomerili z ekipo AŠK Bra-
vo. 

»Veliko stvari je šlo 
narobe, kar vse«

Simon Sešlar, trener Drave: 
»Tokrat je šlo narobe veliko st-
vari, dejal bi – kar vse. Že začetek 
tekme je bil slab, ko pa smo se 
želeli vrniti v igro, pa so gostje 
vsako našo napako kaznovali. 
Tekmec je bil tokrat dober, mo-
tiviran, agresiven, pripravljen, 

imajo kar nekaj sposobnih posa-
meznikov. Mi nekaterih svojih 
polpriložnosti nismo realizirali, 
enostavno nismo bili pravi in to 
vsi, od prvega do zadnjega. Težko 
je pri rezultatu 0:4 iskati dobre st-
vari, to je jasno.«

Stanko Božičevič, trener Iliri-
je: »Proti Radomljam smo v pre-
jšnjem krogu odigrali zelo slabo, 
tokrat smo dominirali skozi ce-
lotno tekmo. Izkoristili smo svoje 
priložnosti, prvo že na začetku 
tekme, kar je bilo izjemno pomem-
bno za nadaljevanje. Po izključitvi 
enega od igralcev Drave smo le še 
dokončali delo. Zadovoljni smo z 
zmago proti drugouvrščeni ekipi 
lige.«

Jože Mohorič
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Kakšen fantastičen teden je za 
teniškimi igralci iz Ptuja! Kar trije 
so se namreč prebili v fi nale med-
narodnih turnirjev: Blaž Rola v Pa-
nami, Tamara Zidanšek v Italiji in 
Nina Potočnik v Turčiji. Vsi prihaja-
jo iz istega »gnezda«, iz TK Terme 
Ptuj. »Zelo sem ponosen na vse in 
na tiste, ki sedaj stojijo za njimi,« 
je zapisal njihov prvi trener Zoran 
Krajnc. Ta še sedaj vodi Tamaro, 
Blaž trenira pod vodstvom Grega 
Žemlje, Nina pa pod vodstvom 
Gorana Djurdjeviča (TK Galtena). 

Panamo odlično 
izkoristil za močan dvig 
na ATP-lestvici

Med trojico fi nalistov je iz naj-
nižjega startnega položaja začel 
Blaž Rola (193. na ATP). Na chal-
lengerju v Panami ni bil med nosil-
ci, z enim izmed njih se je pomeril 
že v uvodnem krogu. A 20-letni 
Američan Reilly Opelka (209.) ni 
bil dostojni tekmec 27-letnega 
Ptujčana, ki je povsem dominiral. 
Peter Torebko je osvojil le igro 
več, nato pa je prišel na vrsto 
močan preizkus v pojavi 3. nosil-
ca, Yannicka Hanfmanna (121.). 
Z letom mlajšim Nemcem je Blaž 
odigral odličen in zelo izenačen 
dvoboj, ki ga je v svojo korist od-

ločil v 3. nizu. Povedel je 5:1, nato 
pa je Nemec z igro »na vse ali 
nič« skoraj ujel priključek (5:4). 
A je Blaž prikazal novo kvaliteto, 
psihološko trdnost, ki je močno 
podkrepljena z vedno boljšim ser-
visom. Ta postaja trdna osnova za 
uspehe, ki zagotovo še prihajajo. 

Presenetljivega polfi nalista iz 
Argentine je Rola odpihnil brez 
težav, njegovega veliko moč-
nejšega in uspešnejšega rojaka 
Carlosa Berlocqa (131.) pa je čakal 
v velikem fi nalu (leta 2012 je bil 
37. igralec sveta). Ta je potekal na 
glavnem igrišču ob spremljavi šte-
vilnih gledalcev (vsaj 300), ki so 
ustvarili odlično vzdušje in pozd-
ravljali uspešne poteze enega in 
drugega. Rezultatsko je bila tekma 
izenačena le do izida 2:2, nato pa so 

vse odločilne točke odšle na stran 
35-letnega gavča. Odločilna za ce-
loten potek je bila sedma igra (2:4), 
ki je ponudila izjemne točke in šte-
vilne preobrate. Blaž je ubranil štiri 
break priložnosti, tudi sam je imel 
štiri priložnosti za osvojitev igre, a 
je – tudi s psihološkimi igricami – 
na koncu točko vpisal Berlocq … 
Kot tudi naslednjih sedem … Ptu-
jčan na dvoboju ni uspel izkoristiti 
niti ene od šestih break priložnos-
ti (Berlocq 5 od 11), srečanje pa je 
kljub enostranskemu rezultatu tra-
jalo uro in 40 minut. 

Za Blaža je bilo to drugo za-
poredno fi nale (po Qujingu), na 
zadnjih treh turnirjih je vknjižil kar 
11 zmag in le 3 poraze. Na novi 
ATP-lestvici je skočil za več kot 20 
mest – na 166. mesto!

Najboljše prihranila za 
konec - za fi nale

Boljše izhodišče od Blaža je 
imela 20-letna Tamara Zidanšek 
(171.), ki je bila v Santa Margheriti 
Di Pula na Sardiniji 3. nosilka. Naj-
več znanja je morala pokazati v 
četrtfi nalu, ko se je merila z vrstni-
co Veroniko Kudermetovo (190.). 
V drugem nizu se je v podaljšani 
igri soočila tudi z zaključno žogo 
Rusinje (5:6) … Vse ostalo je bilo 

lažje, vse do končne zmage na 
turnirju! 

Od februarja in nastopa za re-
prezentanco Fed Cup je Tamara 
v 21 dvobojih vknjižila 19 posamič-
nih in dve turnirski zmagi. Skupno 
je to že njena 15 v karieri med po-
sameznicami (še tri je dodala med 
dvojicami). 

»Po mini pripravljalnem obdob-
ju je bil to drugi zaporedni turnir, 
ki je bil iz večih vidikov zelo do-
ber. Tudi statistike posameznih 
dvobojev, ki veliko povedo, so 
boljše. Najboljše je Tamara poka-
zala v najtežjih trenutkih, proti 
Kudermetovi. Ker uporabljamo 
določeno metodologijo mentalne 
priprave za tri sete, se je logično 

najboljši tenis v celoti zgodil v fi -
nalu. Ta priprava najbolj osredo-
toči fokus takrat, ko je to najpo-
membneje. Je še nekaj rezerv, na 
katerih bova delala v prihodnjem 
tednu,« je iz juga Italije sporočil 
Zoran Krajnc. 

Dva tedna, dva fi nala
21-letna Nina Potočnik (457. na 

WTA) je bila na turnirju v Antalyji 
3. nosilka. Ta status je do fi nala 
povsem upravičila, saj je na štirih 
dvobojih skupno oddala le 14 iger! 
V fi nalu je lovila svojo tretjo zma-
go na turnirjih tega ranga, a je mo-
rala po zelo izenačenem dvoboju 
na koncu priznati premoč Varvari 
Flink (689.). Rusinja je bila lani že 
219. igralka sveta, po poškodbi pa 
se znova vrača proti vrhu. Nina si 
je sicer v dvoboju priigrala 14 bre-
ak priložnosti (izkoristila je štiri), 
Varvara pa le sedem, a jih je kar 
šest izkoristila. 

»Dva fi nala, pretekli teden med 
dvojicami in tokrat med posame-
znicami, sta pozitiven in vzpod-
buden rezultat, vendar sama igra 
in trenutna forma še nista na že-
lenem nivoju. Turnirja sta bila na-
menjena pripravam na peščeno 
sezono in prihajajočim turnirjem 
višjega ranga,« je sporočil Goran 
Djurdjevič, ki se je nato še pose-

bej dotaknil fi nala: »Nina je ime-
la tudi v fi nalu lepe možnosti za 
zmago, sam začetek je bil odličen 
(vodstvo 4:2). V nadaljevanju se je 
tekmica, nekdanja 2. igralka mla-
dinske lestvice ITF, boljše znašla 
v nekoliko vetrovnih razmerah in 
zasluženo zmagala.«

Slovenija - Turčija 3:2
Piko na i odličnim teniškim no-

vicam je konec tedna dodala tudi 
slovenska reprezentanca v Davi-
sovem pokalu, ki je v Portorožu s 
3:2 ugnala Turčijo. Ob dveh posa-
mičnih zmagah Aljaža Bedeneta 
je odločilno točko prispeval Nik 
Razboršek. To je bila njegova prva 
zmaga v Davisovem pokalu. 

Jože Mohorič
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Tenis � Mednarodni turnirji

Tudi iz majhnega Ptuja je mogoče do odmevnih zmag!

Nizozemec Jeff rey Herlings je 
dobil dirko svetovnega prvenstva 
v motokrosu v elitnem razredu 
MXGP v italijanski Pietramurati. 
Najboljši slovenski dirkač Tim Gaj-
ser je na dirki za VN Trentina po 
5. mestu v prvi in 8. v drugi vožnji 
končal na 7. mestu, skupno v SP 
pa je zdaj deveti.

Za Herlingsom, ki je po tej zma-
gi z maksimalnim izkupičkom 50 
točk tudi prevzel vodstvo v SP, 
ima deset točk naskoka pred tek-
meci, je bil tokrat drugi Belgijec 

Clement Desalle (42), tretji pa 
domačin Antonio Cairoli (40), sve-
tovni prvak iz lanske sezone.

Kvalifi kacijska vožnja v soboto 
slovenskima predstavnikoma ni 
prinesla veselja. Gajserja je že v 
prvem ovinku zadel sotekmova-
lec in povzročil skupinski padec. 
Gajser je začel povsem iz ozadja 
in si privozil 17. startni položaj na 
dirki.

Sončno vreme in več tisoč glas-
nih navijačev, med katerimi je bilo 
veliko Slovencev, so motokrosiste 

pospremili v lepo dirkaško nede-
ljo. Slovenski navijači, odeti v bar-
ve Tima Gajserja in Klemena Ger-
čarja, so ob progi Pietramurata 
znova zasedli zdaj že tradicionalni 
»slovenski ovinek«. Gajser je kljub 
slabšemu startnemu položaju za-
čel odlično. Vozil je na 4. mestu in 
držal stik s Francozom Romainom 
Febvrejem. Domačemu favoritu 
Cairoliju se je start povsem pone-
srečil, a je izkušeni Italijan do kon-
ca napredoval. Nekaj krogov pred 
koncem je prehitel še Gajserja, ki 
je prvo vožnjo končal na petem 
mestu. V ospredju je bil Jeff rey 
Herlings znova razred zase in je 
v prvi vožnji suvereno ugnal tek-
mece.

Tudi v drugo je bil suveren, 
čeprav je bil nekaj časa v ospred-
ju tudi Cairoli. Gajser se je v drugi 
vožnji znova zapletel na startu, a 
na srečo ni padel. Iz ozadja se je 
nato prebijal naprej, končal je na 
9. mestu.

Motokros � Dirka za SP v Italiji

»Od 1 do 10? Za sedmico.«

Challenger turnir v 
Panami (50.000 dolarjev 
+ H):

1. krog: Rola – Reilly Opelka 
(ZDA, 7.) 6:3, 6:1;

2. krog: Rola – Peter Torebko 
(Nemčija) 6:3, 6:2;

četrtfi nale: Rola – Yannick Han-
fmann (Nemčija, 3.) 3:6, 6:4, 6:4;

polfi nale: Rola – Andrea Collari-
ni (Argentina) 6:2, 6:3;

fi nale: Rola – Carlos Berlocq 
(Argentina, 4.) 2:6, 0:6. 

Rezultati VN Italije:
1. vožnja: 1. Jeff rey Herlings (NIZ), 2. Clement Desalle (BEL), 3. Roma-

in Febvre (FRA) ... 5. Tim Gajser (SLO);
2. vožnja: 1. Jeff rey Herlings (NIZ), 2. Antonio Cairoli (ITA), 3. Clement 

Desalle (BEL) .. 8. Tim Gajser, 22. Klemen Gerčar (oba SLO);
Skupno na dirki: 1. Jeff rey Herlings (NIZ) 50 točk, 2. Clement Desalle 

(BEL) 42, 3. Antonio Cairoli (ITA) 40 ... 7. Tim Gajser 29 (SLO) …

Skupno v SP: 
1. Jeff rey Herlings (NIZ) 191 točk, 2. Antonio Cairoli (ITA) 181 3. Cle-

ment Desalle (BEL) 145 ... 9. Tim Gajser (SLO) 77.

Nina Potočnik (ob njej je desno Veroniko Erjavec) je v Antalyji igra-
la v dveh zaporednih fi nalih, pretekli teden med dvojicami in nazad-
nje še med posameznicami. 

Foto: AMZS

Navijači na »slovenskem ovinku« so tudi tokrat glasno podpirali Tima Gajserja. 

»Če bi ocenjeval dirko od ena 
do deset, bi rekel sedem. Iz tek-
me v tekmo napredujem, je pa 
še veliko stvari, na katerih je tre-
ba delati. Gre pa na bolje. V drugi 
vožnji sem se skušal rešiti padca 
na startu, a je bilo neizogibno. Ni 

bil velik padec, so pa šli vsi mimo 
mene. Veliko mi pomenil ta pod-
pora, sploh v časih, ko ti ne gre 
vse po maslu. Navijači te dvignejo 
in dajo motivacijo. Morda to ni to, 
kar so pričakovali, a se vedno tru-
dim,« je nastop na dirki, ki jo prav 

zaradi navijačev lahko šteje skoraj 
za domačo, ocenil Gajser.

Naslednja preizkušnja SP bo na 
sporedu že konec tedna, ko se 
bodo dirkači merili v portugalski 
Aguedi.

sta

Foto: Črtomir Goznik

Blaž Rola je v Panami zaigral še v drugem zaporednem fi nalu chal-
lenger turnirjev. 

Zoran Krajnc in Tamara Zidanšek sta se skupaj veselila Tamarine 
15. turnirske zmage med posameznicami.

ITF-turnir v Turčiji (15.000 
dolarjev):

1. krog: Potočnik (3.) – Szabina 
Szlavikovics (Madžarska) 6:3, 6:1;

2. krog: Potočnik (3.) – Gebriela 
Mihaylova (Bolgarija) 6:1, 6:1;

četrtfi nale: Potočnik (3.) – Eka-
terina Vishnevskaya (Rusija, 8.) 
6:3, 6:1;

polfi nale: Potočnik (3.) – Petia 
Arshinkova (Bolgarija) 6:1, 6:3;

fi nale: Potočnik (3.) – Varvara 
Flink (Rusija, 7.) 4:6, 4:6.

ITF-turnir v Italiji (25.000 
dolarjev):

1. krog: Zidanšek (3.) – Martina 
Colmegna (Italija) 7:5, 6:1;

2. krog: Zidanšek (3.) – Kimber-
ley Zimmermann (Nizozemska) 
6:3, 6:4;

četrtfi nale: Zidanšek (3.) – Ve-
ronika Kudermetova (Rusija, 6.) 
4:6, 7:6(6), 6:4;

polfi nale: Zidanšek (3.) – 
Anastasia Zarycka (Češka) 6:2, 
3:6, 6:1;

fi nale: Zidanšek (3.) – Anastasia 
Grymalska (Italija) 6:3, 6:1.
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4. PODLEHNIK 14 6 3 5 28:24 21
5. GORIŠNICA 14 5 3 6 26:29 18
6. ROGOZNICA 14 6 5 3 32:20 17
7. ORMOŽ 14 5 2 7 28:31 17
8. DORNAVA 14 4 3 7 20:32 15
9. TRŽEC 14 4 1 9 22:38 13
10. POLSKAVA 14 2 1 11 17:43 7

2. liga MNZ Ptuj 
REZULTATI 11. KROGA: Lovrenc 

– Oplotnica 6:2 (3:2), Slovenja vas 
– Zavrč 0:8 (0:3), Leskovec – Haj-
doše 4:0 (1:0), Zgornja Polskava – 
Makole Bar Miha 3:1 (1:0).
1. ZAVRČ 10 10 0 0 60:8 30
2. LESKOVEC 10 8 0 2 39:18 24
3. ZG. POLSKAVA 10 5 2 3 29:25 17
4. MAKOLE BAR MIHA 9 5 1 3 28:19 16
5. LOVRENC 10 4 1 5 20:29 13
6. SLOVENJA VAS 10 4 0 6 17:33 12
7. HAJDOŠE 10 3 1 6 16:31 10
8. OPLOTNICA 10 0 2 8 15:37 2
9. MAJŠPERK ŠPAJZA 9 1 1 7 11:35 -2

Veteranske lige MNZ 
Ptuj

VETERANI 35 VZHOD
8. KROG: Podvinci – Markovci, 

Dornava – Borovci 3:2, Gorišnica – 
Grajena 1:4, Podlehnik – Tržec.

1. PODVINCI 7 7 0 0 34:9 21
2. GORIŠNICA 8 5 1 2 27:13 16
3. DORNAVA 8 5 0 3 17:14 15
4. GRAJENA 8 4 1 3 22:13 13
5. PODLEHNIK 7 2 3 2 11:8 9
6. MARKOVCI 7 2 0 5 10:24 6
7. BOROVCI 8 1 1 6 6:27 4
8. TRŽEC  7 0 2 5 8:27 2

VETERANI 35 ZAHOD
9. KROG: Hajdina – Gerečja vas 

0:0, Spodnja Polskava – Skorba 
1:1, Lovrenc – Leskovec 5:1.
1. HAJDINA 9 7 1 1 37:14 22
2. GEREČJA VAS 9 5 3 1 14:9 18
3. SKORBA 9 5 2 2 28:25 17

4. LOVRENC 9 3 1 5 11:13 10
5. LESKOVEC 9 2 1 6 10:19 7
6. SP. POLSKAVA 9 0 2 7 7:27 2

VETERANI 40
9. KROG: Pohorje Oplotnica – 

Zgornja Polskava 1:3, Majšperk – 
Videm, Hajdoše – Ormož 1:5.
1. ORMOŽ 9 5 2 2 26:14 17
2. VIDEM 8 4 3 1 21:15 15
3. ZG. POLSKAVA 9 4 3 2 22:19 15
4. HAJDOŠE VETERANI 9 4 0 5 16:24 12
5. MAJŠPERK 8 2 1 5 19:20 7
6. POHORJE OPLOTNICA 9 2 1 6 6:18 6

TP, JB, JM

Nogomet � Pokal Slovenije
POLFINALE, POVRATNA TEKMA: Aluminij – Gorica (četrtek, 12. 

4., ob 17.15) – prva tekma v Novi Gorici 1:2 za Aluminij.

1. SNL
ZAOSTALI TEKMI 20. KROGA, SREDA OB 15.00: Triglav – Mari-

bor; ČETRTEK OB 17.00: Rudar – Ankaran Hrvatini.

3. SNL sever
ZAOSTALA TEKMA: Videm – Šampion (sreda, 11. 4., ob 16.30)

Veteranske lige MNZ Ptuj
VETERANI +35 VZHOD
9. KROG, PETEK, 13. 4., OB 17.30: Grajena – Dornava, Borovci 

– Markovci, Podlehnik – Podvinci; OB 18.00: Tržec – Gorišnica. 
VETERANI +35 ZAHOD
10. KROG, PETEK, 13. 4., OB 17.30: Skorba – Lovrenc, Leskovec 

– Hajdina, Gerečja vas – Polskava. 
VETERANI +40
10. KROG, PETEK OB 17.30: Ormož – Majšperk, Videm – Pohor-

je Oplotnica, Zgornja Polskava – Hajdoše.

Rokomet � 1. B SRL (m)
22. KROG: Drava Ptuj – Rudar (sreda, 11. 4., ob 20.00 v dvorani 

Ljudski vrt).

Judo � Mednarodno prvenstvo za Pokal Ptuja
Judo klub Drava letos pripravlja že 31. zaporedno tekmovanje, 

ki privabi tudi številne tekmovalce iz tujine. Tekmovanje za Pokal 
Ptuja, ki sicer šteje tudi za Slovenski pokal za mlajše dečke in de-
klice do 12 let ter za mladince, mladinke in mlajše člane, članice, 
bo v športni dvorani Center na Ptuju, v soboto, 14. aprila 2018.

Tudi letos bo na sporedu tekmovanje cicibanov in cicibank, ki 
bo nadgrajeno z odprtim državnim prvenstvom za cicibane do 
osem in do deset let. To tekmovanje bo na sporedu v nedeljo, 15. 
4., prav tako v športni dvorani Center na Ptuju.

Finalne borbe v mladinski konkurenci so predvidene ob 11.30, 
za mlajše člane/ce pa ob 13.30. Uradno odprtje tekmovanja bo v 
soboto ob 10.00.

JM

Športni napovednik
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3. SNL sever: v tretje 
gre rado

REZULTATI 16. KROGA: Šampi-
on – Tehnotim Pesnica 2:2 (2:0), 
Zreče – Kety EMMI Bistrica 1:1 
(0:1), NK AjDAS Lenart – Fosilum 
Šentjur 1:2 (0:1), AS System Šmar-
je pri Jelšah – S.Rojko Dobrovce 
1:4 (1:1), NK Pohorje – Mons Cla-
udius 1:0 (0:0), Dravograd Avto 
Grubelnik – Dravinja 0:1 (0:1), Vi-
dem – Korotan Prevalje 3:0 (1:0).
1. DRAVOGRAD 17 13 3 1 47:13  42
2. ŠAMPION  17 9 7 1 41:15  34
3. ZREČE  18 9 3 6 43:22  30
4. DRAVINJA  16 8 6 2 27:13  30
5. TEHNO. PESNICA  17 8 5 4 24:18  29
6. KETY E. BISTRICA  17 7 5 5 22:21  26
7. MONS CLAUDIUS  17 6 5 6 22:28  23
8. VIDEM  17 6 3 8 25:32  21
9. POHORJE  17 6 3 8 21:3 5  21
10. S.R. DOBROVCE  16 5 1 10 25:33  16
11. ŠMARJE PRI J.  18 5 1 12 22:46  16
12. AJDAS LENART  15 5 0 10 18:32  15
13. FOSIL. ŠENTJUR  17 4 3 10 21:39  15
14. KOR. PREVALJE  17 4 1 12 19:30  13

VIDEM – KOROTAN 
3:0 (1:0)

STRELCI: 1:0 Krajnc (22.), 2:0 
Božak (74.), 3:0 Lovenjak (83.).

VIDEM: Mikić, Antolić, Kosta-
njevec, Adedoja, Koren, Hliš (od 
75. Bračič), Lovenjak, Krajnc (od 
86. Kovačič), Tement (od 84. Lon-
čarič), Božak, Plajnšek. Trener: 
Robert Hojnik.

Videm je v tretjem spomladan-
skem krogu na domačem terenu 
naposled dočakal prvo zmago. 
Rumeno-zeleni so svoje koroške 
tekmece odpihnili z visokih 3:0. Vi-
dem po 270 minutah igre spomla-
di še ni prejel zadetka ... Domačini 
so bili boljši in zasluženo slavili, 
sploh prvi polčas je minil v precej 
visokem ritmu.

Po uvodnem otipavanju so do-
mačini, kjer je glede na preteklo 
srečanje prišlo do nekaj sprememb 
v ekipi, prevzeli iniciativo in začeli 
vršiti pritisk na goste. Priložnosti, 
praktično vse so bile plod lepo iz-
delanih situacij, so se kar vrstile, 
toda na zadetek je moralo kakšnih 
150 gledalcev čakati do polovice 
prvega polčasa. Takrat je po »šolski 
akciji« po predložku Božaka z glavo 
zadel Krajnc – 1:0. V tem delu igre 
so še kar nekaj zelo lepih prilož-
nosti za domače zapravili Tement, 
Božak, Krajnc ter Hliš. Korošci v 
prvem polčasu niso resneje zapre-
tili vse do same končnice, prav v 
zadnji minuti pa so v eni akciji kar 
dvakrat stresli vratnico ... 

V nadaljevanju so modri takoj 
na začetku opravili nekaj menjav 
in zaigrali odločneje. Prevzeli so 
rahlo pobudo, domačini pa so se 

pomaknili nekoliko nazaj in pre-
tili iz protinapadov. Za goste je v 
51. minuti Kuzma z glavo streljal 
mimo gola, na drugi strani pa je 
deset minut zatem lepo prilož-
nost zapravil Hliš. Tempo igre, ki 
je bil v prvem polčasu predvsem 
na rovaš domačinov resnično na 
visoki ravni, je nato nekoliko pa-
del. Gostje so skušali napadati z 
visokimi podajami, rumeno-zeleni 
pa so to izkoristili in v dveh po-
tezah dokončno odločili zmago-
valca. Obe akciji sta bili bliskoviti 
in kot iz učbenikov, najprej je po 
asistenci Hliša zadel Božak, nato 
pa je odlični Hrvat podal do Lo-
venjaka, ki je postavil končni izid 
tekme – 3:0.

Videmčani so s prvo zmago utr-
dili svoj položaj v sredini lestvice, 
obenem pa so varovanci Roberta 
Hojnika z nedeljsko zmago dobili 
potrditev, da zmorejo. Videm ča-
kata še dve zaporedni ligaški tek-
mi doma, najprej zaostala v sredo 
s Šampionom, nato pa še v nede-
ljo z Zrečami. Priložnost za pove-
čanje točkovnega izkupička se zdi 
kot naročena ... 

Superliga: Cesar odločil 
v Cirkulanah

REZULTATI 14. KROGA:
Središče ob Dravi – Hajdina 1:3 

(0:1); strelci: 0:1 Ornik (27.), 1:1 Sa-
kelšek (60.), 1:2 Štumberger (83.), 
1:3 Štumberger (89.);

Gerečja vas – Podvinci 0:0;
Cirkulane – Bukovci 2:1 (0:0); 

strelca: 1:0 B. Cesar (50.), 2:0 B. 
Cesar (86.), 2:1 Medved (90.);

Pragersko – Apače 0:0;
Stojnci – Markovci 1:0 (1:0); 

strelec: 1:0 S. Meznarič (28.).

Derbi 14. kroga Superlige je bil 
odigran v Gerečji vasi, kjer so ak-
tualni prvaki lige gostili Podvince. 
Mreži sta mirovali, vijoličasti pa 
tako niso zmagali niti v drugem 
spomladanskem poskusu. Števil-
no občinstvo v Cirkulanah je nav-
dušil predvsem Blaž Cesar, ki je 
zadel dvakrat in določil zmagoval-
ca. Hajdina je zahvaljujoč dvema 
zadetkoma Tomija Štumbergerja 
v sami končnici tekme v gosteh 
zlomila Središče in se zavihtela 
na 5. mesto na lestvici, ki prinaša 
končnico za prvaka. Apače v gos-
teh niso uspele zlomiti odpora 
domačega Pragerskega, medtem 
ko je lokalni derbi v Stojncih med 
domačim moštvom in Markovci 
pripadel domačinom, ki so pred 
številnim avditorijem občinstva 
slavili minimalno zmago. Ta jih je 
izstrelila na sam vrh prvenstvene 
lestvice …
1. STOJNCI 14 8 3 3 23:15 27
2. CIRKULANE 14 8 2 4 28:16 26
3. GEREČJA VAS 14 7 3 4 22:17 24
4. PODVINCI 14 6 5 3 24:13 23
5. HAJDINA 14 5 6 3 28:24 21
6. BUKOVCI 14 5 6 3 27:23 21
7. APAČE 14 6 2 6 24:23 20
8. SREDIŠČE 14 5 1 8 20:31 16
9. MARKOVCI 14 2 3 9 16:32 9
10. PRAGERSKO 14 0 5 9 19:37 5

1. liga MNZ Ptuj: derbi 
Skorbi

REZULTATI 14. KROGA: Ormož 
– Dornava 5:1 (3:1), Rogoznica 
– Polskava avtop. Grobelnik 3:1 
(1:0),Grajena – Skorba 2:4 (1:1), 
Tržec – Podlehnik 0:4 (0:1), BOČ 
Poljčane – Gorišnica 0:3 (0:2).
1. SKORBA 14 11 1 2 44:24 34
2. BOČ POLJČANE 14 7 4 3 30:17 25
3. GRAJENA 14 8 1 5 46:35 25

Nogomet � 3. SNL sever, lige MNZ Ptuj

Stojnci z zmago na lokalnem derbiju na vrh

Foto: Črtomir Goznik

Z zmago v lokalnem derbiju moštev iz občine Markovci so v Stojncih slavili domačini.

Prejšnji četrtek je v hotelu Ro-
škar v Hajdošah potekala redna 
letna skupščina MNZ Ptuj. Priso-
tnih je bilo 32 delegatov (od 52) iz 
klubov MNZ Ptuj. 

V sklopu načrta dela za letos 
velja izpostaviti predvsem vode-
nje 3. SNL sever in številne prire-

ditve ob 40-letnici MNZ Ptuj. Sam 
vrstni red skupščine, zajet v deve-
tih točkah, je potekal ekspresno 
hitro, najbolj zanimiva in tudi slav-
nostna pa je bila zaključna točka, 
kjer je šest prejemnikov – zaslu-
žnih nogometnih delavcev – pre-
jelo priznanja. Priznanja MNZ Ptuj 

so tako letos prejeli Jože Vidovič, 
Boštjan Zemljarič in Ivo Ogrinc, 
medtem ko so plaketo MNZ Ptuj 
prejeli Nani Franc Matjašič, Go-
razd Černila in Boris Perger. Po 
sami skupščini je sledil še posvet 
s klubi MNZ Ptuj.

tp

Nogomet � Skupščina MNZ Ptuj

40-letnica prinaša obilo izzivov

Foto: TP

Prejemniki priznanja in plaket MNZ Ptuj
Foto: Črtomir Goznik

Nogometaši Vidma tudi v tretji tekmi spomladanskega dela sezone niso prejeli zadetka.
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V Ljutomeru že deset let delu-
je Društvo za pomoč pri upo-
kojevanju. Namenjeno je vsem 
sedanjim, pa tudi bodočim upo-
kojencem, ki se med drugim so-
očajo s problematiko manjkajoče 
pokojninske dobe. Z nasveti so 
na voljo uporabnikom iz celotne 
Slovenije, na njih se obračajo tu-
di ljudje iz Kopra, Nove Gorice, 
Ljubljane, Kranja, Maribora, Ptu-
ja in Murske Sobote. Kot pojas-
ni predsednik društva Jože Jandl, 
upokojence najbolj zanima, zakaj 
pokojnine rastejo za tako majhen 
delež, vendar kot društvo na to ni-
majo vpliva, saj o tem odločajo 
drugi. Za primerjavo ponudi po-
datek: januarja 2013 je pokojni-
na znašala 497,74 evra, januarja 
2018 pa 509,00 evra. Tako se je 
pokojnina v petih letih povišala za 
11,26 evra oziroma 2,2 %, kar je 
0,5 % na leto.
''Najpogosteje se na nas obrača-
jo skupine, kot so družinski člani 
zavarovancev starostnega zava-
rovanja kmetov, ki so v času ve-
ljavnosti zakona o starostnem 
zavarovanju kmetov v letih 
1972–1984 delali na kmetijah 

in se po tem zakonu niso mog-
li pokojninsko in invalidsko zava-
rovati. Sedaj jim ta pokojninska 
doba manjka pri upokojitvi. Ta 
pokojninska doba se prizna prev-
zemnikom kmetije in družinskim 
članom, ki so bili takrat lastniki, 
solastniki, zakupniki ali uživalci 
kmetijskega zemljišča, večjega 
od 1 ha, vendar večina ni bila la-
stnik ali solastnik tega zemljišča. 
Številni so dejansko imeli status 
uživalca kmetijskega zemljišča, 
pa se tega ne zavedajo. Pri do-
kazovanju zakupnega razmerja 
pa ZPIZ zahteva pisno zakupno 
pogodbo, vendar je po ustalje-
ni sodni praksi tudi ustno skle-
njena zakupna pogodba glede 
kmetijskega zemljišča veljavna, 
če je izpolnjena v celoti ali v pre-
težnem delu,'' pojasni Jandl in 
doda, da tudi za pridobitev ozi-
roma ustanovitev in preneha-
nje statusu uživalca kmetijskega 
zemljišča ni potrebna pisna obli-
ka. Torej se zakupnika in užival-
ca kmetijskega zemljišča lahko 
dokaže s pričami brez kakršni-
koli pisnih dokazov oziroma li-
stin.

Pri zaposlenih prevzemnikih je 
problem v tem, da v času vložitve 
zahteve za priznanje zavarovalne 
dobe niso zavarovani na podlagi 
opravljanja kmetijske dejavnosti, 
kar je tudi pogoj za priznanje po-
kojninske dobe, ali niso formalni 
prevzemniki kmetij, kmetijsko de-
javnost pa dejansko opravljajo. V 
takšnih primerih je možnost uve-
ljavitve te pokojninske dobe le v 
primeru, če so bili v času do leta 
1984 lastniki, solastniki, zakupni-
ki ali uživalci kmetijskega zemljiš-
ča, večjega od 1 ha.

Pokojninska doba 
samo za lastnike 
kmetij
Jože Jandl ob tem pojasni: »Do 
leta 1984 pokojninsko in invalid-
sko zavarovanje kmetov ni bilo 
zakonsko urejeno. Do takrat je od 
leta 1972 do 1984 veljal zakon o 
starostnem zavarovanju kmetov, 
po katerem je pokojninska doba 
pripadala samo lastniku kmeti-
je, preostali družinski člani se po 
tem zakonu niso mogli pokojnin-
sko in invalidsko zavarovati.

To pomanjkljivost je v letu 1983 
poskušal odpraviti ZPIZ/83, ven-
dar je za priznanje takratne po-
kojninske dobe zahteval, da je bil 
družinski član v tistem obdobju 
lastnik ali solastnik kmetijskega 
zemljišča, večjega od 1 ha, kar 
pa večina družinskih članov ni bi-
la. Na ta način jim je bila ta pravi-
ca do pokojninske dobe odvzeta. 
Pogoj lastništva 1 ha kmetijskega 
zemljišča je diskriminacijski in po-
meni kršitev enakopravnosti pred 
zakonom po 14. členu Ustave RS, 
za katerega si bomo prizadevali, 
da se spremeni. To določilo na-
mreč številnim našim ljudem ne 
priznava njihovega dela na kme-
tijah v pokojninsko dobo. Med-
tem pa se še danes po 134. členu 
ZPIZ-2 upoštevajo obdobja, za 
katera niso bili plačani pokojnin-
ski prispevki v pokojninsko dobo, 
že v primeru, če so bili samo ob-
računani.
Poleg tega je pogoj za priznanje 
navedene pokojninske dobe sicer 
tudi v tistem času zakup ali uživa-
nje kmetijskega zemljišča, večje-
ga od 1 ha, vendar so postopki 
birokratsko zahtevni in tako zas-

tavljeni, da se ljudje zanje ne od-
ločajo.«

Postopki, dolgi tudi 
pet let
Postopki se vlečejo različno dol-
go. ''S posameznimi uporabniki 
zadevo rešujemo tudi po pet let 
ali še dlje, saj država za državlja-
ne uporablja strategijo zavlače-
vanja, kar pomeni neutemeljene 
pritožbe, revizije, lovljenje skraj-
nih rokov in zapoznelo odgovarja-
nje na vloge,'' je oster Jandl.
Kontakt s predstavniki Društva 
za pomoč pri upokojevanju dru-
štvom je najenostavneje vzposta-
viti preko obrazca za brezplačno 
preveritev možnosti za uvelja-
vljanje pokojninske dobe, ki ga 
najdete na spletni strani www.
drustvo-upokojitev.lrf-Pomurje.
si. Kot pojasni predsednik Jandl, 
na osnovi obrazca ocenijo, ali je 
postopke smiselno peljati naprej.  
Kdor bi želel pomoč, pa lahko na 
elektronski naslov drustvo.upoko-
jitev@gmail.com ali na društvo, ki 
ima sedež v Aškerčevi ulici 21 v 
Ljutomeru, pošlje tudi pismo, v 
katerem predstavi svoj problem.

Največ težav pri upokojevanju imajo kmetje

na starost pomislimo v mladosti

Kolofon
Priloga 

Varna starost, 
10. april 2018:

Urednik priloge: 

Jože Mohorič

Fotografije: 
Črtomir Goznik

Avtorji prispevkov:
Natalija Škrlec, 
Jože Mohorič, sta, 
Lekarne Ptuj

Lektoriranje: 

Lea Skok Vaupotič

Tehnično urejanje:

Patricija Majcen

Trženje: 

Marketing družbe Radio 
Tednik Ptuj
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VARNA STAROST, oglasna priloga Štajerskega tednika

Marko je star 35 let in sprašuje, 
kje se splača rentno varčevati za 
njegovo dodatno pokojnino. Od 
svoje mesečne neto plače 1.000 
EUR je pripravljen dati na stran 
100 EUR vsak mesec. S prijate-
lji se večkrat pogovarjajo o tej te-
matiki, niso pa prepričani kako in 
koliko naj varčujejo za svojo pri-
hodnost. Odgovor nam je poda-
la direktorica FINANČNE HIŠE, 
mag. Karmen Darvaš Šega.

Do cilja tudi z 
majhnimi zneski
»Razveseljuje me dejstvo, da 
mladi razmišljajo o rešitvi svoje-
ga pokojninskega problema, kaj-
ti če bodo začeli varčevati kmalu 
okrog tridesetega leta, bodo z 
majhnimi zneski in z izbiro ustre-
znega varčevalnega produkta do-
segli svoj cilj: imeli bodo dostojne 
prihodke tudi po 65. letu starosti. 
Če bodo to odločitev prelagali na 
kasnejše obdobje in se bodo od-
ločili za pokojninsko varčevanje 
šele po 45. letu starosti, bodo 
morali vsak mesec za ta namen 
odvajati veliko višje mesečne 
zneske, ki pa si jih velika večina 
ljudi ne more privoščiti. Kdo pa 
lahko nameni več kot 30 % svo-
je plače za pokojnino? Javne po-
kojnine bodo znašale zgolj 50 % 
neto plače, za dos tojno preživet-
je pa bomo takrat potrebovali 
vsaj 70 % današnjih prihodkov. 
Torej bomo morali sami prihra-
niti 20 % mesečne pokojnine, če 
bomo želeli preživeti stara leta 
na dostojen način. To pa ne po-
meni niti približno, da bo starost 
brezskrbna. Za brezskrbno sta-
rost potrebujemo veliko več.

Marku bi najprej svetovala, da 
si izdela pokojninski načrt, s po-
močjo katerega bo ugotovil, 
koliko dejansko naj mesečno var-
čuje, koliko bo prejemal doda-

tne rente iz varčevanj in kateri 
produkt bi najbolj ustrezal nje-
govemu naložbenemu profilu. 
Pomembno je, da se odloča za 
takšne varčevalne produkte, ki 

mu bodo omogočali izplačevanje 
mesečne rente do smrti. Če pa 
se omejim na njegovo vprašanje, 
kam naj gre s 100 evri na mesec, 
predlagam, da znesek razdeli na 
dva dela. Če mu delodajalec ne 
plačuje drugega stebra, predla-
gam, da izkoristi davčno olajšavo 
pri dohodnini in 50 EUR nameni 
za varčevanje v drugem pokoj-
ninskem stebru. Davčno olajša-
vo, ki bi jo prejel, torej vrnjeno 
dohodnino, predlagam, da ople-
meniti v donosnih vzajemnih del-
niških skladih, ki so transparentni 
in razpršeni. Tako bi namenjal za 
svojo pokojnino še več denarja. 
In sicer denar, ki bi mu ga drža-
va vrnila skozi dohodnino, bi vla-
gal v domače vzajemne sklade. 
Predlagam globalno razpršene 
delniške vzajemne sklade.

Iskanje naložb z 
višjimi letnimi donosi
Ker je Marko mlad in šteje še 30 
let do upokojitve, predlagam, da 
drugih 50 EUR vlaga v naložbe-
no varčevanje v tuje vzajemne 
delniške sklade. Naložbeno var-
čevanje mu naj omogoča, da bo 
lahko varčevanje kadarkoli spre-
menil v garantirano obliko in da 
bo lahko kadarkoli brez stroškov 
in brez obdavčitve preusmerjal 
naložbeno politiko iz bolj dono-
sne in dinamične v bolj konzer-
vativno in varnejšo obliko. To bo 
pomembno kasneje, ko se bo 
bližal upokojitvi, da ne bo s pri-
hranki prevzemal prevelikega na-
ložbenega tveganja. Do takrat je 
pomembno, da varčuje po čim 
višjih letnih donosih in da zasle-
duje od 6% do 8% letne donose. 
To pa lahko doseže v delniških 
naložbah. Naj izbere globalno 
razpršene naložbe in svetovno 
priznane družbe, ki spadajo med 
največje na svetu. Če bi želel 
sam spremljati dogajanja na ka-
pitalskih trgih, je lahko drznejši 
in izbere za 30% regijsko ali pa-
nožno omejene naložbe, za ka-
tere verjame, da bi mu prinesle 
na krajše obdobje višje donose. 

Recimo v tem času tehnologija 
in tehnološka podjetja? Ko pa v 
določenem obdobju te naložbe 
nimajo več potenciala, jih pre-
usmeri v druge. Opozarjam, da 
naj zgolj z manjšim deležem vla-
ga v bolj tvegane oblike, nikakor 
pa ne z večjim zneskom od 30 
EUR.

Rentno zavarovanje
Nekateri mladi kljub mladosti in 
dolgemu obdobju do upokojitve 
ne želijo prevzemati naložbene-
ga tveganja. Želijo varčevati var-
no, četudi bodo deležni zgolj 
2,5% do 3,5% obresti na leto. 
Njim bi svetovala, da polovico 
mesečnega zneska namenijo v 
drug steber v zajamčeno obliko, 
drugo polovico pa v zajamče-
no rentno zavarovanje v okviru 
tretjega stebra. Če Marko spa-

da v to skupino ljudi, predlagam 
rentno zavarovanje z jamstvom 
glavnice in obresti. Ta polica mu 
bo omogočala izplačevanje do-
smrtne mesečne rente. Če bi 
varčeval 100 EUR v tej polici, 
bi pri 3,5% letnem obrestova-
nju od 65. leta naprej prejemal 
197 EUR mesečno do smrti ali 
290 EUR za obdobje 20 let do 
85. leta svoje starosti. Ker so te 
oblike varčevanj manj donosne 
in morda pripisane obresti ne bi 
pokrile niti inflacije v določenih 
obdobjih, predlagam, da vsak 
varčevalec vključi indeksacijo, 
da se mu prihranki valorizirajo z 
inflacijo.
Predlagam, da si Marko uredi 
varčevanja preko direktne bre-
menitve svojega bančnega raču-
na, saj bo le-tako varčeval redno 
in pravočasno.

2

Marko želi za pokojnino varčevati 100 EUR mesečno

NOVO! 
Drugo mnenje 
priznanih zdravnikov.

Zaživi življenje!

080 11 10www.as.si

Mag. Karmen Darvaš Šega, www.fi nancnahisa.si 
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ALI STE ŽE VKLJUČENI V DODATNO 
POKOJNINSKO ZAVAROVANJE?
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V Sloveniji smo pričeli z varčevanjem za doda-
tno pokojnino leta 2000 s pokojninsko refor-
mo, ki je na novo uredila dodatno pokojninsko 
zavarovanje v drugem pokojninskem stebru. 
Drugi steber je država uvedla zaradi zniževanja 
pravic iz obveznega pokojninskega zavarova-
nja (podaljševanje upokojitvene starosti in zni-
ževanje pokojninske osnove). 

je razmerje med plačniki prispevkov za pokoj-
ninsko zavarovanje in prejemniki pokojnin od 
leta 2000 poslabšalo od 1,73 v letu 2000 na 
1,49 v letu 2017 ali za 14 odstotkov, je nujno 
in samoumevno, da varčujemo za dodatek k 
pokojnini.
Za mlade je pomembno in smiselno varčevanje 
od prvega dne zaposlitve v drugem ali tretjem 

devanja kažejo, da bo število upokojenih pribli-
žno enako številu delovno aktivnih.

Demografskim podatkom lahko dodamo še 
pričakovano življenjsko dobo, kjer strokovnja-
ki ocenjujejo, da se ob rojstvu ženske, rojene 
leta 2015, pričakuje 83,4 leta življenja, za mo-
škega, rojenega 2015, pa 77,7 leta. Ocena pri-
čakovane življenjske dobe ženske, rojene leta 
2030 je 85,7 (v 15-ih letih se pričakuje po-
daljšanje za 2,3 leta) ter moškega, rojene leta 
2030 80,4 (podaljšanje pričakovane življenja 
za 2,7 let) (vir: www.stat.si/StatWeb/News/
Index/6584).

Slika 1: Razmerje med povprečno neto plačo in pokojnino od leta 2000 do 2017

Razmerje med neto plačo in neto starostno po-
kojnino se od leta 2000 znižuje. V letu 2017 je 
neto starostna pokojnina dosegla 55 odstot-
kov povprečne neto plače. Padec prihodkov 
pri posamezniku, ki je v letu 2017 prejemal 
povprečno neto plačo v višini 1.130 evrov je 
več kot 500 evrov mesečno ali 45 odstotkov. 

Cilj je, da v drugem stebru varčujemo vsi za-
posleni, ki plačujemo prispevke za pokojninsko 
in invalidsko zavarovanje, vplačila se zbirajo na 
osebnih računih posameznika za čas zaposli-
tve, plačnik je lahko podjetje ali posameznik. 
Varčevanje v drugem stebru je dodatno spod-
bujeno z davčno olajšavo za vplačila, do katere 
je upravičen plačnik.

Plačnik delodajalec
Delodajalec, ki pristopi k dodatnemu pokoj-
ninskemu zavarovanju, omogoči vplačevanje 
premij vsem zaposlenim, ki so avtomatko 
vključeni v dodatno pokojninsko zavarovanje. 
Premija, ki jo lahko plačuje delodajalec, zna-
ša najmanj 20 evrov mesečno (ali 240 evrov 
letno) ter največ 5,844 odstotka bruto plače 
posameznika, vendar ne več kot 234,92 evrov 
mesečno (ali 2.819,09 evrov letno). V kolikor 
je premija višja od omenjenih zneskov, ni de-
ležna oprostitve plačila davkov in prispevkov 
ter jo je treba obrutiti. Premija v omenjenih 
zneskih predstavlja davčno olajšavo in znižuje 
osnovo za davek od dohodka pravnih oseb ali 
osnovo za izračun dohodnine od dohodka iz 
dejavnosti.

Plačnik posameznik
Posameznik, ki pristopi k individualnemu po-
kojninskemu zavarovanju, lahko sam vplaču-
je premije na osebni pokojninski račun in je 
pri tem deležen dodatne spodbude - davčne 
olajšave. Davčno olajšavo uveljavlja pri izra-
čunu dohodnine, saj skupna vplačila v letu 
znižujejo osnovo za dohodnino. Višina vplačil 
ni omejena, je pa omejena davčna olajšava, 
ki se prizna posamezniku, če znaša  vplačilo 
največ 5,844 odstotka bruto plače in ne več 
kot 2.819,09 evrov letno (234,09 evrov me-
sečno).

Kdo in zakaj varčevati za 
dodatno pokojnino 
Varčevanje za dodatno pokojnino je primer-
no, morebiti celo nujno, ne samo za srednjo, 
temveč tudi za mlajše generacije, ki vstopajo 
na trg dela. Kot je znano, imamo v Sloveniji 
pri obveznem pokojninskem zavarovanju tako 
imenovani pretočni pokojninski sistem. To po-
meni, da so plačani prispevki od in na plače za 
pokojninsko zavarovanje takoj namenjeni za iz-
plačevanje tekočih pokojnin za upokojence. Pri 
povprečni bruto plači, ki znaša 1.659 evrov za 
januar 2018, znašajo plačani prispevki za po-
kojninsko in invalidsko zavarovanje 404 evre in 
so takoj namenjeni za izplačilo pokojnin seda-
njim upokojencem. Če pri tem dodamo, da se 

pokojninskem stebru. Trditev lahko podkrepi-
mo s podatki o slovenski starostni piramidi, 
ki kaže, da bo število upokojencev naraščalo, 
število delovno aktivnih pa bo približno enako 
kot število upokojenih. Posameznik trenutno 
prispeva od  bruto plače 24,35 odstotkov kot 
prispevek za pokojninsko in invalidsko zavaro-
vanje v prvi pokojninski steber.

Kot lahko razberemo iz slike 2, je srednja po-
pulacija, ki je imela leta 2017 25 ali več let, 
številčnejša od otrok, starih do 25 let. Čez 20 
let bodo ti otroci delovno aktivni prebivalci, ki 
bodo prispevali k pokojninam sedanji srednji 
generaciji (ki bo čez 20 let upokojena). Predvi-

Slika 2: Število prebivalcev po starosti in 

spolu leta 2017 in projekcija leta 2050

Vir: www.stat.si/PopPiramida/Piramida2.asp

Slika 3: Upokojitvena starost osebe stare 20 

let, ki prvič vstopa na trg dela leta 2016, po 

obstoječi zakonodaji

Varčevanje za dodatno pokojnino, ki jo ponuja 
drugi pokojninski steber, je priporočljivo, če ne 
njuno, saj se delovno aktivno prebivalstvo, ki 
plačuje prispevke za pokojninsko zavarovanje,  
zmanjšuje, hkrati pa se podaljšuje pričakova-
na življenjske doba prebivalstva. Tudi iz vsako-
dnevne prakse lahko ugotovimo, da poznamo 
vedno več ljudi stari 90 ali več let.

V letu 2017 je OECD objavil publikacijo Po-
kojnine na kratko (Pension at Glance 2017), v 
kateri zasledimo mnogo podatkov o Sloveniji 
(publikacija je dostopna na spletu na: https://
www.oecd-ilibrary.org/finance-and-invest-
ment/oecd-pensions-at-a-glance_19991363). 
Med mnogimi podatki lahko prika-
žemo sliko o upokojitveni starosti 
po sedaj veljavi zakonodaji za ose-
bo, staro 20 let, ki leta 2016 prvič 
vstopi na trg dela. Po sedanji sloven-
ski ureditvi se bo oseba upokojila 
okrog leta 2060 pri 60-ih letih, kar 
je najmanj med prikazanimi drža-
vami. Najvišjo upokojitveno starost 
imajo Danci, 74 let.

Kako se vključiti v 
varčevanje za dodatno 
pokojnino
K varčevanju za dodatno pokojnino 
lahko pristopijo vsi, ki so zaposleni in 
plačujejo prispevke za pokojninsko 
zavarovanje v okviru plače. Podjetja 
in samostojni podjetniki spodbujajo 
varčevanje že od leta 2000. Več kot 
96 odstotkov osebnih računov je 
sklenjenih kot kolektivno zavarova-
nje, kar pomeni, da del ali celotno 
vplačilo izvaja delodajalec. Po za-
dnjih uradnih podatkih (konec leta 
2016) je v Sloveniji privarčevanih 
za okrog 2,1 milijarde evrov sredstev ali 4.035 
evrov ima na osebnem računu posamezni za-
varovanec (vir: http://www.mddsz.gov.si/si/
delovna_podrocja/delovna_razmerja_in_pra-
vice_iz_dela/pokojninsko_in_invalidsko_zava-
rovanje/dodatno_pokojninsko_zavarovanje/).

K varčevanju mladih lahko veliko prispevajo 
tudi podjetja, v katerih se zaposlujejo. Podje-
tja od leta 2013 avtomatsko vključujejo nove 
zaposlene v dodatno pokojninsko zavarovanje, 
kar je omogočil ZPIZ-2. To pomeni, da je vsak 
novi zaposleni vključen v varčevanje, ki traja 
do upokojitve. Podjetje ali podjetnik, ki vplaču-
je premije za svoje zaposlene, ima pri davku od 
dohodka pravnih oseb ali pri napovedi dohod-
ka iz dejavnosti ugodnosti, ker lahko uveljavlja 
vplačane premije kot davčno olajšavo, ki znižu-
je osnovo za plačilo davka od dobička.

Vplačilo premije kot dodatna 
ugodnost ali konkurenčna 
prednost
Varčevanje za pokojnino je lahko tudi konku-
renčna prednost delodajalca pred konkurenti 
na trgu dela, saj lahko predstavljajo vplačila do-
datek ali bonus k redni plači. Delodajalci imajo 
priložnost privabljanja novih zaposlenih v za-
poslitev tudi s ponudbo maksimalnega vpla-
čila za dodatno pokojninsko zavarovanje na 
osebni račun bodočega zaposlenega (5,844 
% bruto plače) za celotno obdobje zaposlitve. 
Maksimalno mesečno vplačilo za zaposlene-
ga s povprečno slovensko bruto plačo znaša 
okrog 97 evrov (1.629 bruto na mesec), kar 
pomeni 1.164 evrov letno na osebnem raču-
nu posameznika. V celotni delovni dobi lahko 
privarčujemo do 100.000 evrov za dodatno 
pokojnino.

Pokojninski varčevalni načrt
Pokojninski varčevali načrt si lahko sestavi 
vsak posameznik (tudi v sodelovanju s stro-
kovnjaki) in predstavlja varčevanja za dodatno 
pokojnino v skladu z življenjskim ciklom po-
sameznika. Z drugimi besedami, posameznik 
varčuje glede na svojo starost. Posamezniki 
lahko izbiramo varčevanje za dodatno pokojni-
no v skladu z naložbeno politiko zagotavljanja 
zajamčenega donosa ali v skladu z naložbeno 
politiko življenjskega cikla posameznika. 

Varčevanje v skladu z naložbeno politiko ži-
vljenjskega cikla posameznika pomeni, da 

prične posameznik (sam ali v sodelovanju s 
podjetjem) vplačevati mesečne premije za 
dodatno pokojninsko zavarovanje od začetka 
zaposlitve do upokojitve – celotno aktivno de-
lovno dobo. Vplačane premije se avtomatsko 
razporejajo v sklad, ki je namenjen posamezni-
ku glede na njegovo starost, torej vsem, ki so 
stari do 45 let, se vplačila razporedijo v dina-

mični sklad, ki ima več kot 60 % sredstev nalo-
ženih v višje tvegane finančne instrumente (na 
primer delnice). Mlajši posamezniki lahko pre-
vzemajo višja tveganja, saj jim do upokojitve 
manjka še precej let, z varčevanjem v delniških 
naložbah pa so lahko doseženi donosi višji. 

Ko posameznik dopolni 45 let, se nova vplačila 
avtomatsko razporedijo v uravnoteženi sklad, 
ki je namenjen posameznikom, starim med 45 
in 55 let. V tem skladu so naložbe, z vidika tve-
ganja finančnih instrumentov, uravnotežene, 
kar v praksi pomeni, da so uravnoteženo raz-
porejene v lastniške in dolžniške vrednostne 
papirje. 

Po dopolnitvi 55 let se vplačila avtomatsko raz-
poredijo v zajamčeni sklad, kjer večino naložb 
predstavljajo nizko tvegani finančni instrumen-
ti (npr. obveznice).

Ker pa posameznik z vplačili premij tudi zbira 
sredstva na svojem osebnem pokojninskem 
varčevalnem računu, se sredstva, ob izpolni-
tvi starostne meje za prehod v sklad z nižjim 
tveganjem, prenesejo ob izpolnitvi določenih 
pogojev (model za prenos sredstev je opisan v 
Pravilih upravljanja, ki so dostopna na https://
www.sava-pokojninska.si/sl-si/zavarovanja/
upravljanje/zivljenski-cikli/) ali na zahtevo po-
sameznika.

Pomembno je vedeti, da le zajamčeni sklad za-
gotavlja jamstvo vplačil, povečanih za zajam-
čeni donos in za ta sredstva zavarovanec ne 
prevzema naložbenega tveganja, saj je izpla-
čilo vedno enako vsaj zajamčenim sredstvom.

Posameznik, star do 45 let, lahko izbere ali di-
namični (avtomatska vplačila) ali uravnoteženi 
ali zajamčeni sklad, odločitev lahko spremeni 
enkrat letno. Posamezniki, stari med 45 in 55 
let, lahko izberejo med uravnoteženim (av-
tomatska vplačila) ali zajamčenim skladom, 
medtem ko starejši od 55 let varčujejo le v 
zajamčenem skladu in nimajo možnosti izbire 
naložbene politike.

Vključimo se v varčevanje za dodatno pokojni-
no in že danes poskrbimo za dobro finančno 
kondicijo v prihodnosti.

dr. Mojca Gornjak 

pooblaščenka uprave 

Sava pokojninska družba, d.d.

VARNA STAROST, oglasna priloga Štajerskega tednika
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V Domu upokojencev Ptuj smo 
septembra 2017 začeli izvajati 
program »Skupaj proti demen-

ci«. Program je oblikovan na pod-
lagi javnega razpisa Ministrstva 
za zdravje in traja za razpisano 
obdobje dveh let, do novembra 
2018. Je trajnostno naravnan z 
namenom izboljšanja nabora sto-
ritev in kompetenc delavcev v ve-
rigi oskrbe za osebe z demenco 
v različnih okoljih, k osveščanju 
ter izobraževanju oseb z demen-
co, njihovih svojcev, skrbnikov in 
prostovoljcev ter drugih deležni-
kov in k zmanjšanju regionalnih 
razlik.
Program povezuje različne izva-
jalce storitev v regiji – Dom upo-
kojencev Ptuj (DUP), ki je nosilec 
programa, in sedem partnerjev: 
Zdravstveni Dom Ptuj, Pokrajin-
sko zvezo društev upokojencev 
Spodnje Podravje (PZDU), Spo-
minčico – Alzheimer Slovenija, 
Slovensko združenje za pomoč 
pri demenci, Center za socialno 
delo Ptuj (CSD), Inštitut za social-
no psihiatrijo in psihotravmatolo-
gijo (ISPP), Splošno bolnišnico dr. 
Jožeta Potrča Ptuj in Društvo Op-
timisti Ptuj. 
V okviru programa je v prvi fazi, 
oblikovan in natisnjen priročnik, 
ki bo v pomoč vsem, ki se sooča-
mo s to kruto boleznijo tako na 
delu ali doma z obolelim. Prejme 
ga lahko vsak, ki ga potrebuje ali 
želi na vsaki od planiranih aktiv-
nosti programa.
V okviru programa potekajo iz-
obraževanja, delavnice in uspo-
sabljanja strokovnih delavcev in 
sodelavcev, v verigi zdravstvene 
oskrbe za osebe z demenco pri 
izvajalcih zdravstvenih, socialno-
varstvenih in drugih storitev za 
starejše ter laične javnosti, da bi 
oblikovali demenci prijazno lokal-

no okolje. Osveščamo o znakih in 
poteku bolezni, jo skušamo do-
dobra spoznati in se naučiti z njo 
tudi živeti.
Izobraževanja in delavnice, ki so 
v večjem številu že uspešno iz-
vedene v 19 občinah spodnjega 
Podravja, kjer biva 86.722 prebi-
valcev, in širše, kjer je bilo zaje-
tih veliko število zainteresiranih 
v okviru DU, v izvedbi PZDU, in 
po katerih podatkih je na tem ob-
močju 11.200 starejših nad 69 
let. PZDU je na podlagi evalva-
cije izobraževanj pripravil nabor 
zainteresiranih za izvajanje pro-
stovoljskega dela za obolele ali za 
pomoč njihovim svojcem.
Poseben poudarek namenjamo 
pridobivanju in usposabljanju 
prostovoljcev, ki bodo na pod-
lagi družabništva na razpolago 
osebam z demenco in njihovim 
svojcem. Obravnavo oseb z de-
menco in njihovih svojcev bo-
mo na podlagi programa dvignili 
na višjo raven. Vse prostovoljce 
pa bo o osnovah prostovoljske-
ga dela na delavnicah predhod-
no usposobilo Društvo Optimisti 
Ptuj. Priključite se jim lahko še vsi 
zainteresirani, potekale so oziro-
ma še bodo v naslednjih termi-
nih, po naslednjih krajih: Hajdina, 
9. 4. ob 15.00 v dvorani DU Haj-
dina; Polenšak, 11. 4. ob 9.00  v 
Turističnem domu Polenšak; Go-
rišnica, 11. 4. ob 18.00 v pro-
storih DU Gorišnica; Miklavž pri 
Ormožu, 16. 4. ob 14.00 v prosto-
rih DU Miklavž; Zavrč/Cirkulane, 
17. 4. ob 9.00 v Večnamenskem 
domu Cirkulane.
Prostovoljce bo treba usposobi-
ti še za delo s specifično ranljivo 
skupino, ki ji bodo na razpolago 
v okviru trajnostne naravnanosti 
programa in novo oblikovanega 
Registra prostovoljcev. Vsi, ki bo-

do želeli vključitev prostovoljca, 
bodo lahko poklicali na svetoval-
ni telefon programa, kamor bodo 
sporočili potrebo po prostovolj-
skem delu.
Osebe z demenco so posebej ran-
ljiva skupina, ki se zaradi demo-
grafskih sprememb in staranja 
prebivalstva hitro povečuje. Pred-
videva se, da se bo do leta 2050 
število oseb, obolelih z demen-
co, potrojilo. Prostovoljce, ki bo-
do razbremenjevali svojce oseb z 
demenco in zaposlene v instituci-
jah, bomo nadalje še usposabljali 
za individualno in skupinsko delo.
Osredotočali se bomo na posa-
meznika in njegove potrebe, kar 
zahteva usklajeno in odzivno de-
lovanje vpletenih in multidiscipli-
naren pristop obravnave.
Statistični podatki namreč kaže-
jo, da je na svetu več kot 49 mi-
lijonov bolnikov z demenco, v 
Evropi več kot 9 milijonov, v Slo-
veniji pa več kot 32 tisoč. Regi-
stra obolelih ali točnega podatka 
o številu obolelih v Sloveniji še ni-
mamo.
Ustanoviti želimo nekaj novih te-
matskih skupin za samopomoč, 
kamor se bodo lahko vključevali 
svojci oseb z demenco in osebe z 
demenco in kjer bodo imeli varen 
prostor za pridobivanje in izme-
njavo medsebojnih izkušenj. Vsi 
se zavedamo, kako dragocene so 
lahko izkušnje ljudi, ki so nastale 
na podlagi lastnih ugotovitev in 
so brezplačne, na voljo vsem, ki 
jih potrebujejo, na dogovorjenem 
kraju ob dogovorjeni uri.
Program »Skupaj proti demen-

ci« je namenjen vsem prebival-
cem spodnjepodravske regije in 
širše s ciljem medsebojnega po-
vezovanja različnih akterjev, da bi 
se lahko borili z demenco in pro-

ti njej. Skupaj stopamo na pot k 
vzpostavitvi kakovostnejšega živ-
ljenja za osebe z demenco in za 
tiste, ki zanje skrbijo v domačem 
okolju in institucijah, ter smo na 
na voljo vsem, ki si želijo vedeti 
več o zahrbtni bolezni.
Prav zato smo za izboljšanje kako-
vosti življenja obolelih in njihovih 
svojcev v okviru programa skupaj 
s partnerjem v programu – Dru-
štvom Spominčica Alzheimer Slo-
venija v – Domu upokojencev Ptuj 
13. marca odprli Demenci prija-

zno točko (DPT). DPT je name-
njena svojcem, ki so ob večletni 
skrbi za bolnika izpostavljeni veli-
kim psihičnim, fizičnim in čustve-
nim obremenitvam in izgorevanju 
in zato potrebujejo ustrezne infor-
macije, znanje in podporo. Osebe 
z demenco so pogosto v stiski, se 
izgubijo, ne znajo priti domov, ne 
prepoznajo okolice, v kateri živijo. 
Točke v lokalnem okolju pripomo-
rejo k razumevanju oseb z demen-
co in njihovih svojcev in jim tudi 
nudijo pomoč. V DPT so zaposle-
ne usposobljene osebe, ki nudijo 
informacije o demenci in v prime-
rih, ko se oseba z demenco izgubi 
oz. se znajde v stiski, ji znajo po-
magati, se pogovoriti in poiskati 
pomoč. Zaposleni so seznanjeni 
z izzivi, ki jih prinaša demenca. 
Znajo prepoznati prve znake de-
mence, imajo izkušnje, kako se je 
najprimerneje odzvati na nenava-
dno vedenje osebe z demenco in 
kako lahko pomagajo. Vsi skupaj 
s svojo prizadevnostjo pomaga-
mo, da so in bodo osebe z de-
menco aktivni in spoštovani člani 
družbe.
Dom upokojencev Ptuj kot nosi-
lec programa je izvedel več pre-
davanj zaposlenih za stanovalce, 
njihove svojce in zaposlene ter 
širšo javnost v domovih upoko-
jencev v regiji. Predavanja so po-
tekala v Domu starejših občanov 
Lenart, v Centru starejših obča-
nov Ormož, sledi še predavanje 
v Domu starejših Idila, ki bo 24. 
aprila ob 13.30 za zaposlene in 
ob 16. uri za stanovalce, svojce in 
širšo javnost. Predavanja so bila 
že izvedena v mestni občini Ptuj, 
sledi predavanje v občini Juršin-
ci za zaposlene in za občane, ki 
bo 11. 4. ob 16. uri. Tako bomo 
dvignili osveščenost poklicnih in 
drugih ciljnih skupin v lokalnem 
okolju za oblikovanje osebam z 
demenco prijaznega okolja in živ-
ljenja, kamor lahko kadar koli pri-
dejo tudi osebe s prvimi znaki 
bolezni, zaposleni v javnih služ-
bah (občine, pošte, trgovine, jav-
ni prevozi, policija, društva …) pa 
bodo opremljeni z osnovnimi in-
formacijami o znakih bolezni, o 
potrebnih ukrepih ter pravilni, še 

posebej dostojanstveni obravna-
vi oseb.
ZD Ptuj je do aprila 2018 izvedel 
predavanja za vse zaposlene. Vi-
zija Strategije za obvladovanje 
demence do leta 2020 je izbolj-
šati kakovost življenja pacientov z 
demenco in njihovih skrbnikov, iz-
boljšanje pogojev za zgodnje od-
krivanje bolezni (hitra dostopnost 
do diagnostike) in obvladovanje 
te bolezni ter kakovostna oskrba 
vseh pacientov z demenco od di-
agnoze do konca življenja, in si-
cer v bolnišnicah, v posebnih 
institucijah in na domovih obole-
lih. Prav v ZD Ptuj pa že zaznava-
jo prve učinke programa, saj več 
ljudi želi oz. zahteva določene la-
boratorijske izvide / vrednosti, 
opravljenih je bilo več obiskov 
v Psihiatrični ambulanti ZD, več 
ljudi se želi testirati na podlagi 
KPSS. Vse to pa pomeni, da bodo 
bodoči bolniki odkriti veliko prej, 
kot so bili do sedaj. Načrtujejo še 

izobraževanja za zaposlene v so-
sednjih zdravstvenih domovih v 
Ormožu in Lenartu.
Inštitut za socialno psihologijo in 
psihotravmatologijo je prav tako 
že izvedel predavanja za zaposle-
ne na pristojnih CSD v regiji v or-
ganizaciji CSD Ptuj. Načrtujejo pa 
še dve predavanji za zaposlene v 
Domu upokojencev Ptuj.
Partnerji v projektu izvajamo raz-
lične aktivnosti, izobraževanja, 
delavnice in usposabljanja. In-
formacije o planiranih dogodkih 
najdete na spletnih straneh Mi-
nistrstva za zdravje in Ministrstva 
za delo, družino, socialne zadeve 
in enake možnosti ter preko ob-
vestil partnerjev, na strani www.

skupajprotidemenci.si. Vpraša-
nja lahko postavite tudi na e-na-
slov info@skupajprotidemenci.

si ali na svetovalni telefon, 041 

726 424, vsak delavnik med 9. in 
11. uro ter med 14. in 16. uro.

Jelka Sužnik, univ. dipl. soc. del.
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Program »SKUPAJ PROTI DEMENCI«
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KAKŠNI SO PRVI ZNAKI DEMENCE
ki so tako pogosti, da motijo posameznikovo vsakdanje življe-
nje:
1.  postopna izguba spomina,
2. težave pri govoru (iskanje pravih besed),
3. osebnostne in vedenjske spremembe,
4. upad intelektualnih funkcij, nezmožnost presoje in organiza-
cije,
5. težave pri vsakodnevnih opravilih,
6. iskanje, izgubljanje in prestavljanje stvari,
7.  težave pri časovni in krajevni orientaciji,
8. neskončno ponavljanje istih vprašanj,
9. spremembe čustvovanja in razpoloženja,
10. zapiranje vase in izogibanje družbi.

KAKO ZMANJŠATI TVEGANJE –
preventiva?
Genski zapis je dejavnik, na katerega ne moremo vplivati, lahko 
pa izberemo zdrav način življenja, s katerim vplivamo na zdrav-
je telesa in možganov: redna vadba – fizična aktivnost, zdrava 
prehrana, umska aktivnost, kakovostno spanje in aktivno dru-
žabno življenje.
Pri človeku z demenco mnogi pretekli dogodki znova postane-
jo aktualni. Oboleli živijo v nekem drugem, svojem času. Naša 
naloga je, da jih spremljamo na njihovih izletih v preteklost, jih 
razumemo in ne spreminjamo, temveč jih sprejemamo, da so 
ti stari ljudje doživljali povsem druge čase. Prihodnje generaci-
je tako velikega skoka ne bodo več doživele, je v svoji knjigi Zid 
molka zapisala Astrid van Hulsen in jo toplo priporočam v bra-
nje vsem, ki jih tematika zanima.
»V središču naj bo človek in ne bolezen. Zato bodimo strpni 
in prijazni. Vzemimo si čas za jasen in enostaven pogovor. 
Pristopimo počasi in prijazno, dotaknimo se osebe, ne 
prepričujmo je v nekaj, česar ne dojame,« je večkrat povedal 
in zapisal izr. prof. dr. Aleš Kogoj, dr. med., spec. psihiatrije, 
ustanovitelj Spominčice. Osebe z demenco so pogosto dvojno 
stigmatizirane, prvič zaradi starosti in drugič zaradi bolezni, 
lahko pa vedno znova rečemo, da so to najprej naši sorodniki, 
prijatelji, sosedi in člani družbe, šele nato pa osebe z boleznijo, 
ki same pogosto rečejo: »Ne opravljajte dela namesto mene, 
naj sodelujem v tistem, kar še gre. Vzpodbujajte me. Pomagaj-
te mi le tam, kjer je zares potrebno. Pomembno je, da so ljudje 
okoli tebe PRIJAZNI. Potem je vse mogoče.«
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Podjetje Nova Reha najdete na 
desnem bregu reke Drave na 
poti v ptujske Terme. V podje-
tju Nova Reha se ukvarjamo s 
prodajo, servisiranjem, izdajo 
in izposojo medicinskih pripo-
močkov.
Ne veste, kam po medicinske 
pripomočke, ki se dobijo tudi 
preko ZZZS naročilnice? Ne 
veste, kam po medicinske pri-
pomočke, da se boste brez te-
žav do poslovalnice pripeljali 
s svojim avtomobilom in nalo-
žili medicinske pripomočke, ki 
jih potrebujete? Podjetje Nova 
Reha ponuja oboje! Ponuja ka-
kovostne medicinske pripo-
močke preko ZZZS naročilnice 
in samoplačniško ter veliki par-
kirni prostor, kjer lahko svoje 
pripomočke brez težav prevza-
mete in imate zagotovljeno dis-
kretnost.
V podjetju Nova Reha se za-
vedamo pomena kakovostnih 
izdelkov in individualnega pri-
stopa. Še bolj pa se zaveda-
mo, kako pomembno je ljudem 
s težavami omogočati, da lah-

ko kljub težavam živijo kakovo-
stno življenje še naprej.
Skupaj lahko omilimo in pre-
magujemo ovire na vaši ži-

vljenjski poti z našimi odličnimi
izdelki, ki si jih lahko ogleda-
te na naši spletni strani www. 
novareha.si.

Skupaj lahko  
premagujemo ovire
Skupaj lahko  
premagujemo ovire

E-opismenjevanje 
starejših
Slovenski e-seniorji in Obči-
na Škofja Loka pripravljajo vse
slovenski posvet E-vključevanje 
v aktivno staranje. Na posvetu 
bodo izobraževalne organizaci-
je in predstavniki civilne družbe 
predstavili sodobne načine e-opi-
smenjevanja starejših. Škofjelo-
ška občina na tem področju velja 
za primer dobre prakse.
Na novinarski konferenci, ki so jo 
pripravili Slovenski e-seniorji, je 
zaslužni profesor Univerze v Ma-
riboru Jože Gričarn povedal, da 
so e-seniorji omrežje starejših lju-
di, ne le upokojencev, temveč tu-
di tistih, ki so starejši od 55 let, 
saj, kot ugotavljajo v razvitih dr-
žavah, se je treba na pokoj zače-
ti pripravljati že deset let prej, da 
posameznik ve, kaj bo počel po 
upokojitvi in mu to ne predstavlja 
velikega šoka.
Veliko je ljudi, ki so zaključili svo-
jo kariero in si prislužili pokojnino, 
pripravljeni pa so še vedno nekaj 
narediti za skupnost, a za to po-
gosto nimajo priložnosti, je opozo-
ril Gričar in izpostavil, da je treba 
ljudi povezati. Pri tem lahko po-
membno vlogo odigra tudi nova 
tehnologija, zato se e-seniorji osre-
dotočajo na spodbujanje uporabe 
interneta v najširšem smislu.
11. aprila bodo v Škofji Loki or-
ganizirali posvet E-vključevanje 
v aktivno staranje s poudarkom 
na e-opismenjevanju in dejstvu, 
da so nove tehnologije priložnost 
medgeneracijskega sodelovanja. 
Tako seniorji lahko pomagajo tis-
tim, ki še nimajo veliko življenj-

skih izkušenj, mlajši pa lahko 
pomagajo starejšim pri spozna-
vanju tehnologije.
Posvet organizirajo v Škofji Lo-
ki, ki je bila izbrana za pilotni pro-
jekt, ker ima na tem področju že 
bogato prakso. Občina si je zada-
la cilj, da v treh letih usposobi vsaj 
80 odstotkov občanov, starejših 
od 55 let, da bodo znali ravnati z 
elektronsko pošto. Kot pravi škof-
jeloški župan Miha Ješe, bo Škofja 
Loka spodbudila nove oblike so-
delovanja, katerih cilj je dvig kako-
vosti življenja starostnikov.
Na posvetu bodo pripravili 
predstavitev e-opismenjevanja 
starejših v Škofji Loki, pri katerem 
sodelujejo številne škofjeloške 
organizacije in društva. Sledilo 
bo osem praktičnih delavnic, na 
katerih se bodo udeleženci med 
drugim lahko poučili o uporabi 
Skypa za brezplačni klepet s pri-
jatelji in sorodniki ter o uporabi 
tabličnega računalnika v vsakda-
njem življenju.
Na posvet je za zdaj prijavljenih 
okoli 60 udeležencev iz vse drža-
ve in iz različnih organizacij, šol, 
fakultet, univerze za tretje življenj-
ske obdobje, občin in domov za 
starejše. Organizatorji računajo 
na še bistveno več udeležencev, 
saj je posvet namenjen vsem, ki 
jih zanimajo e-opismenjevanje in 
sodelovanje.
“Pričakujemo, da se bo ideja širila 
po Sloveniji in da bodo tudi dru-
god povzeli dobro prakso iz Ško-
fje Loke,” je povedal Gričar.

Ko niti kurja juhica 
več ne tekne
Za okrepitev izčrpanega or-
ganizma so zelo pomembne 
beljakovine, a so težko pre-
snovljive. Potrebno je od 3 
do 5 ur, da se v prebavnem 
traktu razgradijo na sestavi-
ne – aminokisline. Te prispejo 
iz črevesja po krvi v celice, ki 
jih uporabijo za ustvarjanje 
lastnih beljakovin. Žal je nji-
hov izkoristek zelo nizek, saj 
se vsaj 52 % aminokislin pre-
tvori v strupene dušične od-
padke; nastaja amonijak, ki 
se v jetrih predela v sečnino, 
ki jo ledvice izločijo. Ta proces 

je najtežji del presnove belja-
kovin.
Edina vrsta živila, ki rešuje 
oba problema presnove be-
ljakovin, so aminokisline tipa 
OKA (optimalna kombinacija 
aminokislin). Že po 23 mi-
nutah od užitja preidejo v kri 
brez obremenjevanja prebavil, 
na celični ravni pa praktično 
ne tvorijo odpadkov (le 1 %), 
zato je regeneracija z njimi 
zelo učinkovita.
Obstaja 24 kliničnih študij, 
ki dokazujejo, da je krepitev 

moči z uživanjem OKA var-
na in učinkovita. Na spletni 
strani www.iztokostan.com 
je zbranih več sto pričevanj 
uporabnikov. Med njimi je tudi 
izkušnja naše 95-letne soro-
dnice. Ko sva jo s soprogo obi-
skala, je sedela ob štedilniku 
in se vsa tresla od izčrpanosti. 
Še kurja juhica ji ni teknila. Pa 
sva jo vzela k sebi. Komaj je s 
pomočjo zmogla tri stopnice 
na vhodu. Dvakrat dnevno sva 
ji dajala po štiri tablete amino-
kislin OKA. Po dveh tednih se 
je že sama sprehajala s palico 
okoli hiše, vrnil se ji je apetit. 
Živela je do svojega 99. leta.

Dr. Iztok Ostan,
za prilogo Varna starost (Šta-

jerski tednik), april 2018

Promocijsko sporočilo
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Z leti je nekaterim starejšim 
osebam vedno težje opravlja-
ti osnovna dnevna opravila, zato 
je lahko program Pomoč na do-
mu primerna izbira opravila. Za to 
socialnovarstveno storitev se naj-
pogosteje odločajo osebe, sta-
rejše od 65 let, ki zaradi starosti 
in/ali bolezni ne zmorejo več sa-
mostojno opravljati skrbi zase ali 
gospodinjskih opravil. Vse po-
gosteje so to tudi osamljeni sta-
rostniki, katerih otroci in svojci 
živijo v oddaljenih krajih ter jim 
ne morejo zagotavljati pomoči. 
Te osebe tako po svojih zmož-
nostih skrbijo zase, po navadi ne 
želijo v domsko oskrbo, so pa sla-
bega zdravja, z nizkimi dohodki in 
nimajo socialne mreže. 

Dogovor o obsegu, 
trajanju in načinu 
opravljanja storitve 
Storitev se lahko neposredno iz-
vaja pri posameznem uporabni-
ku do 4 ure na dan ali 20 ur na 
teden. Lahko se začne na zahte-
vo upravičenca ali zakonitega za-
stopnika na podlagi pisne vloge. 
Plača jo uporabnik sam po ceni 
urne postavke, ki jo določi občina, 
na območju katere živi. To je sub-
vencionirana cena. Če uporabnik 
ni sposoben plačati stroškov sto-
ritve niti po subvencionirani ceni, 
lahko prosi za oprostitev na po-
sebni vlogi na Centru za socialno 
delo Ptuj. 
Pred začetkom izvajanja soci-
alne oskrbe se sklene dogo-
vor o obsegu, trajanju in načinu 
opravljanja storitve. Sledi vloga 
za oprostitev, če uporabnik že-
li uveljavljati oprostitev. Osebe, 

ki prejemajo trajno socialno po-
moč, so po 100. členu Zakona o 
socialnem varstvu oproščene pla-
čila storitve v celoti.
Kot pojasni Leonida Cafuta, vod-
ja programa Pomoč na domu na 

Centru za socialno delo Ptuj, Po-
moč na domu na območju Uprav-
ne enote Ptuj izvajajo socialne 
oskrbovalke, v večini starejše od 
45 let, z nacionalno poklicno 
kvalifikacijo za socialno oskrbo-

valko. V povprečju imajo več kot 
10 let izkušenj na tem področju. 
V kolektivu oskrbovalk so izključ-
no ženske, saj jih tako moški kot 
ženske bolje sprejemajo pri izva-
janju nege. 

Pomembno je tudi 
druženje
»Starostniki se najpogosteje od-
ločajo za kombinacijo pomoči 
pri temeljnih dnevnih opravilih, 
kot so pomoč pri umivanju, po-
moč pri oblačenju in nega, ter 
opravilih gospodinjske pomoči. 
Ta lahko zajema dostavo obroka 
iz bližnje restavracije ali nabavo 
živil in pripravo obroka, čiščenje 
bivalnih prostorov, pomivanje 
posode in osnovno vzdrževanje 
spalnega prostora. Osebam so 
prav tako zelo pomembni komu-
nikacija, druženje in spremlja-
nje na krajših sprehodih ali pri 
opravljanju obveznosti. Pogos-
to imajo namreč zelo okrnjeno 
socialno mrežo in so oskrbo-
valke pogosto žal edine osebe, 
s katerimi ima starostnik oseb-
ni stik,« pojasni Leonida Cafuta 
in doda, da je kakovost življenja 
starostnikov v veliki meri odvi-
sna od njihove socialne mreže 
in zdravstvenega stanja. Pogos-
to so osamljeni, jim je dolgčas, 
pogrešajo druženje in stike. So-
cialna omrežja z leti oslabijo in 
tako so večinoma omejeni le na 
svoj dom. Večinoma starostniki 
opravljajo dejavnosti, ki ne zah-
tevajo veliko napora, dejavnosti 
zunaj hiše, kot so obiski sose-
dov, sedenje zunaj, nabava in 
podobno, pa so redke. Zato pri-

hodi oskrbovalke razbijejo eno-
lično življenje. 

Razbremenitev 
svojcev
»Program Pomoči na domu je 
pomemben tudi z vidika razbre-
menitve svojcev z izvajanjem ne-
ge s strani oskrbovalke. V času 
izvajanja nege starostnika se na-
mreč pogosto spopadajo z veli-
kim stresom, izgorevanjem ter 
usklajevanjem družinskega in 
poklicnega življenja. Eden izmed 
glavnih učinkov tovrstne pomo-
či pa je reševanje materialnih 
stisk in prikrajšanosti, saj staro-
stniki pogosto niso osveščeni 
o pravicah in možnostih pomo-
či – denarna pomoč, varstveni 
dodatek, dodatek za pomoč in 
postrežbo, kje lahko pridobijo 
medicinske pripomočke, infor-
macije glede nudenja pomoči 
dementni osebi –, ki so jim na 
voljo pri različnih institucijah ter 
se jim tako zagotavlja dostoj-
na kakovost življenja. Učinki to-
vrstne pomoči se kažejo tudi v 
vzdrževanju njihove samostoj-
nosti v domačem okolju, krepit-
vi in ohranjanju socialnih stikov 
s strani oskrbovalke ter s soci-
alno mrežo, saj so ključni pri iz-
boljšanju kognitivnih funkcij pri 
starejših ter preprečevanju osa-
mljenosti in izolacije, ki sta do-
datna vzvoda za večje stiske in 
vznemirjenosti,« še  pojasni Le-
onida Cafuta.
Kot enega izmed primerov 

dobre prakse sogovornica iz-

postavi primer gospoda, ne-

koliko mlajšega od 65 let, ki je 

živel sam v svoji hiši. Na pod-

lagi številnih kroničnih bolezni 

je bil upravičen do pomoči na 

domu, ki so mu jo zagotavljali 

vsak dan. Živel je v skromnih 

razmerah, se zaradi težav s ho-

jo tedensko poškodoval ter bil 

velikokrat hospitaliziran. Po-

ložnic ni redno plačeval, zaradi 

česar so mu odklopili elektriko. 

Zaradi težav s pokretnostjo ni 

hodil na kontrolne preglede k 

zdravniku, iz hiše je odšel zelo 

redko, kar je njegovo osamlje-

nost še poglabljalo. 

»Zaradi kompleksnosti situaci-
je je bilo bistvenega pomena 
tedensko interdisciplinarno so-
delovanje med socialno in zdra-
vstveno stroko. Z vključitvijo 
socialnovarstvene storitve po-
moč na domu smo gospodu po-
magali uveljavljati različne vrste 
pomoči, ki so na voljo, saj jih ni 
poznal in se tudi ni znašel pri iz-
polnjevanju le-teh. Uredili smo 
ponoven priklop elektrike, prina-
šanje pokojnine na dom, ga na-
ročali na kontrolne preglede k 
osebnemu zdravniku, vzpostavi-
li nadzor nad rednim jemanjem 
zdravil, skrbeli za nabavo, prev-
zemali zdravila v lekarni, naroče-
vali reševalno vozilo za prevoze 
k zdravniku in fiziatru, prevzema-
li pakete humanitarne pomoči, 
skrbeli za pravočasno plačeva-
nje položnic in podobno. Za na-
šo pomoč je bil zelo hvaležen, 
večkrat je dejal, da ga to ohra-
nja pri življenju, da smo edini, 
na kogar se lahko obrne in tu-
di zanese. Veliko so mu pome-
nili tudi sami obiski in pogovori 
z oskrbovalko, kar mu je neko-
liko olajšalo monotone vsakda-
ne,« situacijo opiše Leonida 
Cafuta. Ker je zaradi slabšanja 
zdravstvenega stanja, vse po-
gostejših daljših hospitalizacij in 
osamljenosti situacija postajala 
zanj nevzdržna, so mu pomaga-
li pri namestitvi v dom starejših 
občanov, kjer pa zaradi starosti 
žal ni izpolnjeval pogojev za na-
mestitev. Situacijo so na koncu 
vendarle uredili z namestitvijo v 
dom na Hrvaškem.
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Pomoč pri osnovnih opravilih in priložnost za osebni stik

Prekomerna telesna teža in po-
manjkanje gibanja sta dva 
ključna dejavnika za nastanek 
diabetesa. Manj znano pa je, da 
tudi pomanjkanje magnezija igra 
pomembno vlogo. Po eni strani je 
to lahko dejavnik tveganja za na-
stanek sladkorne bolezni tipa II, 
po drugi strani pa lahko pomanj-
kanje magnezija neugodno delu-
je tudi na že prisotno bolezen.
Pri sladkorni bolezni gre za mote-
no presnovo krvnega sladkorja v 
telesu. Celice lahko iz krvi absor-
birajo le še malo sladkorja. Gre na-
mreč ali za pomanjkanje hormona 
inzulin ali pa se celice ne odzivajo 
več v zadostni meri na telesu la-
sten inzulin – v tem primeru govo-
rimo o odpornosti na inzulin. Pri 
trajnem povečanju ravni sladkorja 
v krvi lahko pride do poškodb žil, 
oči, živcev, srca in ledvic.

Magnezij vpliva na inzulin
Na vsaki celici sedi inzulinski re-
ceptor, navidezna „ključavnica“, 
ki jo je kot pri „bančnem trezor-
ju“ možno odpreti samo z dve-
ma ključem skupaj, z inzulinom 
in magnezijem. Šele ko sta priso-
tna oba, se celica odpre in lahko 
ponovno absorbira sladkor iz krvi. 
Dejstvo je, da magnezij zagota-
vlja boljšo izkoriščenost krvnega 
sladkorja.

Dobra oskrba z magnezijem lah-
ko pri sladkornih bolnikih zmanjša 
tveganje za nastanek posledične 
škode, kot so srčni infarkt, mož-
ganska kap, motnje v prekrvavi-

Prehransko dopolnilo ni nadomestilo za uravnoteženo
in raznovrstno prehrano.

ALI UŽIVATE DOVOLJ
MAGNEZIJA?

Naročite brezplačen vzorec na www.magnezij.si

tvi in težave z vidom. V študijah 
so znanstveniki celo ugotovili, da 
ljudje, ki se zadostno oskrbujejo 
z magnezijem, redkeje obolijo za 
sladkorno boleznijo v primerjavi s 
tistimi, pri katerih gre za pomanj-
kanje magnezija.

Pomanjkanje magnezija se lah-
ko odkrije z merjenjem vsebno-
sti magnezija v krvi. Toda celo 
pri normalnih vrednostih magne-
zija gre lahko za primanjkljaj, saj 
telo za uravnoteženje skrbi tako, 
da magnezij zagotavlja s sprošča-
njem iz kosti. Zaradi tega je še po-
sebej pomembno paziti na očitne 

znake pomanjkanja magnezija, 
kot so mišični krči, napetosti, gla-
voboli, migrene, nespečnost, ner-
voza ali srčna aritmija.

S pomočjo prehrane, ki vključu-
je z magnezijem bogata živila, 
kot so zelenjava, polnozrnati pro-
izvodi ali orehi, se lahko oskrba z 
magnezijem izboljša. Vendar še 
posebej pri diabetikih to ni vedno 
dovolj. Zato je pametno upora-
bljati tudi prehranska dopolnila z 
magnezijevim citratom Magnesi-
um-Diasporal, ki se v telesu dobro 
absorbira. Naročite brezplačen 
vzorec na www.magnezij.si.
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NEZGODNO ZAVAROVANJE STAREJŠIH

Vzajemna, d.v.z., Vošnjakova ulica 2, Ljubljana. Vsa zavarovanja se sklepajo po veljavnih pogojih Vzajemne, d.v.z.

www.vzajemna.si 080 20 60
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Za več informacij kontaktirajte naša komercialista:
 031 369 852
 051 684 830

Za zdravo srce in ožilje

Srce poganja kri po telesu in ta-
ko zagotavlja preskrbo vseh orga-
nov in tkiv s hranilnimi snovmi in 
kisikom. Po venah se kri vrača v 
srce, se s pljučnim krvnim obto-
kom obogati s kisikom in krože-
nje se začne znova. Koliko krvi 
srce prečrpa, je odvisno od ak-
tivnosti, v mirovanju manj, če je 
človek aktiven, več in takrat srce 
utripa hitreje. 
Osnovno delovanje srčne mišice 
je utripanje, ki ga sprožajo ele-
ktrični dražljaji. Ločimo fazo kr-
čenja (sistola) in fazo raztezanja 
(diastola). Od tod tudi izrazi sisto-
lični (zgornji) in diastolični (spo-
dnji) krvni tlak. Pri zdravem srcu 
so vsi ti procesi natančno uskla-
jeni in srce se prilagaja energet-
skim potrebam in potrebam po 
kisiku.

Številni dejavniki 
tveganja: visok krvni 
tlak, zvišana raven 
holesterola, kajenje, 
telesna neaktivnost ...
Srčna mišica opravlja zahtevno 
delo, zato mora biti tudi ta mišica 
dobro oskrbljena s kisikom in hra-
nilnimi snovmi. Žile, ki opravijo to 
nalogo, so koronarne srčne žile.
Naš način življenja ogroža zdrav-
je srca in žil. Najpomembnej-
ši dejavniki tveganja za bolezni 
srca in ožilja so: visok krvni tlak, 
zvišana raven holesterola, kaje-
nje, sladkorna bolezen, bolezni 
srca v družini, telesna neaktiv-
nost, čezmerno uživanje alkohola 
in ledvična bolezen. Visok krvni 
tlak, povišana raven holesterola 
in sladkorna bolezen »ne bolijo«, 
zato pogosto niti ne vemo, ali je 
in koliko časa je ta dejavnik tve-
ganja že prisoten. Prav zato ime-
nujemo te bolezni (sladkorna 
bolezen, povišan tlak) tihi ubijal-
ci. Bolezni srca in ožilja zelo vpli-
vajo na kakovost življenja, zato je 
smiselno skrbeti za zdrav življenj-
ski slog in vsaj občasno preveriti 
vrednosti omenjenih parametrov. 
Meritve glukoze, holesterola, krv-
nega tlaka in telesne teže izvaja-
mo tudi v lekarnah in svetujemo 
ustrezne ukrepe za izboljšanje 
zdravja. Recept za zdrav življenj-
ski slog je dobro znan, le upo-
števati ga je včasih težko: zdrava 

prehrana z manj maščobami in 
ogljikovimi hidrati ter več sveže 
zelenjave in sadja, več manjših 
obrokov, več rib in manj rdečega 
mesa, manj alkoholnih pijač, nič 
kajenja in več gibanja.

Bolezni srca in ožilja
V nadaljevanju bodo kratko opi-
sane nekatere bolezni srca in oži-
lja. Pri koronarni srčni bolezni 
je motena oskrba srčne mišice 
s krvjo. Srce ne dobi dovolj kisi-
ka. Oseba to občuti kot tiščanje v 
prsih in stisko ob naporu. Vzrok 
je zoženje žil zaradi aterosklero-
ze. Bolezen napreduje počasi. 
Ob zamašenih ali delno zamaše-
nih koronarnih krvnih žilah nalo-
go preskrbe prevzamejo druge 
žile. Zato bolezen lahko ostane 
dolgo neopažena. Velikokrat prve 
težave pripišemo staranju. Ko 
je prekrvavitev zelo omejena, se 
pojavijo značilni znaki tiščanja in 
bolečine v prsih, ki lahko izžare-
vajo v levo roko ali vrat. To bole-
zen imenujemo angina pektoris 
(latinski izraz za stiskanje v prsih). 
Ko je žila popolnoma blokirana, 
pride do srčnega infarkta.
Ateroskleroza ali poapnenje žil 
je kronična degenerativna bo-
lezen krvnih žil – arterij. Gre za 
proces nastajanja oblog na žilni 
steni, ki počasi ožijo svetlino ži-
le. Glavni gradnik oblog je hole-
sterol ter druge celice in vezivno 
tkivo. Pozneje se v obloge naloži 
še kalcij. Pretok krvi se upočasni, 
tkivo dobi manj kisika in hranilnih 
snovi. Pri holesterolu je treba po-
udariti, da razlikujemo t. i. dobri 
holesterol (HDL) in slabi holeste-
rol (LDL). 
Pri srčnem popuščanju srce ne 
more več črpati dovolj velike ko-
ličine krvi, da bi zadostilo potre-
bam organov in tkiv po kisiku in 
hranilnih snoveh. To sproži vrsto 
reakcij, ki so na dolgi rok za srce 
škodljive. Vzroki za srčno po-
puščanje so: koronarna srčna 
bolezen, visok krvni tlak, bolez-
ni srčne mišice in napake na srč-
nih zaklopkah. Izraženost bolezni 
je odvisna od tega, kako močno 
je prizadeta moč srčne mišice. 
Srčno popuščanje se kaže kot: 
zmanjšana telesna sposobnost, 
težko dihanje, močno bitje srca 
ob naporu, kronični kašelj (zlasti 
ob obremenitvi), hladne okonči-

ne, zadrževanje vode in otekanje 
ipd. Srčno popuščanje je nujno 
zdraviti čim prej. V tem primeru 
bo bolnik lahko normalno živel. 
Pri poznem začetku zdravljenja 
so posledice hude in zelo vpliva 
na kakovost življenja. 
Možganska kap je nenaden do-
godek v osrednjem živčevju, ki 
nastane zaradi motene oskrbe 
možganov s kisikom. Zaradi za-

mašitve žile pride v predelu mo-
žganov, ki ga ta žila oskrbuje, do 
odmrtja celic. To vodi v nastanek 
znakov, ki lahko trajajo nekaj dni, 
tednov ali do konca življenja, od-
visno od tega, kako velik del mož-
ganov je prizadet in kje.
Normalno srce požene kri po ži-
lah od 60- do 100-krat v minuti. 
Zdravo srce bije v enakomernem 
ritmu, ki je ob naporih hitrejši. Če 

pride do nerednega bitja srca, 
če je bitje srca močno pospeše-
no ali upočasnjeno, govorimo o 
motnjah srčnega ritma. Vzro-
kov za motnje ritma je zelo veli-
ko: povišan krvni tlak, prirojene 
srčne napake, vnetje srčne miši-
ce, popuščanje srca, napake na 
zaklopkah, koronarna srčna bole-
zen in druge bolezni srca, po srč-
nem infarktu. Vzrok so lahko tudi 
druge bolezni, kot so motnje v de-
lovanju ščitnice, vročinska sta-
nja, hormonske motnje, motnje v 
ravnovesju mineralov (zlasti kalij 
in magnezij). Vzrok so lahko tudi 
nekatera zdravila, alkohol in hu-
de duševne obremenitve. Mno-
ge motnje ritma niso nevarne. 
Zdravnik naredi diagnozo s po-
močjo EKG. Hude motnje ritma 
pa so redke, vendar so lahko tudi 
življenjsko ogrožajoče.
Najpogostejši bolezni sta povi-

šan krvni tlak in povišan hole-

sterol. O tem vemo danes že zelo 
veliko, obe bolezni sta dejavnika 
tveganja za srčno-žilne dogodke, 
zato ju moramo nujno zdraviti. O 
povišanem tlaku govorimo, kadar 
so vrednosti nad 140/90 mmHg. 
Vrednosti gledamo individualno 
glede na starost in pridružene bo-
lezni. Ljudem s povišanim tlakom 
svetujemo redno merjenje, ki mo-
ra biti pravilno izvedeno. Realne 
vrednoti so te, ki si jih bolnik iz-
meri doma.

Pomembno je redno 
jemanje zdravil
Znano je, da so prav bolniki z vse-
mi prej omenjenimi boleznimi 
zelo neredni uporabniki zdravil. 
Verjamem, da ni lahko spreje-
ti dejstva, da bo treba zdravilo 
ali zdravila uporabljati do konca 
življenja. Zagotovo pa velja, da 
prav ta zdravila podaljšajo kako-

vostna leta življenja. Zato svetu-
jemo njihovo redno uporabo v 
skladu z navodili.
Bolezni je vedno bolje prepreči-
ti kot zdraviti. Recept je zdrav ži-
vljenjski slog, s katerim lahko 
pojav bolezni srca in ožilja po-
maknemo v visoko starost ali se 
jim celo izognemo. S pripravki 
naravnega izvora pa si lahko po-
magamo, ko smo še zdravi ali ko 
že uporabljamo zdravila. Ena od 
rastlin, ki se že stoletja uporab-
lja v zdravilne namene, je česen. 
Krepi imunski sistem, prepreču-
je okužbe ter ugodno vpliva na 
srce in ožilje. Za tiste, ki česna 
ne marajo, so na voljo prehran-
ska dopolnila v obliki kapsul, ki 
so tehnološko pripravljene tako, 
da se vsebina sprosti šele v čre-
vesju in zato ni značilnega zada-
ha po česnu. Učinkovitost česna 
je potrjena tudi s kliničnimi študi-
jami. Med drugim vpliva tudi na 
strjevanje krvi, zato ga ne sme-
mo uporabljati en teden pred 
kakršnim koli posegom. Ome-

ga-3 nenasičene maščobne 

kisline prav tako pomembno de-
lujejo proti boleznim srca in ožilja, 
in sicer zmanjšujejo nastajanje 
krvnih strdkov ter uravnavajo krv-
ni tlak in raven maščob v krvi. 
Novejše raziskave potrjujejo tu-
di, da zavirajo vnetje (ugodno pri 
vseh vnetnih boleznih) ter v času 
nosečnosti sodelujejo pri razvo-
ju možganov ploda. So v tkivih 
morskih rib ter v lanenih semenih 
in orehih. Glog krepi delovanje 
srca. V preteklosti so ga uporab-
ljali v obliki čajev, danes imamo 
izvleček gloga vgrajen v kapsule 
ali tablete. Glog izboljša preskrbo 
srčne mišice s kisikom in prepre-
čuje poškodbe celic zaradi pro-
stih radikalov, izboljša pretok krvi 
in izboljša krčljivost srčne mišice.
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Iz osnovne šole poznamo bralno 
značko, bralna značka za odra-
sle (BZO) pa je originalna ideja iz 
ptujske knjižnice, na plan je prišla 
pred natančno 18 leti. Ob tej pri-
ložnosti smo k pogovoru povabili 
eno od gonilnih sil te dejavnosti, 
ptujsko knjižničarko Liljano Kle-

menčič. Povedala je veliko zani-
mivosti …
Kako je prišlo do ideje bralna 

značka za odrasle? Kakšen je bil 

njen namen?

L. Klemenčič: »Na Ptuju, ali na-
tančneje v knjižnici, se je porodi-
la ideja o bralni akciji za odrasle, 
ki je bila prvič izvedena na OŠ 
Breg, v sodelovanju s takratno 
šolsko knjižničarko te šole Maj-
do Foršnarič. Bilo pa je tako: pred 
tem odločilnim letom sem uvi-
devala, da so otroci zgledni bral-
ci. Pa tudi, da je zanje, kar se tiče 
bralskih spodbud, lepo poskrblje-
no. Bolj so me skrbele bralske na-
vade odraslih, ki naj bi bili tudi z 
branjem vzorniki podmladku. To 
je bil čas, ko se je slovenski knji-
žni trg pestril, nastajale so no-
ve male založbe, vse več je bilo 
zgodb, povesti, romanov in dru-
gega, aktualnega čtiva, ki pa ni 
bilo vključeno v tako imenovana 
šolska branja … Spomin na otro-
ška leta in osvajanje priljubljene 
bralne značke med osnovnošolci 
je spodbudil razmišljanje o takšni 
akciji med odraslimi. Najprej je bil 
seznam zapovedanih knjig name-
njen učiteljem, pa tudi staršem in 
je bil sestavljen iz novih romanov 
z najstniško tematiko, s tabujski-
mi temami, z novitetami in z neko-
liko pozabljenimi naslovi, ki so jim 
nekateri odrasli začeli pripisovati 
zaprašenost in togost, češ da se 
današnji otroci ne morejo poisto-
vetiti s starimi zgodbami. Na tak 
način sestavljena bralna značka 
za odrasle je naletela na odličen 
odziv in leto kasneje je bil seznam 
zastavljen manj »pedagoško«, ori-
entiran po skupnem imenovalcu 
izbranega gradiva. Hkrati je pos-
tal seznam eden od pripomočkov 
knjižničarjev pri odgovoru na po-
goste želje po bralskih nasvetih, 
ki jih izražajo knjižnični obiskoval-
ci. Osnovni namen je seveda tudi 
dvig bralne kulture.«

Pet prebranih knjig 
na leto
V naslednjih letih je širila svoj 

krog. Je koncept enak od vse-

ga začetka (5 prebranih knjig – 

nagrada)?

L. Klemenčič: »Kmalu po prvi 
izvedbi BZO, mimogrede: o po-
imenovanju smo zaprosili Dru-
štvo Bralna značka Slovenije, je 
nastal splošni bralski seznam, 
namenjen enostavno odraslim 
bralcem, z izborom različnih li-
terarnih zvrsti, pa tudi z umešča-
njem manjšega števila poljudnih 
naslovov, domo znanskega gra-
diva … Koncept, ki se je doslej 
izkazal za odličnega, ostaja od 
začetka enak, velja pa omeniti, 
da so sprva veljali točno nave-
deni naslovi, kasneje pa, zaradi 
umanjkanja dovoljšnjega števi-
la enakih knjižnih naslovov, smo 
uvedli veljavnost prebranih knjig 
navedenih avtorjev, veljajo pa tu-
di druge knjige, ki so tematsko 
vezane na aktualno bralsko sezo-
no. Pet prebranih knjig, misel iz 
knjige ali odgovor na vprašanje iz 
bralske zloženke pomeni knjižno 
nagrado, spomin na neko bral-
sko leto. Vmes je bilo opuščeno 
ocenjevanje knjig, ki so jih bralci 
označili s petimi zvezdicami, če 
jih je knjiga navdušila, s štirimi, 
če bi jo priporočali naprej …«
Katero leto je bilo na Ptu-

ju največ tistih, ki so prebrali 

pet predpisanih knjig? Kakšno 

je razmerje med moškimi in 

ženskami, ki so osvojili značko?

L. Klemenčič: »Branje za bralno 
značko ni namenjeno prešteva-

nju in doseganju številčnih re-
kordov, če se malo pošalim, zato 
podatkov ne številčimo z nekim 
statističnim navdušenjem. Kole-
gica Jožica Sajko iz Študijskega 
oddelka seveda pripravlja pre-
gled prebranih knjig, vendar to 
niso podatki, ki bi bili pomembni 
za dvig bralske kulture, za merje-
nje bralskih užitkov in tudi neužit-
kov. Glavno je branje. Res pa je, 
da je bralk veliko več od bralcev, 
ki sodelujejo v BZO. In če sem 
nekoč pomislila, da bo vključitev 
Slovenske vojske v to našo bral-
sko akcijo pripomogla k številu 
bralcev, se je bibliotekar Mirko 
Nirdorfer, ki vodi bralno značko 
za odrasle v SV, le nasmehnil, saj 
so večinoma brale vojakinje.«
Bralna značka za odrasle teme-

lji na zaupanju, da je bralec/

bralka prebral pet predpisanih 

knjig. Ni klasičnega preverja-

nja?

L. Klemenčič: »Seveda, klasič-
nega preverjanja ni, le izpolnje-
no zloženko je treba pravočasno 
oddati. Če bi bila ekipa knjižni-
čarjev, ki se ukvarja z bibliope-
dagoškimi oblikami dela večja, 
bi uvedli mesečna druženja, de-
batiranja, povezovanja odraslih 
značkarjev (kar bi si odrasli žele-
li), vendar nas je premalo.«
Kako sestavljate nabor knjig za 

posamezno leto?

L. Klemenčič: »Nabor zori sko-
zi vse leto, običajno se navdu-
šim nad neko knjigo, pomislim, 
da bi jo moralo prebrati čim več 
ljudi, nato se okoli tega naslova 
napletejo še drugi. Seznam olaj-
šajo nekatera osnovna načela, 

»Glavno je branje«

Seznam gradiva Bralne značke za odrasle za leto 2018 
(preberite najmanj pet knjig s seznama):
1. Ivan Cankar: Šopek Cankarjevih pisem iz Slovenskih goric na Rožnik. Ljubljana: Mladins-
ka knjiga, 2018.
2. Fran Žižek: Moja zgodnja gledališka leta. Maribor: Obzorja, 2000.
3. Samo M. Strelec: Jaz in moja otroška gledališka skupina. Ptuj: Novi zato, 2017.
4. Polde Bibič: Velika igralska družina. Ljubljana: mladinska knjiga, 2013.
5. Liv Ullmann: Spreminjanja. Ljubljana: Mladinska knjiga, 1979.
6. Vinko Möderndorfer: Kot v filmu. Ljubljana: Mladinska knjiga, 2013.
7. Saša Pavček: Na odru zvečer. Dob pri Domžalah: Miš, 2005. 
8. Aglaja Veteranyi: Zakaj se otrok v polenti kuha. Ljubljana: Modrijan, 2017.
9. Rajko Šugman: Moj brat. Ljubljana: Unigraf, 2003.
10. Vesna Milek: Cavazza. Ljubljana: Študentska založba, 2011.
11. Dušan Jovanović: Proti toku. Ljubljana: Cankarjeva založba, 2011.
12. Ivana Djilas: Hiša. Ljubljana: Cankarjeva založba, 2017.
13. Robert Seethaler: Vse življenje. Ljubljana: Cankarjeva založba, 2015.
14. Desa Muck: Pasti življenja. Celovec: Mohorjeva, 2005.
15. Ingmar Bergman: Laterna magica. Ljubljana: Modrijan, 2009.
16. Mila Kačič: Skoz pomladni dež bom šla. Ljubljana: Sanje, 2005.
17. Tone Partljič: Ne bom jih pozabil. Maribor: Litera, 2018.
18. Rade Šerbedžija: Do zadnjega diha. Ljubljana: Študentska založba, 2005.
19. Simone Signoret: Hrepenenje ni več, kar je bilo. Ljubljana: Borec, 1978. 
20. Tone Kuntner: Slovenske gorice. Maribor: Obzorja, 1981.
21. Vili Ravnjak: Zen cvetočih češenj. Maribor: Pivec, 2017.
22. Bertold Brecht: Za nami rojenim. Ljubljana: Mladinska knjiga, 2007.
23. Blaž Lukan: Gledališki pojmovnik za mlade. Maribor: Aristej, 1996.

Veljajo tudi druga dela navedenih avtorjev in drugi tematsko odgovarjajoči naslovi. Le-te najdete 
tudi na izpostavljenih policah v Študijskem in Mladinskem oddelku.

»Ivana Djilas je enostavno mojstrica!«
Novo sezono Bralne značke za odrasle ste tradicionalno za-

čeli z literarnim večerom, katerega gostja je bila Ivana Djilas. 

Kako ste vi doživeli avtorico uspešnice Hiša?

L. Klemenčič: »Osebno me Djilasova navdušuje dlje časa, kot 
avtorica kolumen, uspešna režiserka, akterka gledališke scene … 
Z romanom Hiša je le potrdila svojo darovitost za opazovanje, 
kritično mišljenje, za besedno izražanje, ki ji tudi v živo gre od-
lično. Djilasova je zelo zavzeta oseba, saj so njeni premisleki an-
gažirani, družbeni, socialni, temperamentni in začinjeni z mero 
humorja, ki pa ni sam sebi namen. V slovenski prostor je pri-
nesla iskreno in globokoumno akcijo. Ivana Djilas je enostav-
no mojstrica!«

Bolečine v sklepih
Z bolečinami v mišicah in skle-
pih se sreča skoraj vsaka oseba 
vsaj enkrat v življenju. Zelo po-
gosta težava je tudi bolečina v 
križu. Izbira načina zdravljenja in 
izbira zdravila sta odvisni od bol-
nika, značilnosti in lokacije bole-
čine ter od jakosti in časa trajanja 
bolečine.
Bolečina v sklepih se lahko poja-
vi v enem sklepu ali v več sklepih 
hkrati. Bolečina je lahko akutna 
oziroma nenadna in praviloma 
kratkotrajna ali kronična oziroma 
dalj časa trajajoča. Akutna bole-
čina v sklepih ima številne, ze-
lo različne vzroke, kot na primer 
težji fizični napor, prisilna drža, 
poškodbe ali nenadno poslabša-
nje kronične bolezni. Zelo pogos-
to je bolečina v sklepih posledica 
kronične bolezni, in sicer osteoar-
troze, osteoartritisa ali revmato-
idnega artritisa. Kot zanimivost, 
nekateri bolniki pripisujejo niha-
nje simptomov spremembam 
vremena, kar je deloma res. Ne 
more pa vreme sprožiti bolezni.

Revma
Z izrazom revma oziroma revma-
tične bolezni medicina razume 
veliko število bolezni, ki prizade-
nejo gibalni sistem. Mi se osre-
dotočimo na osteoartrozo in 
revmatoidni artritis. Osteoartro-
za nastane zaradi spreminjanja 
hrustanca v sklepih – ta se hitreje 
razgrajuje kot nastaja novi. Zato 
pride v sklepu do drgnjenja in tre-
nja med kostmi. Pogosto se razvi-
je tudi vnetje (takrat govorimo o 
osteoartritisu). Osteoartroza naj-
pogosteje prizadene sklepe na ro-
kah, kolenski sklep, kolk, stopalo, 
gleženj in hrbtenico (takrat govo-
rimo o spondiloartrozi). Bolečine 
so prisotne pri obremenitvi, ko je 
bolezen zelo napredovala, pa tudi 
v mirovanju. Značilna je tudi otek-
lina, občutljivost sklepa na dotik, 
zmanjšuje se gibljivost, pojavijo 
se deformacije sklepov. Za oste-
oartritis je vedno veljalo prepri-
čanje, da je običajna posledica 
staranja. V zadnjih letih je vedno 
več dokazov, da je osteoartritis 
posledica več dejavnikov, kot so 
genetika, lokalna vnetja, mehan-
ske sile ter celični in biokemijski 
procesi. Osteoartritis se najpogo-

steje pojavi pri bolnikih, starejših 
od 40 let.
Revmatoridni artritis je kronič-
na vnetna bolezen, ki jo sproži 
napačno delovanje imunskega 
sistema. Prizadene sklepe in ob-
sklepne dele ter skoraj vse organ-
ske sisteme. Obojestransko so 
prizadeti najprej mali sklepi rok, 
stopal, zapestja in komolca, na-
to tudi veliki sklepi. Bolečine so v 
razponu od blage do zelo močne. 
Zbolijo mlajše osebe, tudi otroci. 
Najtežje oblike te bolezni danes 
zdravimo z biološkimi zdravili.
Občasno prisotna bolečina in 
vnetje nakazujejo na urični artiris 
ali poškodbo.

Bolečine v križu
Bolečina v hrbtu (najpogosteje v 
križu) je drugi najpogostejši simp-
tom, zaradi katerega bolniki obiš-
čejo zdravnika. Večina primerov 
je posledica poškodbe mišic, vezi 
ali skeletnih degenerativnih spre-
memb. Samo približno ena tretji-
na bolnikov z bolečinami v križu 
poišče zdravniško pomoč, večino-
ma se zdravijo sami. Do 90 % bol-
nikov okreva v prvih dveh tednih 
po nastopu bolečine. Bolečina v 
križu ima velik vpliv na življenj-
ski slog in kakovost življenja, saj 
se kar tri četrtine bolnikov, ki se 
sami zdravijo zaradi bolečin v kri-
žu, odpove športnim aktivnostim, 
60 % bolnikov ne zmore izpelja-
ti nekaj vsakodnevnih dejavnosti 
in okrog polovica bolnikov se od-
reče spolni aktivnosti zaradi bole-
čin v križu. Dejavniki tveganja za 
pojav bolečin v križu vključujejo 
kajenje, debelost, višjo starost, 
ženski spol, fizično naporno de-
lo, sedeče delo, psihično napor-
no delo, nizko stopnjo izobrazbe, 
delovno nezadovoljstvo in psiho-
loške dejavnike kot anksioznost, 
depresijo ipd.
Vsako bolečino je treba zdravi-
ti. Najuspešnejša je kombinacija 
zdravil in drugih (rečemo jim ne-
farmakoloških) ukrepov. Svetuje-
mo kratkotrajen počitek in nato 
postopoma in previdno začnemo 
z gibanjem. Če je prisotna otek-
lina, svetujemo hlajenje. Kronič-
nim bolnikom zelo koristi fizikalna 
terapija. Uporabo analgetikov 

(zdravila za lajšanje bolečine) 
svetujemo čim prej in jemanje po 
potrebi ali v rednih časovnih pres-
ledkih (ko je prisotna vnetna kom-
ponenta). Če po sedmih dneh ne 
pride do občutnega izboljšanja, 
bo potreben obisk zdravnika. 
Zdravila izbora so paracetamol 
in nesteroidna protivnetna zdravi-
la, v ustreznih odmerkih. Prenizek 
odmerek zdravila nima učinka in 
samo obremenjuje želodec, ledvi-
ce in jetra. Previsok odmerek pa 
ima številne neželene učinke, ki 
se najprej pokažejo kot težave z 
želodcem. Tako paracetamol kot 
nesteroidna protivnetna zdravi-
la so na voljo brez recepta. Zlas-
ti pri bolečinah v manjših sklepih 
so zelo učinkovita tudi nestero-
idna protivnetna zdravila za lo-
kalno uporabo (mazila, kreme in 
geli). Samozdravljenje svetuje-
mo samo pri blagi do zmerni aku-
tni bolečini in pri bolečini, ki ima 
znan vzrok. Zdravljenje kroničnih 
bolezni sodi pod zdravniški nad-
zor. Pri samozdravljenju smo ze-
lo previdni tudi, ko gre za otroke, 
nosečnice in starejše osebe z več 
pridruženimi boleznimi.
Neustrezno zdravljena akutna bo-
lečina, dejavniki okolja in psiho-
loški dejavniki pogosto vodijo v 
kronično bolečino. Kronična bole-
čina je bolezen, katere zdravljenje 
je zahtevno in zelo dolgotrajno.
Mnenja glede uporabe zdravil 
naravnega izvora, kot so gluko-
zamin, izvleček šipka, izvleček 
bosvelije, hialuronska kislina, ko-
lagen, so deljena. Bolniki jih v le-
karni zahtevajo, pogosto zaradi 
reklam v medijih. Študije ne da-
jejo enoznačnih odgovorov glede 
učinkovitosti, mnogi bolniki pa se 
vračajo v lekarno po ta zdravil in 
prehranska dopolnila, saj jim ko-
ristijo.
Tudi pri bolečinah v sklepih lah-
ko govorimo o preventivi. Pretira-
no ukvarjanje z nekaterimi športi, 
prisilna drža na delovnem mestu 
in prekomerna telesna teža so de-
javniki, ki pripomorejo k nastan-
ku osteoartroze. Gibanje je zelo 
priporočljivo, predvsem plavanje, 
hoja, kolesarjenje, torej športi, 
ki manj obremenjujejo sklepe. K 
preventivi sodita tudi zdrava pre-
hrana in počitek.

kot so predstavitev knjižnih na-
grad, različnih literarnih zvrsti, 
razmerje med domačo in prevo-
dno literaturo … Lanska tematika 
je bila glasba, letos gledališče, ko 
je Cankarjevo leto … Seznam po-
magajo sestavljati kolegi iz Štu-
dijskega oddelka, pa tudi bralska 

prijateljica iz Ljubljane, nekoč 
knjižničarka Alenka Klemenc.«
Zaključek letošnje bralne znač-

ke za odrasle je 22. november. 

Kaj pripravljate tistim, ki jo bo-

do uspešno zaključili?

L. Klemenčič: »Ja, to je rok za 
oddajo zloženk. In je najbližji 

dan slovenskih splošnih knjižnic 
(20. 11.), sicer pa bo zaključna 
prireditev, upamo, letos manj 
običajna. A še ostaja skrivnost. 
Prireditev bo počastila tudi Ta ve-
seli dan kulture, 3. 12., vendar so 
natančni datumi še v usklajeva-
nju.«
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Letošnji Pokal Poli je minil v ide-
alnih vremenskih razmerah, piko 
na i vsemu pa so dodali tudi mla-
di kolesarji domačega ptujskega 
kolesarskega kluba, ki so nanizali 
kar nekaj odličnih rezultatov. Med 
njimi prednjačita predvsem zmagi 
Hane Jeromel med deklicami C in 
Žana Hanžela v kategoriji dečkov 
A. Letos so organizatorji uvedli 
tudi novost, in sicer dirko rekrea-
tivcev brez licence, kar je dodalo 
dirki še dodatno dimenzijo in na 
ta način je dan minil v najlepši po-
dobi, kar jo premore ta zanimiv in 
atraktiven šport.

Že zgodaj zjutraj je odličen dan 
za domačine napovedala Hana Je-

romel, ki je slavila med deklicami 
C. Na krožni progi med Hajdošami 
in Slovenjo vasjo (4 km), ki je bila 
povsem ravninska, so najprej na-
stopili dečki C. Po treh krogih je 
bil izmed domačih kolesarjev naj-
boljši Jan Kirbiš, ki je bil 4. Dečki 
B so morali prekolesariti 20 km 
(5 krogov) in tudi v tej kategoriji 
je bil najboljši kolesar domačega 
kluba Perutnina Ptuj Jure Majnik 
uvrščen na 4. mesto, med desete-
rico pa sta se uvrstila tudi Marcel 
Krevs na 9. in Žiga Kelner na 10. 
mestu. Svoj trenutek so mladi 
kolesarji Kolesarskega kluba Pe-
rutnina Ptuj dočakali med dečki A, 
kjer je na dirki, dolgi 24 km, slavil 

Žan Hanžel, ki je v ciljnem sprintu 
ugnali prav vse tekmece. Primož 
Kirbiš je končal kot 9. 

Med mlajšimi mladinci, ki so 
morali prekolesariti 48 km, je bil 
najboljši član domačega kluba Vid 
Jeromel na 10. mestu. Največ so 
po pričakovanjih morali prevoziti 
starejši mladinci, kjer je bilo največ 
luči uprtih v reprezentanta Marka 
Hozjana. Marko je na koncu zase-
del 5. mesto, kar je bilo manj od 
pričakovanj v domačem taboru. 
Nace Malovič je bil 10. 

Prav vse dirke so bile zelo hitre 
in so minile v praktično idealnem 
vremenu ob precejšnjem števi-
lu navijačev. Ekipe so se domov 

vračale zadovoljna, kar pa je že 
stalnica, kar se tiče ptujske dirke, 
ki velja za eno izmed najbolje or-
ganiziranih.

Prijetno sobotno dogajanje 
daje mladim ptujskim kolesarjem 
nedvomno nov zagon pred na-
daljevanjem, kajti v naslednjih te-
dnih si dirke sledijo druga za dru-
go. Kolesarji Perutnine Ptuj so že 
z uvodno dirko sezone dokazali, 
da se lahko kosajo s prav vsakim 
v državi in tudi v prihodnje je cilj 
kluba ostati v stiku z najboljšimi.

Eden izmed vrhuncev 
sezone

Marjan Kelner, direktor Kole-
sarskega kluba perutnina Ptuj in 
vodja prireditve Pokal Poli: »Re-
zultati so pokazali, da smo na pra-
vi poti. Poleg tega smo se izkazali 

Kolesarstvo � Pokal Poli

Pokal Poli v čudoviti podobi

V času enega največjih šaho-
vskih dogodkov, kandidatskega 
turnirja za izzivalca svetovnega 
šahovskega prvaka, ki je potekal 
v Berlinu, se je v gruzijskem mes-
tu Batumi odvijalo posamezno 
evropsko prvenstvo za člane. Na 
njem so nastopili 304 šahisti in 
tudi nekaj šahistk iz 34 držav, kar 
141 pa jih je bilo s titulo velemoj-
stra. To kaže na izredno močan 
turnir, saj je prvi nosilec Rus Dmi-
try Jakovenko s 2746 točkami na 
marčevski svetovni lestvici na 19. 
mestu. Za primerjavo, 13. na sve-
tovni šahovski lestvici, ruski VM 
Sergey Karjakin 2763, je na kan-
didatskem turnirju osvojil tretje 
mesto. 

Slovenske barve so na evrop-
skem prvenstvu zastopali trije 
velemojstri. Ob VM Luki Leniču 
in VM Juretu Škobernetu še do 
letošnjega leta član Šahovskega 
društva Ptuj VM Aleksander Be-
ljavski. Čeprav je Lenič po zače-
tnem ratingu zasedal 23. mesto, 
pa nekako ni našel prave forme in 
je s 6,5 točke iz 11 partij pristal na 
78. mestu. Nekako v okviru zače-
tnih pozicij sta se ob koncu razvr-
stila ostala dva. Škoberne je zače-
tno pozicijo izboljšal za dve mesti 
in s 6 točkami prvenstvo končal 
na 95. mestu, Beljavski pa celo za 
devet mest in je s prav tako 6 toč-
kami zasedel 104. mesto. 

So pa barve ŠD Ptuj predstav-
ljali trije njegovi člani, in sicer VM 
Yuriy Kozubov in VM Andrei Volo-
kitin (oba sta branila barve Ukra-
jine) ter srbski velemojster Ivan 
Ivaniševič. Nobenemu ni uspel vi-
den dosežek, saj je Kuzubov kljub 
12. začetni poziciji ob koncu s 5,5 

točke pristal na 132. mestu, Volo-
kitin, ki zadnjega kroga ni odigral, 
je s prav tako 5,5 točke osvojil 131. 
mesto, čeprav je bil ob začetku na 
41. mestu, Ivaniševič (83.) pa je bil 
s 5,5 točke ob koncu 173. Prav sle-
dnji je bil od vseh naštetih najbolj 
borben, saj je ob petih zmagah in 
prav toliko porazih podpisal le en 
remi. Najboljših 23 s tega prven-
stva si je priborilo pravico nasto-
pa na svetovnem pokalu, kamor 
sta se pred leti že uvrščala tako 
Beljavski kot Lenič. 

Vlogo favorita je upravičil le 
drugi nosilec, 31-letni poljski ve-
lemojster Radoslaw Wojtaszek 
(2738), ki je tudi ob koncu pristal 
na 2. mestu. Prvi favorit, Rus Dmi-
try Jakovenko (2746), je s 6,5 toč-
ke zasedel šele 52. mesto. Velik 
uspeh je dosegel 28-letni hrvaški 
velemojster Ivan Šarič (2657), ki 
je kot 26. nosilec ob koncu z 8,5 
točke osvojil naslov evropskega 
prvaka.

Končni vrstni red: 
1. VM Ivan Šarič 2657 HRV (26.) 

8,5 točk, 2. VM Radoslaw Woj-
taszek 2738 POL (2.) 8 točk, 3. VM 
Sanan Sjugirov 2652 RUS (29.) 8 
točk ... 78. VM Luka Lenič 2662 
SLO (23.) 6,5 točke ... 95. VM Jure 
Škoberne 2563 SLO (97.) 6,5 toč-
ke ... 104. VM Aleksander Beljavski 
2537 SLO (113.) 6 točk ... 131. VM 
Andrai Volokitin 2639 UKR (41.) 
5,5 točke ... 132. VM Yuriy Kozu-
bov 2689 UKR (12.) 5,5 točke ... 
173. VM Ivan Ivanišević 2587 SRB 
(83.) 5,5 točke – zadnji trije člani 
ŠD Ptuj (številke  v oklepajih so za-
četne pozicije).

Silva Razlag

Šah � Člansko EP

Nastopili tudi trije 
člani ŠD Ptuj

Minuli vikend je v Sarajevu po-
tekal tradicionalni Mednarodni 
šestoaprilski turnir v streljanju z 
zračno puško, na katerem so med 
predstavniki iz petih držav uspeš-
no streljali tudi Slovenci, z dobrimi 
dosežki pa so med našimi izstopa-
li predvsem Ormožani in Rušani, 
ki so si priborili posamična in eki-
pna odličja. 

Urška Hrašovec in 
Urška Kuharič med 
najboljšimi

Že v kvalifi kacijah so slovenska 
dekleta pokazala svojo premoč, 
ko so zasedla prva štiri mesta, naj-
boljša je bila Trzinka Suzana Lukić 
s 621,3 kroga, sledili sta ji Ormo-
žanki Urška Kuharič s 621,2 krogo-
ma in Nuša Žnidarič s 620,5 kroga. 
Tretja ormoška strelka, Petra Ver-
nik, pa je s 604,5 kroga zasedla 15. 
mesto. V fi nalu je nato kot prva 
od Slovenk izpadla Suzana Lukić, 
ki je osvojila sedmo mesto. Ormo-
ška mladinka Nuša Žnidarič je od-
lično začela fi nale in bila vodilna 
po dveh skupinah petih strelov, 
nato pa je popustila in posledično 
v zahtevni mednarodni konkuren-
ci osvojila visoko 6. mesto, kar je 
zelo dober dosežek. Po 18. stre-
lih, ko so v borbi za odličja ostala 
le še štiri dekleta, je vodila Urška 
Kuharič, ki je uspešno prebrodila 
zadnje slabše nastope v fi nalih, 
nato pa ji je napaka v 21. strelu, ko 

je zadela 8,5 kroga, preprečila boj 
za zmago. Kljub temu je Kuhariče-
va zadovoljna osvojila bronasto 
odličje. Od Slovenk se je v fi nalu 
tako najboljše odrezala mlada Ru-
šanka Urška Hrašovec, ki je v veli-
kem fi nalu morala premoč prizna-
ti le hrvaški reprezentantki Marti 
Zeljković in je osvojila srebrno 
odličje. V ekipni tekmi je slednja 
s splitsko zasedbo Dalmacijace-
menta osvojila še drugo zlato 

odličje (1855,2), ormoške strelke 
Kovinarja pa so se veselile ekipne-
ga srebra s 1846,2 kroga. 

Žan Tomažič tik za 
fi nalisti

Lep uspeh obeh Uršk, Hrašov-
čeve in Kuharičeve, je v moški 
konkurenci dopolnil še Rušan Be-
njamin Jodl (613,9), ki se je veselil 
bronastega odličja. Po odličnem 

streljanju mladega ormoškega 
strelca Žana Tomažiča v kvalifi -
kacijah, kjer je dosegel osebni 
rekord na mednarodnih tekmo-
vanjih s 613,1 kroga, pa mu je do 
fi nala zmanjkalo le tri desetinke 
kroga, osvojil je 9. mesto. V ekipni 
tekmi so zmago slavili domačini iz 
Sarajeva s 1843,3 kroga pred sre-
brnimi Trzinci (1834,8) in bronasti-
mi Rušani (1828,3).  

Simeon Gönc

Strelstvo � Mednarodno tekmovanje Sarajevo 2018

Strelci Kovinarja uspešni na generalki pred DP 

Foto: Arhiv SD Kovinar Ormož

Ormoški strelci Kovinarja so minuli vikend uspešno nastopali na mednarodnem tekmovanju v Sara-
jevu.

kot organizatorji, kar pa je že 
stalnica, saj imamo dobro uteče-
no ekipo, ki je izpeljala to dirko v 
čudovitem ambientu. Menim, da 
nobeden od navzočih ne bi smel 
imeti kakšnega komentarja zoper 
organizacijo. Pokal Poli je, kot se 
izkazalo letos, prva dirka sezone 
in takoj eden izmed vrhuncev. 
Sledijo še državna prvenstva ter 
Pokal Slovenije, ki se točkuje sko-
zi celo leto in tako gremo naprej 
iz dirke v dirko. Letos smo na Po-
kalu Poli uvedli tudi dirko za ko-
lesarje rekreativce brez licence, 
saj smo jim želeli ponuditi varno 
vožnjo v zaprtem krogu z reševal-
nim vozilom in sodniki. V nadalje-
vanju sezone želimo na državnih 
prvenstvih osvojiti kakšen naslov, 
zadovoljni pa bomo seveda tudi 
s stopničkami, prav tako pa se 

bomo osredotočili na Pokal Slo-
venije.«

Jure Majnik, KK Perutnina Ptuj, 
dečki B, 4. mesto: »Malo je zmanj-
kalo do stopničk. Na koncu bi mo-
ral malo 'stisniti', da bi končal kot 
tretji, ampak tokrat se mi pač ni 
izšlo. Sama dirka je bila zelo hitra, 
v vsakem ovinku smo malo izgubi-
li in tudi zato nisem uspel več priti 
povsem v ospredje. Od nadalje-
vanja sezone pričakujem, da bom 
vsaj na polovici dirk uvrščen med 
najboljših pet, računam pa tudi na 
kakšne stopničke.«

Žan Hanžel, KK Perutnina Ptuj, 
dečki A, 1. mesto: »Najprej se zah-
valjujem svoji ekipi, ki mi je zelo 
pomagala. Mislim, da sem dobro 
odvozil Pokal Poli 2018 in sem zelo 
vesel te domače zmage.«

tp

Na najvišjo stopničko med deklicami C je stopila Hana Jeromel.

Žan Hanžel (KK Perutnina Ptuj) je slavil med dečki A.

torek � 10. aprila 2018 Šport   21



Štajerski TEDNIK torek, 10. 4. 2018     COLOR CMYK stran 30

torek � 10. aprila 201822 Poslovna in druga sporočila

Naročila: tajništvo družbe Radio-Tednik Ptuj. Cena izvoda z darilno embalažo je zgolj 15 evrov, za naročnike Štajerskega tednika pa 10 evrov. w
w
w
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Revija samih dobrih novic tokrat predstavlja:
• 5 KNEIPPOVIH STEBROV ZDRAVJA
 Hidroterapija duhovnika Sebastiana Kneippa

• ČUDEŽNI KALČKI
 Desetkrat več vitaminov kot v odrasli rastlini

• POMLAJEVANJE PRI -150 STOPINJAH CELZIJA
 Terapija v komori s tekočim dušikom

• ZELENJAVA IZ STOLPNIC
 Svet se pripravlja na biotehnološko vrtnarjenje

• Abeceda živil proti raku

• Bo bojevniška muha pomagala očistiti svet?

• Vse o kompostiranju človeških iztrebkov

Od ponedeljka, 19. MARCA, vas na
prodajnih mestih čaka revija samih dobrih novic

NE SPREGLEJTE!

 – 
edini pravi vodnik za preživetje!

Kartico zvestobe lahko naročite v tajništvu družbe 
Radio-Tednik Ptuj. Cena kartice je zgolj 20 evrov, za 

naročnike Štajerskega tednika pa 15 evrov. 

Veljavnost kartice je 1 leto. 

Biti član Kluba Radia-Tednika Ptuj  
se splača! 

Postanite imetnik kartice zvestobe Radia-Tednika Ptuj. 

Izkoristite ugodnosti pri 50 ponudnikih 

najrazličnejših storitev in izdelkov ter 

prihranite vse do 50 %!

w
w
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Več informacij na  
www.tednik.si in www.radio-ptuj.si

NAROČITE ŠTAJERSKI TEDNIK IN PRIDOBITE NAGRADO
Niste naročnik Štajerskega tednika, a bi to radi postali?  
Potem je sedaj pravi čas, saj smo za vas pripravili privlačno nagrado. 

Do nagrade ste upravičeni novi naročniki, ki pred tem vsaj 6 mesecev niste bili 
naročeni na Štajerski tednik in se zavežete, da boste naročnik ostali vsaj eno leto.
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POSTATI NOVI NAROČNIK ŠTAJERSKEGA 
TEDNIKA SE SPLAČA!
Vsi, ki se boste v času trajanja akcije naročili na Štajerski 
tednik, boste prejeli ŠPORTNO TORBO IN PIKNIK ODEJO.

• 20 brezplačnih prilog s koristnimi nasveti

• 20-odstotni popust pri naročilu malih oglasov v Štajerskem tedniku

• Avtobus zvestobe (izbrani izleti po ugodnejših cenah)

• praktična darila za nove in obstoječe naročnike

S SKLENITVIJO NAROČNIŠKEGA RAZMERJA PRIDOBITE TUDI DRUGE UGODNOSTI:

POSTATI NAROČNIK ŠTAJERSKEGA TEDNIKA SE RESNIČNO SPLAČA!
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OSMRTNICA
Sporočamo žalostno vest, da nas je v 82. 
letu zapustila draga žena, mama in babica

Draginja Černezel
rojena Milinić
IZ PTUJA

RIMSKA PLOŠČAD 5

Žara bo pripeljana v vežico v sredo, 11. marca, ob 11. uri, pogreb 
bo v ožjem družinskem krogu ob 13. uri na ptujskem pokopališču.
Ohranili jo bomo v trajnem spominu.

Njeni najdražji

Mali oglasi

STORITVE

PRODAJAMO razcepljena bukova 
drva vseh dimenzij in bukovo hlodovi-
no ter zelo kakovostne smrekove pelete, 
brezplačna dostava, ugodna cena. Hor-
vat – drva, Moškanjci 1d. Tel. 051 667 
170.

BUKOVA drva prodam. Razžagana na 
25, 33 ali 50 cm. Brezplačna dostava. 
Lesgrad, d. o. o., Mlače 3, Loče. Tel. 041 
893 305.

NEPREMIČNINE

NA POBREŽJU prodamo njivo v izmeri 78 
arov. Telefon 031 480 436.

PRODAM trisobno stanovanje v 
bloku, v centru Ptuja, CMD 5, 3. 
nadstropje. Stanovanje je bilo 
adaptirano l. 2000, je vzdrževano, 
svetlo, vgrajena so novejša PVC-
-okna z roletami in vhodna vrata. 
Stanovanje zajema tri sobe, kuhi-
njo, kopalnico, wc, dva balkona 
oz. loži in en francoski balkon, k 
stanovanju spadata ozimnica in 
drvarnica. Blok, zgrajen l. 1961, 
je dobro vzdrževan, nova fasada, 
urejena streha. Tel. 070 770 234.

ZAPOSLIMO monterja priredit-
venih šotorov za nedoločen čas, 
iščemo resnega, poštenega, iznaj-
dljivega, delovnega, do starosti 50 
let za daljše obdobje. Kontakt gsm 
031 675 486. www.krodo.net.

IŠČEMO voznika B- in D-kategori-
je v pokoju za prevoz šoloobveznih 
otrok s kombiji in minibusi, resne-
ga, zanesljivega. Kontakt 031 675 
486. www.krodo.net.

P R I  P R O D A J A L C I H  Č A S O P I S O VP R I  P R O D A J A L C I H  Č A S O P I S O V

IZ 

NOVE 

ŠTEVILKE

www.reporter.si

DOSJE – Infrastrukturni lobi: vplivneži sledijo denarju, ne politični barvi
POLITIKA – Programi strank pod lupo: po volitvah se bosta cedila med in mleko
FINANCE – Rado Pezdir je napisal banksterski priročnik za začetnike
OSEBNO – Norma Korošec, članica Primčeve stranke 

Umrli so: Anton Horvat, Zasadi 12, rojen 1929 – umrl 18. marca 
2018; Katarina Zagoršak, rojena Čuš, Žamenci 7, rojena 1924 – 
umrla 28. marca 2018; Kristina Emeršič, Gradišča 120, rojena 
1924 – umrla 29. marca 2018; Franc Brumec, Stojnci 111a, rojen 
1956 – umrl 30. marca 2018; Vilijem Marin, Podgorci 78, rojen 
1942 – umrl 1. aprila 2018; Terezija Kurež, rojena Cestnik, Zgor-
nja Hajdina 104a, rojena 1940 – umrla 1. aprila 2018; Jozefa Gro-
blešek, rojena Kmetec, Ptujska Gora 103, rojena 1933 – umrla 3. 
aprila 2018; Jožefa Potrč, Ločič 19, rojena 1929 – umrla 3. aprila 
2018; Alojz Lovrec, Senčak pri Juršincih 30, rojen 1947 – umrl 4. 
aprila 2018; Marija Hebar, rojena Muhič, Runeč 63, rojena 1933 
– umrla 5. aprila 2018.

Umrli so 

www.radio-ptuj.si    www.tednik.si

KMETIJSTVO

KUPIMO traktor, traktorsko prikolico, cis-
terno za gnojevko, krožne brane, cepilnik 
za drva in preostalo kmetijsko mehaniza-
cijo. Telefon 041 923 197.

NESNICE, rjave, črne in grahaste, v začetku 
nesnosti, prodajamo. Piščance, 4-tedenske, 
in bele kokoši. Naročila sprejemamo po tel. 
040 531 246. Rešek, Starše 23.

PRODAM odojke in luščeno koruzo. Tel. 
031 244 074.

PRODAM teličko simentalko, težko 100 
kg, staro mesec dni. Tel. 031 833 974.

DELO

I ŠČEMO negovalko – hišno pomočnico 
za pomoč slepi osebi na Ptuju. Pokličite 
na telefon 040 991 761.
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MO Ptuj je pogodbo sklenila 
v imenu občin naslednic skupne 
ptujske občine, ki so vsaka v soraz-
mernem deležu glede na količnik 
iz delitvenih bilanc tudi solastnice. 
Prenos lastništva na kupca oziro-
ma bodočega novega lastnika se je 
precej zapletel. MO Ptuj je namreč 
prodajala premoženje, za katero 
občine s Ptujskega nimajo v celoti 
lastninske pravice. V kupoprodajni 
pogodbi so tudi zemljišča, ki sta si 
jih (sicer samovoljno) v obdobju 
zadnjih treh desetletij prilastili Re-
publika Hrvaška in Občina Biograd 
ter na njih zgradili javno cestno in 
komunalno infrastrukturo. MO Ptuj 
je tako prodajala premoženje, ki ni 
nesporno njeno oz. v lasti občin s 
Ptujskega. Kupec, podjetje 2E, na 
katerega prenos premoženja v skla-
du s kupoprodajno pogodbo ni bil 
mogoč, se je odločil za tožbo proti 
državi Hrvaški in Občini Biograd. 
Ptujske občine so se tožbi pridru-
žile kot sotožnice. Hrvaška sodišča 
so doslej vselej odločila v prid svoje 
države in mesta Biograd. Podjetje 
2E je v proračun MO Ptuj ob skle-
nitvi kupoprodajne pogodbe pred 
desetimi vplačalo 311.000 evrov 
predujema, celotna kupnina je bila 
določena v višini 1,1 milijona evrov. 
MO Ptuj denarja iz predujema kup-
nine ni nakazala med vse občine 
solastnice premoženja, saj da ča-
kajo na dokončno izpeljavo posla 
v skladu s prodajno pogodbo, ki 
pa je odvisna od odločitve hrvaških 
sodišč. Ta so doslej že nekajkrat 
odločila, da sporno premoženje, za 
katerega teče sodni spor, pripada 
njihovi državi in občini. Na MO Ptuj 
pojasnjujejo, da nameravajo denar 
od prodaje razdeliti med preostale 
občine, ko bo posel v celoti izpeljan 
in kupnina 100-odstotno plačana.

Glede na desetletje trajajoče ne-
uspešno pravdanje je verjetno malo 
možnosti, da bi tožniki s pravdo us-

peli. Na ptujski občini smo povpra-
šali, ali so morebiti razmišljali, da bi 
iz posla izločili nepremičnine (zem-
ljišča), ki so del pravde oz. v lasti 
hrvaške države in Občine Biograd 
ter prodali samo tisti del premože-
nja, ki je nesporno v ptujski lasti. 
»Spreminjanje obstoječe prodajne 
pogodbe, s katero bi zajeli samo ne-
premičnine, pri katerih so vknjižene 
vse občine solastnice (naslednice 
nekdanje Občine Ptuj), je ena izmed 
možnosti, h kateri pa lahko pristopi-
mo ob soglasju kupca in vseh občin 
naslednic,« pravijo v kabinetu žu-
pana MO Ptuj. Na vprašanje, kako 
dolgo bodo vztrajali s tožbo in do 
katere stopnje sodišč, pa odgovo-
rili: »To je stvar odločitve (soglasja) 
vseh občin solastnic in kupca nepre-
mičnine, družbe 2E.«

Danes bo spremenljivo oblačno, 
predvsem v zahodni Sloveniji 
bodo krajevne plohe, kakšna 
bo možna tudi drugod. Pihal bo 
jugozahodnik. Najnižje jutranje 
temperature bodo od 7 do 11, 
v zatišnih legah severozahodne 
Slovenije okoli 3, najvišje dnev-
ne od 13 do 19°C.

Spodnje Podravje � Ali naj MO Ptuj 311.000 evrov od kupnine v Biogradu razdeli občinam

Anton Leskovar: »Enkrat si bomo 
morali naliti čistega vina«
Kot smo poročali, je Mestna občina (MO) Ptuj pred desetimi leti (2008) s hrvaškim podjetjem Patting, danes 2E, sklenila prodajno 
pogodbo za nepremičnine v Biogradu na morju – nekdanje ptujsko mladinsko počitniško letovišče.

Foto: Črtomir Goznik 

Ob doslej znanih informacijah, ki so bile predstavljene v javnosti, se zastavi še ena dilema. Kaj pa če se kupec 
nepremičnin, podjetje 2E, odloči za tožbo proti MO Ptuj in drugim občinam, ker so mu prodajale premoženje, ki 
ga ni moč kupiti, za posel pa so plačali predujem, ki deset let leži v proračunu MO Ptuj. Kaj če bi podjetje, ker 
posla ni moč izvesti, zahtevalo povračilo že vplačanega dela kupnine, z obrestmi vred? Se lahko občinam zgodi 
novi Meltal, ko so po letih in letih pravdanja po pravnomočni odločitvi sodišča morale podjetju izplačati krepko 
čez dva milijona evrov odškodnine?

Vir: ARSO

4 dnevna napoved za Podravje

Rojstva: Urška Tropenauer, Pacinje 24, Dornava – deklica Zoja; Anja 
Prelog Hozjan, Laporje 5, Laporje – deček Jaka; Emilija Hribernik, Gorica 
pri Oplotnici 49, Oplotnica – deklica Gabrijela; Mira Vuk, Hrastovec 24h, 
Zavrč – deček Noah; Larisa Rosić, Mladinska ulica 20, Zgornja Polskava – 
deklica Lucija; Simona Sitar, Proti Jezam 61, Slovenska Bistrica – deklica 
Ella Tiara; Urška Anželj, Placar 30, Destrnik – deček Niko; Maja Lenart, 
Zamušani 28, Gorišnica – deček Martin; Mojca Podgorelec, Skolibrova 
ulica 6, Ormož – deček Alex; Maja Širec, Ulica 5. Prekomorske 11, Ptuj – 
deklica; Monika Radolič, Starošince 42, Cirkovce – deklica Ana; Mateja 
Hojnik, Stanošina 2a, Podlehnik – deček Tjaš; Ines Vračko, Vurberk 11, 
Spodnji Duplek – deček Lukas; Doris Bezjak, Prvenci 2d, Markovci – de-
ček Samo.
Poroka – Ptuj: Robert Šmid, Dornava 123, in Brigita Hauptman, Dolič 2a.

Foto: ČG

Kakšno je mnenje županov
Za mnenje o reševanju nepremičninskega posla v Biogradu smo 

zaprosili nekatere župane občin s Ptujskega. Zanimalo nas je, ali 
bodo od MO Ptuj zahtevali izplačilo sorazmernega dela predujema 
kupnine in ali naj se s tožbo zoper Občino Biograd in Republiko 
Hrvaško vztraja ali pa naj se najde morebitna druga rešitev (da se 
posel izpelje samo za nepremičnine, ki so nesporno v lasti ptujskih 
občin). Župan občine Cirkulane Janez Jurgec je poudaril: »Od MO 
Ptuj do danes nismo prejeli nobenega uradnega podatka, kdaj je 
bil predujem nakazan in v kakšnem znesku. Ravno zaradi takih 
anomalij in neobveščanja o skupnih zadevah naše zaupanje do MO 
Ptuj upada. Ker tega zaupanja več ni, se lahko v prihodnje dogaja, 
da se skupne zadeve, ki so pomembne za vse, ne bodo urejale tako 
v zvezi z Biogradom kot v zvezi z drugimi potrebami. Ker nimamo 
popolnih informacij, se je v tem trenutku težko opredeliti, ali 
naj se s tožbo vztraja ali ne. Mogoče bi bilo racionalneje, da se 
izloči zdrave dele parcel, se jih proda, za sporna zemljišča pa naj 
se toži tisti, ki to želi. S tožbo bomo namreč izgubljali vrednost 
zemljišč in plačevali sodne stroške. Ne vemo pa, kdaj in kakšna bo 
dokončna odločitev.« Podobnega mnenja je tudi prvi mož občine 
Žetale Anton Butolen. Pravi, naj se denar od dela prejete kupnine 
razdeli med vse občine. O smotrnosti nadaljevanja tožbe dodaja: 
»Dokumentacijo, dejstva in naše dokaze bi bilo treba preučiti 
ter morebiti naročiti še kakšno pravno mnenje. Glede na doslej 
znane informacije ne morem reči, ali naj pravdo nadaljujemo 
ali ne.« Tudi župan občine Kidričevo Anton Leskovar vztraja na 
stališču, naj MO Ptuj denar od predujema kupnine razdeli med 
občine. »Ko moramo občine nekaj sofi nancirati, znajo na Ptuju 
to hitro izkoristiti. Ko nam je treba kaj vrniti ali razdeliti, pa 
molčijo. Trenutno imamo dva primera: preplačali smo gradnjo 
OŠ dr. Ljudevita Pivka in bi nam MO Ptuj morala vrniti denar, za 
Biograd je MO Ptuj v imenu vseh nas prejela predujem kupnine, 
za katerega menim, da nam ga je dolžna razdeliti. Med mestom 
in okoliškimi občinami je veliko nezaupanja, mesto nam marsikaj 
dela za hrbtom ali mimo nas. Govorijo eno, delajo drugo. Če želimo 
sodelovati in sofi nancirati za regijo pomembne projekte, si bomo 
enkrat morali naliti čistega vina. Stvari naj pridejo na čisto. V 
nasprotnem primeru sodelovanje ne bo možno. Na vprašanje o 
smotrnosti nadaljevanja tožbe v tem trenutku težko odgovorim, 
ker imam premalo informacij, moral bi detajlno pregledati 
dokumentacijo. Se pa strinjam, da za razumno ceno odproda tisti 
del nepremičnin, ki je nesporno naš.« Župan občine Markovci 
Milan Gabrovec o problematiki razmišlja takole: »O tem, kaj bomo 
naredili, se bomo pogovarjali na naslednjem kolegiju županov. 
Mislim, da moramo vztrajati, saj bi delna rešitev po mojem 
mnenju pomenila za sodišče na Hrvaškem, da smo priznali njihove 
čudne sodbe in odločitve Občine Biograd.« Dornavski župan Rajko 
Janžekovič se je komentarju izognil. Meni, da bi morebitni odgovori 
potencialno lahko škodovali postopku. »Zato bom komentiral po 
dokončni odločitvi sodišča. Dobro bi bilo, da bi to upoštevali vsi, 
saj je odločitev pomembna za vse nas in ne samo za župane,« je 
zapisal v odgovoru na naše vprašanje.
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